

# လံာ်မၤစၢၤပှၤဆှၢတၢ်ဘါ



ဘၣ်တၢ်ကတံၢ်ကတီၤအီၤလၢ

ဆွံၣ်ဒံၣ်ကညီဘျၢထံၣ်ခရံၣ်ဖိတၢ်ဂ့ၢ်လိာ်မုၢ်လိာ်(ကီၢ်ဆွံၣ်ဒံၣ်)

ဘၣ်တၢ်ထုးထီၣ်အီၤမဲၤလါအီၤကူး ၂၀၁၀

# တၢ်ကတိၤလၢညါ

မ့ၢ်ကစၢ်ယွၤအဘျးအဖိုင်အယိပသးခုစံးဘျးက့ၤယွၤမၤတၢ်လီၤလး,မၤတၢ်အိၣ်တဖၣ်လၢပပုၤကလုာ်အဂီၢ်ခိဖျိအတၢ်အဲၣ်တၢ်သးကညီၤအဝဲဒၣ်ပာ်မူဒီးပုၤလၢပုၤကလုာ်ဂၤတဖၣ်အကျါ, လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဖျါညါပလီၤပြံလီၤပြါအိၣ်မူအိၣ်ဂဲၤသ့ဒီးဝဲတကးဘၣ်အမဲၣ်ညါပဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်,တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါလၢလၢပုၤပုၤဒီး,လၢတၢ်လဲၤက့ၤဖဲးမၤအိၣ်အိၣ်ဘၣ်ဆိးဘၣ်လၢတၢ်သဘျးအပူၤ, လၢန့ၢ်အမဲၣ်ညါတကးဘၣ်ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကမၤအတၢ်ဖဲးတၢ်မၤလၢအလၢကပီၤအဂီၢ်လီၤ.

လၢတၢ်သးခုစံးဘျးဘၣ်ကစၢ်ယွၤလၢအဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပဝဲကညီၤဖိလၢစွံၣ်ဒ့ၣ်တဖၣ်ပမၤသကိးဘၣ်တၢ်အမဲၣ်ညါခဲအံၤပထူးထီၣ်ဘၣ်လံာ်တၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါလၢတၢ်မူထီၣ်ဂဲၤထီၣ်အဂီၢ်, ခိဖျိသရၣ်, သရၣ်မုၢ်တဖၣ်တၢ်အဲၣ်ဘၣ်တၢ်သးခုကစီၣ်ဒီးဟ့ၣ်လီၤသးလၢဆၢကတီၢ်လုာ်ဒိၣ်ပုၤဒိၣ်လၢအိၣ်ဒီးအိၣ်ဒီးကွဲးထူးထီၣ်ဝဲအယိ, ပထူးထီၣ်ဘၣ်အိၣ်ဖဲန့ၢ် ၂၀၁၀ အပူၤအံၤလီၤ.တၢ်ကွဲးအံၤမ့ၢ်အဆိကတၢ်တဘျးလၢစွံၣ်ဒ့ၣ်ကညီၤဘျးထံခရံၣ်ဖိတၢ်ရူလိာ်မုၢ်လိာ်**SKBF**အတၢ်မၤသကိးန့ၢ်လီၤ.ပဆၢမုၢ်လိာ်လၢပုၤဖးလံာ်ဖိကိးဂၤဒဲးကဒီးန့ၢ်ဘၣ်သးအတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါတၢ်သ့ၣ်သးခုတၢ်သ့ၣ်မံသးမုၢ်လိာ်ပုၤပုၤခိဖျိယွၤအသးစီဆုံအစိကမိၤန့ၢ်လီၤ.ပစံးဘျးဘၣ်က့ၤပုၤကွဲးတၢ်တဖၣ်ဒီးပုၤဖးလံာ်ဖိတဖၣ်ခဲလၢာ်လၢတၢ်မၤသကိးလၢခရံၣ်ဘီမုၢ်တၢ်ဖဲးတၢ်မၤအပူၤန့ၢ်လီၤ.

ပဆၢဂ့ၤဆၢဝါဘၣ်ကညီၤဘျးထံခရံၣ်ဖိတၢ်ရူလိာ်မုၢ်လိာ်လၢတၢ်မၤသကိးအပူၤခဲလၢာ်,မိယွၤအမဲၣ်ကလဲၤယုာ်တၢ်ဒီးသု,ကပီၤထီၣ်ဘၣ်လၢသုလီၤလၢသုတၢ်အိၣ်မူအိၣ်ဂဲၤအပူၤ,တၢ်ဖဲးတၢ်မၤတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအပူၤတနံၤဘၣ်တနံၤအပူၤဒီး,မၤယွၤအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ဆူၣ်ထီၣ်လၢတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၢ်,တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံတၢ်ယုာ်တၢ်ဖိးလၢတၢ်သးတဖျါယိအါန့ၢ်အန့ၢ်လီၤ.

ပုၤဒီးတၢ်ဆၢဂ့ၤဆၢဝါအါလၢခရံၣ်ပူၤ.  
န့ၢ်ရဲၣ်  
စွံၣ်ဒ့ၣ်ကညီၤဘျးထံခရံၣ်ဖိတၢ်ရူလိာ်မုၢ်လိာ်



တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၢ် -ပကဟ်လီၤတၢ်ပလၢကပီၤဖဲလဲၣ်  
လံာ်စီဆုံ -ယၣ်၁၀:၃,စံး၈:၄-၅,ကတိၤဒီၣ်၁၇:၆  
တၢ်သးဝံၣ် -သီ၄၀၃

**တၢ်ကတိၤလၢညါ**

ယွၤအဘျူးအဖျိၣ်လၢအဟ့ၣ်ပုၤကညီအါမံၤအကျါတမံၤန့ၣ် အဟ့ၣ်အီၤလၢအသူးအသ့ၣ် အလၢကပီၤန့ၣ်လီၤ.စံး၈:၄-၅ပုၤကညီလၢနကအိၣ်သကိးန့ၣ်မ့ၢ်မနုၤလဲၣ်.နဟ်အီၤဘျူးဒီးအကၢ်သိးဒီးကလူးတဖၣ်န့ၣ်ဒီးဒုးကုၢ်အခိၣ်သလုးလၢနကဟ့ၣ်ကညီဒီးတၢ်လၢကပီၤလီၤ.

ယွၤတုၤလီၤပုၤကညီဒီးဟ့ၣ်အီၤအတၢ်စိတၢ်ကမိၤ, တၢ်လၢတၢ်ကပီၤလၢအကပၤဘၣ်တၢ်လီၤ.ဘၣ်ဆၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်လီၤန့ၣ်အီၤဒီးမၤတၢ်ဒဲးဘး,ဒီးအစိကမိၤအလၢကပီၤဟးဂီၤကွံာ်လီၤ.ဟီၣ်ခိၣ်ပုၤဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်အခုအပုၤလၢအလူၤယွၤဖိမုၢ်ဖိခွါဒ်သိးကမၤဟးဂီၤကွံာ်အလၢကပီၤန့ၣ်လီၤ. ယၣ်၁၀:၃ဟ်လီၤတၢ်သံကွၢ်တဘီလၢပဝဲယွၤဖိယွၤလံၤကဘၣ်စံးဆၢအီၤလီၤ.စံးဝဲသုကဟ်လီၤတၢ်သုလၢကပီၤဖဲလဲၣ်.ပကစံးဆၢသကိးတၢ်စံးဆၢထဲခံဘီန့ၣ်လီၤ.

**၁-ပကဟ်လီၤတၢ်ပလၢကပီၤလၢပတၢ်အိၣ်မူသကဲာ်ပဝးပံၤလၢအပူၤလီၤ.**

တၢ်အိၣ်မူသကဲာ်ပဝး ပံၤလၢအနီၣ်ထီၣ်မ့ၢ်ဝဲ (၁)တၢ်စိတၢ်ဆုံ (၂)တၢ်တီတၢ်လီၤ (၃)တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံာ်လီၤ.စီၤယိၤသးဖျိနီၣ်ထီၣ်သၢခါလၢာ်လီၤ.

(၁)စီၤယိၤသးဟ်လီၤတၢ်ပလၢကပီၤလၢအတၢ်အိၣ်မူအစိအဆုံအပူၤအယိ မၤန့ၣ်ကွံာ်စီၤပိာ်တံၤဖၣ်အမါအတၢ်လုပစိထုးအီၤဆူကမၤတၢ်ဒဲးဘးန့ၣ်လီၤ.အတၢ်အိၣ်မူစိဆုံမၤန့ၣ်ကွံာ်တၢ်လုပစိန့ၣ်လီၤ.

(၂)စီၤယိၤသးဟ်လီၤတၢ်ပလၢကပီၤလၢအတၢ်အိၣ်မူအတီအလိၤပူၤလီၤ. မ့ၢ်ဘၣ်လဲၤခိဖျိတၢ်ကီတၢ်ခဲတၢ်မၤကုၢ်မၤပုၢ်န့ၣ်ကုၤလၢအတၢ်မၤခဲလၢာ်အပူၤမၤတၢ်တီတီလီၤလီၤအယိ,ဒ်လံာ်စီဆုံစံးဝဲအသိးတၢ်တီတၢ်လီၤဟ်ပုၤကလုာ်လၢတၢ်ထီၣ်ထီအသိး, အတၢ်တီတၢ်လီၤဒုးကုၢ်ထီၣ်အီၤလၢတၢ်လၢကပီၤဖၤရီၤခံၤတၢ်လၢ အဲၤကူးပတူးဘီမ့ၢ်အပူၤလီၤ.

(၃)စီၤယိၤသးလိၣ်ဖျါထီၣ်အတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံာ်လၢအဒီပုၢ်ဝဲၤလၢအဆါလီၤကွံာ်အီၤတဖၣ်အဖိခိၣ်,မၤဂ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်ဒီးလုၢ်အိၣ်လုၢ်အီၤအဝဲသ့ၣ်တစီၤသးလီၤ.မိပကဟ်လီၤတၢ်ပလၢကပီၤလၢပတၢ်အိၣ်မူသကဲာ်ပဝးပံၤလၢအပူၤန့ၣ်လီၤ.

**၂-ပကဟ်လီၤတၢ်ပလၢကပီၤလၢပမိၢ်ပပာ်,ပဒီပုၢ်ဝဲၤ,ပဖိပလံၤဒီးပပုၤဟံၣ်ဖိတဖၣ်အလီၤလီၤ.**

ကတိၤဒီၣ်၁၅:၆ပုၤသးပုၤအခိၣ်သလုးမ့ၢ်အဖိတဖၣ်ဒီးအဖိတဖၣ်အလၢကပီၤန့ၣ်မ့ၢ်အပာ်တဖၣ်လီၤ.ဒ်ပစံးတၢ်အသိးဖိအတၢ်လၢကပီၤတကတၢ်ဖဲဖိဘၣ်. ကတၢ်လၢမိၢ်ပာ်န့ၣ်ဖိထၢဖိလီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိးမိၢ်ပာ်အလၢကပီၤ တုၤလီၤဆူဖိလံၤလီၤ. ဖိမၤတၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်ဒီးမ့ၢ်တၢ်လၢကပီၤလၢမိၢ်ပာ်အဂီၢ်, မိၢ်ပာ်မၤတၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်ဒီးမ့ၢ်တၢ်လၢကပီၤလၢဖိလံၤအဂီၢ်ယၢ်ဒီယၢ်ဒီန့ၣ်လီၤ.စီၤအၤတြၣ်ဟ့ၣ်အကုၢ်သံကွၢ်နီၢ်ရံၤဘကၤနမ့ၢ်မတၤအဖိမုၢ်လဲၣ်.နီၢ်ရံၤဘကၤ အတၢ်ဟ်သ့ၣ်ဟ်သးပံၤလၢ, အတၢ်ခုတၢ်ဆုၤ, အတၢ်ယူးယီၣ်ဟ်ကဲ, အတၢ်ဆဲးတၢ်လၢကဲ ထီၣ်တၢ်လၢကပီၤလၢမိၢ်ပာ်အဂီၢ်စ့ၢ်ကိးလီၤ.

ကတိဒီ ၂၀:၇ ပုဂံပုဂံလီၤန့ၣ်လဲၤတၢ်လၢအတၢ်တၢ်ပုၤအပူၤလီၤ. အဖိအလံၤဘၣ်တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤ လၢအလီၤ ခံန့ၣ်လီၤ.

**တၢ်ကတိၤလၢခံ**

ပၢ်လီၤတဲၣ်ပလၢကပီၤလၢပတၢ်အိၣ်မူသကဲၣ်ပဝးပံၤလၢအလီၤတက့ၢ်. ပၢ်လီၤတဲၣ် ပလၢက ပီၤလၢပမိၢ်ပပၢ်,ပဒီပုၢ်ဝဲၢ်,ပဖိပလံၤ,ပပုၤဟံၣ်ဖိပိၤဖိတဖၣ်အလီၤ,ပယွၤဒီးပတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အလီၤတက့ၢ်.

\*\*\*\*\*

**တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၢ်** -တၢ်လီၤဒီးလၢအဂ့ၢ်ကတၢ်အဂီၢ်  
**လံာ်စီဆုံ** -၁မိၤ၃၂:၂၆,လူၤ၁၅:၁၇  
**ထိသးဝံၣ်**

**တၢ်ကတိၤလၢညါ**

ပုၤကညီၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ချါအံၤအဲၣ်ဒီးဒီးလိၣ်ဘၣ်ဝဲထဲတၢ်အဂ့ၢ်ကတၢ်ခဲလၢန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ပုၤခဲလၢဒီးန့ၣ်ဝဲတသ့ဘၣ်လီၤ. တၢ်တခါလၢပအဲၣ်ဒီးအံၤန့ၣ် ပကဘၣ်ဂုၢ်ကျဲးစးဒီးပဘၣ်ဟ့ၣ်အဘူးအလဲ, ယုၤမၤန့ၣ်ဝဲမးဒီးပကန့ၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အယိပဝဲနၤယၢလၢအမ့ၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် ပမ့ၢ်အဲၣ်ဒီးတၢ်အဂ့ၢ်က တၢ် လၢယွၤအအိၣ်ဒီးဒီးသိးပကန့ၣ်ဘၣ်အဂီၢ် လိၣ်ဘၣ်တၢ်ကျဲးစးဒီးဟ့ၣ်အဘူးအလဲန့ၣ်လီၤ. အယိက မၤလိ တၢ်ဂ့ၢ်ထဲခံဘိဓါန့ၣ်လီၤ.

**(၁)လၢတၢ်ကျဲးစးနီၢ်နီၢ်အပူၤ**

ဖဲရိမ့ၤ ၉:၁၃ န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢယအဲၣ်စီၤယၢကိၣ်မ့ၢ်စီၤစ့ၤန့ၣ်ယသးဟ့ၣ်အီၤလီၤ. ပမ့ၢ်ကွၢ် စီၤယၢကိၣ်အတၢ်အိၣ်မူန့ၣ်မ့ၢ်ပုၤဂုၢ်မၤန့ၣ်တၢ်,ပုၤလီၤတၢ်တဂၤန့ၣ်လီၤ.ပျါဖဲၣ်မိၤ၂၅:၂၄န့ၣ်ထဲတၢ်အိၣ်တဘျီဇိၤ အဂီၢ်န့ၣ် အဝဲဂုၢ် မၤန့ၣ်ဖိဝဲၣ်ကိၣ်အလီၤန့ၣ်လီၤ. စီၤစ့ၤသ့ၣ်ဝဲတၢ်, အဲၣ်ဒီးအိၣ်တၢ်ဘူးတ့ၢ်မးလၢကသံဘၣ်သး အဆၢကတီၢ်အဝဲတဟ့ၣ်ခိၣ်လိဝဲတၢ်အိၣ်ဘၣ်. ယုၤဝဲဖိဝဲၣ်ကိၣ်အလီၤတုၤအန့ၢ်မးဒီးဟ့ၣ်အိၣ်တၢ်အိၣ်န့ၣ် လီၤ. ခံဘျီ တဘျီ၁ မိၤ၂၅:၂၆-၂၉ ပထံၣ်ဘၣ်ကဒီးလၢအပၢ်သါကဟ့ၣ်စီၤစ့ၤတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤအခါန့ၣ် အပၢ်မၤ အီၤလၢ အယု န့ၣ်တၢ်မံၤလၢအညၣ်,တၢ်အိၣ်လၢအဝံၣ်လၢပၢ်အဂီၢ်ဒီးကအိၣ်ဝဲဒီးကဆိၣ်ဂ့ၤအီၤ အခါန့ၣ်အမိၢ် နီၢ်ရဲးဘကၤ သ့ၣ်ညါထွဲဝဲဒီးမၤစီၤယၢကိၣ်ကတဲာ်ကတီၤဆိဒီးမၤန့ၣ်ဝဲတၢ်အိၣ်ဝဲပမ့ၢ်တဲလၢအဖုၣ်န့ၣ်အဝဲ လဲၤဟ့ၣ်ဆိအပၢ် လၢတၢ်အိၣ်ဒီးအပၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤအီၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တၢ်လီၤန့ၣ်တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤန့ၣ်လီၤ. သၢဘျီတဘျီန့ၣ် ၁ မိၤ၅ ၃၂:၂၆ ပထံၣ် ဘၣ်ကဒီးအဝဲ ကနိတၢ်ဒီးယွၤအပုၤကညီၤတဂၤဒီးသိးကဆိၣ်ဂ့ၤအီၤစ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. အဝဲကျဲးစးတုၤဒၣ်လဲၣ် အကံၣ်ဒုၣ်အဆၢတလံာ်ဘၣ်အသးန့ၣ်လီၤ. ယွၤအပုၤကညီၤစံးဘၣ်အီၤလၢနမံၤမ့ၢ်ဒ်လဲၣ်,အဝဲစံးဝဲလၢ စီၤယၢ ကိၣ်လီၤ.ယွၤအပုၤကညီၤစံးဘၣ်အီၤလၢတၢ်ကကိးနၤလၢအံၣ်စ့ၤလးန့ၣ်လီၤ.

**(၂) တာ်ဆာ်ကတီၢ်ခဲအံၤအပူၤ**

ပမ့ၢ်ဘၣ်ကွၢ်က့ၤ ၂ မိၤစးၤ-၁၀ ပထံၣ်ဘၣ်လၢယုၤမၤတၢ်လီၤလးခီဖျိစီမိၤရှုလၢဒုၣ်ခီၤ ကွီၣ်ခီၤ သ့ၣ်တဖၣ်ဟဲထီၣ်ဒီးပဲၤလၢကီၢ်အဲးကူပတူၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. စီမံၤဖျါမၤစီမံၤရှုယုၤကညးယုၤလၢ အကဒုး ဟးထီၣ်ကွီၣ်ခီၤကွီၣ်ခီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. စီမံၤရှုသံကွၢ်အီၤလၢအကဒုးဟးထီၣ်ကွီၣ်ခီၤလၢအခါဖဲလဲၣ်န့ၣ် ဒီးစံးဝဲခဲဂီၤကီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်ဘၣ်ကွၢ်က့ၤဖျါအံၤဒုၣ်ခီၤကွီၣ်ခီၤတဖၣ်ပဲၤလၢအဟံၣ်, အထံဖိကီၢ်ဖိအဟံၣ်, ဒီးလၢတၢ်လီၤသကုၤဆးဒး ဘၣ်ဆၣ်အစံးဝဲလၢအဒုးဟးထီၣ်ကွီၣ်ခီၤန့ၣ်ဘၣ်. ခဲဂီၤကီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်လိၣ် နီၢ်နီၢ်မ့ၢ်ခဲ အံၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲဒုၤ ၁၂:၁၇ န့ၣ်ဟ်ဖျါဝဲလၢတၢ်စဲၤခဲအိၣ်ဒီးတၢ်ပီၤယၢ်လီၤက့ၤ သးန့ၣ်အခီ ပညီတအိၣ် လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်မဲၣ်ထံမဲၣ်နီၣ်ဘၣ်ဆၣ်ဒီးန့ၣ်ဝဲတၢ်သးခုတသ့လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အယီၤယုၤအတၢ်က တံၣ်ကတီၢ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဖိအဂီၢ်အဂ့ၤကတၢ်ကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်အံၤ မ့ၢ်ဝဲတၢ်ဆာ်ကတီၢ်ခဲအံၤလၢပကတူၢ်လိာ် အီၤန့ၣ်လီၤ.

**တာ်ကတီၢ်လၢခံ**

မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ ပမ့ၢ်တဲထီၣ်တၢ်ဘျီတၢ်ဘါဒီးအိၣ်ဝဲအကလုာ်ကလုာ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပမ့ၢ် ကွၢ်က့ၤလၢသ့ၣ်ကံၢ်သးလဲဒီးမ့ၢ်မးတၢ်စ့ၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤအါဂၤသ့ၣ်ညါဝဲလၢကစၢ်ခရံၣ်မ့ၢ်တၢ်အုၣ်ခိၣ်ကစၢ်ဒီးဘျီ ထီၣ်ဘါထီၣ်ဝဲဘၣ်ဆၣ် အါဒုၣ်တၢ်ကွၢ်လၢမ့ၢ်ထးခိၣ်ဖံးလၢန့ၣ်လီၤ. အယီၤပတၢ်နၢ်ပကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်အံၤ တဘၣ်မ့ၢ်တၢ်ဖျါထဲလၢခိန့ၣ်ဘၣ်. ကဘၣ်မ့ၢ်လၢသ့ၣ်လၢသး, သ့ၣ်ဒီးဖျါသးဒီးဖျါတခီန့ၣ်လီၤ. ပတၢ်ကျဲးစး နီၢ်နီၢ်လၢဆာ်ကတီၢ်ခဲအံၤလၢတၢ်လီၤဒီးအဂီၢ်န့ၣ် မ်အကမ့ၢ်တၢ်အဂ့ၤကတၢ် လၢပကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်အဂီၢ် န့ၣ် တက့ၢ်.

\*\*\*\*\*

- တာ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤ - ခရံၣ်လိၣ်ဘၣ်ပုၤသးစၢ်
- လံာ်စီဆံ - မၢ်ကူးၤ: ၁: ၁၇
- ထါသးဝံၣ် - သီၤ၁၆၈

**တာ်ကတီၢ်လၢညါ**

ခရံၣ်လိၣ်ဘၣ်ပုၤသးစၢ်တဖၣ်လၢတၢ်ဖံးတၢ်မၤအဂီၢ်ဒီးကိးထီၣ်ဝဲလၢကဟ်စီဆံသးအဂီၢ်န့ၣ် လီၤ. အနီၢ်ကစၢ် ဒုၣ်ဝဲမ့ၢ်ပုၤသးစၢ်တဂၤလၢအသးအိၣ်ဒုၣ်ထဲ (၃၀) နံၣ်ခီၤဖဲအကိးထီၣ်အပျီၤအဘီၣ် ဒ်သိးအက ပိာ်အခံအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤခရံၣ်လိၣ်ဘၣ်ပုၤသးစၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအတၢ်ဖံးတၢ်မၤအဂီၢ်လဲၣ်. ပုၤသးစၢ်တဖၣ် အိၣ်ဒီးဂံၢ်ဘါသး ဆူၣ်လၢကယုၤသ့ၣ်ညါတၢ်အသိးမၤကွၢ်ဝဲ, ခရံၣ်သ့ၣ်ညါပုၤသးစၢ်တဖၣ်အန့ဆၢၣ်သတးဒီး လိၣ်ဘၣ်ဝဲလၢအတၢ်ဖံးတၢ်မၤအဂီၢ်လီၤ. ကူးဘုအလီၢ်အိၣ်အါမးမ့ၢ်ပုၤမၤတၢ်ဖိအိၣ်စ့ၤဂၤလီၤ. လူၤ၁၀: ၂ မ့ၢ်မ တၢ်သးစၢ်တဖၣ်န့ၣ်ဟူခရံၣ်အတၢ်ကိးဒီးကစံးဆာ်ဝဲကွၢ်ကွၢ်ယၢ်လီၤ. မၤလီၤယၢ်တက့ၢ်န့ၣ်လဲၣ်.

ခရံၣ်ကိးထီၣ်ဒီးပုၤဝဲခဲလၢအမ့ၢ်စီၤရှုမိၣ်ဒီးအဒိပုၤဝဲခဲအံၤဒုၣ်ဖဲအမၤညၣ်လၢပီၣ်လဲၣ် ကၢလံၤလၢအကတီၢ်ဒီးစံးဝဲ “ပိာ်ယခံတက့ၢ်” ဒီးယကဒုးကထီၣ်သုလၢပုၤမၤညၣ်ပုၤကညီဖိလီၤ.

မာ်ကူး ၁:၁၆-၁၈ အဝဲသ့ၣ်ဟးသဒၣ်အစၢတဖၣ်ဒီးပိာ်ထီၣ်ယုၣ်ရှူးအခံတဘျီယီလီၤ. ဘၣ်မနုၤယုၣ်ရှူးကိး ထီၣ်ပှၤခံဂၤလဲၣ်. မ့ၢ်လၢအသ့ၣ်ညါပှၤခံဂၤအံၤအိၣ်ဒီးတၢ်ဒိကနၣ်အယိၤဒါ. ဒီပုၢ်ဝဲၣ်ခံဂၤအံၤအိၣ်ဒီးတၢ်သးကဆိ သ့ထံၣ်ပှၤဂၤအတၢ်လိၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဒိကနၣ်အယိၤဖဲတၢ်ကိးထီၣ်အဝဲသ့ၣ်ဒီးပိာ်ထီၣ်ဝဲတဘျီယီန့ၣ်လီၤ.

**(၁)ခရံၣ်လိၣ်ဘၣ်ပှၤသးစၢ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ဒိကနၣ်**

ခရံၣ်တလိၣ်ဘၣ်ပှၤသးစၢ်ကိးဂၤဒဲးဘၣ်. လိၣ်ဘၣ်ဝဲပှၤသးစၢ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ဒိကနၣ်န့ၣ် လီၤ. မ့ၢ်အဂ့ၢ်ဒဲးလဲၣ်တၢ်ဒိကနၣ်မ့ၢ်အိၣ်မးတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲကသ့လီၤ. ဒီပုၢ်ဝဲၣ်ခံဂၤအံၤအိၣ်ဒီးတၢ်ဒိ ကနၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤပစံးသ့လဲၣ်. ခရံၣ်ကိးထီၣ်အဝဲသ့ၣ်တဘျီယီပာ်တၢ်ဖိ တၢ်လံၤဒီးပိာ်ထီၣ်ဝဲလီၤ. တသံးခိၣ်သံးခံဒီးကတိၤအါတၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤခရံၣ်လိၣ်ပဝဲသးစၢ်တဖၣ်လၢ အအိၣ်ဒီးတၢ်ဒိကနၣ် သပှၢ်ပှၢ်လီၤ. မၤပပိာ်ထီၣ်အခံခိဖျိပတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်, တၢ်ကရၢကရိတဖၣ်လီၤ. မ့ၢ်ပဒိကနၣ်ပကစၢ်အတၢ်ကိးပှၤဒိစီၤ ရှုမူအုလးအသိးန့ၣ်ဒါ. မ့တမ့ၢ်ဘၣ် ဒီးပကဆုးကွၢ်အတၢ်ကိးဒိစီၤယိၤနါအသိးတခီ န့ၣ်ဒါ. ခရံၣ်စံးဝဲဒၣ်ဖဲဒၣ် ယလိၣ်သုတဖၣ်န့ၣ်သ့မ့ၢ်မၤဒီးသ့မ့ၢ်ယတံၤသကိးလီၤ. (ယိၤ၁၅:၁၄)

**(၂)ခရံၣ်လိၣ်ဘၣ်ပှၤသးစၢ်လၢကဟ်စီဆံ့သး**

ခရံၣ်အမဲာ်ဟးဝုၤဝီၤသက့ၤဆးဒးဒီးကွၢ်တၢ်လီၤ. မ့ၢ်ထံၣ်ပှၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ဒိကနၣ်, သ့ပာ်စီ ဆံ့အသးဒီးကကိးဝဲဒဲးသိးကမၤသကိးတၢ်ဒီးအီၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ခရံၣ်ယုၣ်ထၢစီၤရံၣ်မိၣ်ဒီးအဒီပုၢ်ဝဲၣ်ခံဂၤအံၤန့ၣ်ဖျါ ဒဲးလဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ကဟ်စီဆံ့အသးဒီးမၤဝဲန့ၣ်ခရံၣ်သ့ၣ်ညါအယိၤကိးထီၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ပာ်စီဆံ့သးစံးတၢ်န့ၣ် တမ့ၢ်လၢပဝုၤပဝါ, ပလၢပဲၤအယိၤဘၣ်. မ့မ့ၢ်တခီမ့ၢ်ပထံၣ်လီၤက့ၤပသး ဒိပမ့ၢ်တၢ်အသိးကျဲးစးဘျီက့ၤပသး ဒီးအးလီၤပသးဆူခရံၣ်အစုပူၤလၢာ်လၢာ်ဆုဆုတခီလီၤ. တုၤမ့ၢ်ပထံၣ်လီၤက့ၤပတၢ်ဂံၢ် စၢ်ဘါစၢ်ဒီးယုၤကမၤ ကဆိက့ၤအီၤ မၤသီက့ၤအီၤဒီး ဒဲးသိးအလၢကပိၤကအိၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲအဂီၢ်အယိၤအလီၢ်အိၣ် လၢပကဟ်စီဆံ့က့ၤ ပသးလၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

**(၃)ခရံၣ်လိၣ်ဘၣ်ပှၤသးစၢ်လၢကဒီးသူအသးလၢအတၢ်မၤဂီၢ်**

တၢ်ဒီးသူပသးန့ၣ် ပတမ့ၢ်ပှၤလၢလီၤသ့ပသးဘၣ်. မ့ၢ်ပထံၣ်ဘၣ်တၢ်လိၣ်လၢတၢ်မၤတခါခါဒီး အိၣ်ဒီးတၢ်သးဆူၣ်သးဂဲၤလၢပကမၤအီၤအဂီၢ်တခီလီၤ. ဖဲခရံၣ်ကိးထီၣ် ဒီပုၢ်ဝဲၣ်ခံဂၤအံၤဒီးစံးဝဲလၢ အကဒုးမၤ အီၤလၢပှၤမၤ ညါပှၤကညီန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်တသ့ၣ်ညါခရံၣ်အဲၣ် ဒီးစံးမနုၤလဲၣ်န့ၣ်ဘၣ်. တၢ်မၤအံၤမ့ၢ်တၢ်အသီလၢ အဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်လီၤ. မ့ၢ်ဆၢကတီၢ်လၢခရံၣ်မၤနၢၤတၢ်လုပစီလၢပှၢ်မ့ၢ်ကနၢၤဝဲၣ်သီဒီးလၢကစးထီၣ်အတၢ်ဖဲးတၢ် မၤအဂီၢ်န့ၣ်လိၣ်ဘၣ်တၢ်မၤဖိအယိၤကိးထီၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တၢ်မၤအသီတကးဘၣ်. သ့ၣ်ညါဝဲလၢပှၤပိာ်ခရံၣ်ခံ တအိၣ်ဒီးဘၣ်အယိၤပိာ်ထီၣ်ဝဲဒၣ်အခံတဘျီယီန့ၣ်လီၤ.

**တၢ်ကတိၤလၢခံ**

ခရံၣ်ပာ်လီၤတၢ်အတၢ်ဖဲးတၢ်မၤဖး ဒိၣ် ဒဲးသိးပဝဲလၢအစူၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤအီၤတဖၣ် ကမၤလၢထီၣ် ပှၤထီၣ်က့ၤအီၤအဂီၢ်လီၤ. ခရံၣ်ကိးပှၤအဲၣ်ဒီးသူပှၤလၢအတၢ်ဖဲးတၢ်မၤဖးဒိၣ်အဂီၢ်အဂ့ၢ်ဒဲးလဲၣ်လိၣ်ဘၣ်ဝဲပှၤ သးစၢ်တၢ်သဘျီ, တၢ်ယံတၢ်လၢ, ဂံၢ်ဘါဒီးတၢ်လၢတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ပအိၣ် ဒီးတၢ်ဒိကနၣ်တၢ်ပာ်စီဆံ့ပသး ဒီး ဆၢဒီးသူပသးကစီဒိဒါ. မ့ၢ်မတၢ်ကစံးကွၢ်ကွၢ်ယၤလီၤမၤလီၤယၤတက့ၢ်န့ၣ်လဲၣ်.

\*\*\*\*\*

တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤ -လဲၤတၢ်ဒီးယွၤ  
လံာ်စီဆုံ -၃မိၤ ၂၆:၂၅,စံး၇၁:၁၆  
ထီၤသးဝံၣ် -သီၣ်ၣ်ၣ်

**တၢ်ကတိၤလၢညါ**

ပဲပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ် ပတၢ်အိၣ်မူတနံၤမ့ၢ်တၢ်မုၢ်, တနံၤမ့ၢ်တၢ်အဖီၣ်လီၤ. လဲၤလိာ်အသးတနံၤ ခံကလုာ်သၢကလုာ်သ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲပဘၣ်သဂၢၢ်ဒီးတၢ်သးခုအခါမ့ၢ်တၢ်မုၢ်လၢပဂီၢ်ဘၣ်ဆၣ်ဖဲတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲဟဲ ဘၣ်ပုၤအခါမ့ၢ်တၢ်သးအုးကဒီးလၢပဂီၢ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲတုၤအိၣ်ပုၤန့ၣ်တဘျီဘျီပနၢ်လၢပဘူးပတၢ်တဖၣ် မၤစၢၤပုၤကသ့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဖဲပစုကတၢ်ခိၣ်ကတၢ်အခါပုၤလၢအမၤစၢၤပုၤသ့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ထဲယွၤတဂၤဧၤန့ၣ် ပ သ့ၣ်ညါပဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆုံ(စံး၁၁၈:၈)စံးဝဲတၢ်လျာ်ဆူယွၤအအိၣ်န့ၣ်ဂ့ၢ်န့ၣ်တၢ်သန့ၤပသးလၢပုၤကညီတက့ၢ် လီၤအသိးန့ၣ် ပတၢ်အိၣ်မူအိၣ်ဒၣ်လၢယွၤအစုပူၤ ပကဘၣ်လဲၤတၢ်ဒီးယွၤလၢပတၢ်လဲၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ် လဲၤတၢ်ဒီးယွၤလၢပတၢ်လဲၤအပူၤပကမၤလိသကိးတၢ်ဂ့ၢ်ထဲခံဘီဖိၣ်လၢအံၤအသိးလီၤ.

**၁-လဲၤတၢ်ဒီးယွၤလၢအိၣ်ဘျးန့ၣ်အဆၢကတီၢ်**

၃ မိၤ ၂၆:၂ စံးဝဲဒၣ်သ့ဘၣ်တီၢ်န့ၣ်ယအိၣ်ဘျးအနံၤတဖၣ် ဒီးယူးယီၣ်ယလီၢ်စီဆုံလီၤ. ယဲဒၣ်အံၤ ယမ့ၢ်ယွၤလီၤ. ၂မိၤ ၂၀:၈ စံးကဒီးဝဲသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်မုၢ်အိၣ်ဘျးန့ၣ်လၢနကဟ်စီဆုံအီၤအဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. အယိဒီး မ့ၢ်အိၣ်ဘျးန့ၣ်မ့ၢ်ပုၤလၢတုၤလီၤအီၤ မ့ၢ်နံၤတနံၤလၢနကဘၣ်ဟ်စီဆုံအီၤယူးယီၣ်ဟ်ကဲအီၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ပဝဲခရံၣ်ဖိ လံၤတဖၣ် ပမၤတရီၤတပါဘၣ်ယွၤအမ့ၢ်နံၤစီဆုံဒီးလဲၤတၢ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ပသးတဂၤဂၤဧၤ. ၃မိၤ ၂၃:၃ စံးဝဲဒၣ်ယုနံၤ န့ၣ်ပုၤဘၣ်မၤတၢ်လီၤ. မ့ၢ်နံၤတနံၤန့ၣ်မ့ၢ်အိၣ်ဘျးအနံၤအတၢ်အိၣ်ဘျးတၢ်မၤဘျၣ်အနံၤစီဆုံလီၤ. သုတမၤတၢ် မၤလၢအပူၤနီၣ်တမံၤတဂ့ၢ်. မ့ၢ်ယွၤအတၢ်အိၣ်ဘျးလၢသ့အိၣ်သ့ဆိးအလီၢ်တပူၤလၢလီၤ.

**၂-လဲၤတၢ်ဒီးယွၤလၢနသးဒီးဖျၢၣ်ညါ**

ကတီၤဒီ ၃:၅-၆ သန့ၤနသးလၢယွၤလၢနသးဒီးဖျၢၣ်ညါတက့ၢ်. ဒီးသုတသန့ၤနသးလၢနတၢ် ကူၣ်တၢ်ဆးဒၣ်နဲတဂ့ၢ်. သ့ၣ်ညါယွၤလၢနကျဲလၢအပူၤတက့ၢ်. ဒီးအဝဲဒၣ်ကမၤလိၤနကျဲလီၤ. ပတၢ်အိၣ်မူတ ဘျီတခိၣ်ပသးပုၤ နီၣ်ကွံာ်ယွၤ ပဆိကမိၣ်ပန့ၢ် ဘၣ် တၢ်ခဲလၢာ်မ့ၢ်ဒၣ်ပ နီၢ်ကစၢ်ပမၤအယိ ဒီးပန့ၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တုၤပဆိကမိၣ်ထီၣ်လီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ်လၢပတၢ်အိၣ်မူအတၢ် လဲၤအပူၤမ့ၢ်တမ့ၢ်ဘၣ်ယွၤန့ၣ် မ့ၢ်ပမၤမ နုၤသ့လဲၣ်. အယိဒီးပတၢ်အိၣ်မူပကဘၣ်လဲၤတၢ်ဒီးယွၤလၢပသးဒီးဖျၢၣ် ညါလီၤ. ပုၤသ့လံာ်တၢ်သိၣ်တၢ် သီတဂၤ လုပစီကစၢ်ခရံၣ်ဒီးစံးဝဲဒၣ် ဒီးသိးပကန့ၢ်ဘၣ်မူခိၣ်ဘီမုၢ်ဒီးမ့ၢ်ယဘၣ်မၤဒဲလဲၣ်. ပကစၢ်ယုၣ်ခရံၣ်စံးဘၣ်အီၤ နဘၣ်တီၢ်န့ၢ်တၢ်မၤလိာ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. စံးဆၢက့ၤဝဲ ယကစၢ်ခရံၣ်တၢ်မၤ လိာ်တဖၣ်ယတီၢ်န့ၢ်လၢယနီၢ်ဆံး လံၤ လံၤအခါလံ ကစၢ်ခရံၣ်စံးဒီးတဲဘၣ်အီၤ မ့ၢ်ဒဲန့ၣ်ဒီးဆါလီၤကွံာ်နစုလီၢ်န ခိၣ်ခိၣ်ဒီးပိာ်ယခံတက့ၢ်. နကန့ၢ်ဘၣ် တၢ်မူလီၤ. ပုၤသ့လံာ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီတဂၤအံၤအမဲာ်လီၤအုးသပူၤတဘျီယီၤလီၤ. ပသးသမူအတၢ်လဲၤပူၤလၢတၢ် သးဒီးဖျၢၣ်ညါပလဲၤတၢ်ဒီးကစၢ်ယွၤမ့ၢ်တသ့ တကဲဘၣ်ဒီးတၢ်မူကလဲၤပူၤကွံာ်ဒၣ်ပုၤလီၤ. အယိဒီးပကွံာ်ဆိက မိၣ်လီၤက့ၤပသးဒီးလၢပသးဒီးဖျၢၣ်ညါအပူၤပကလဲၤတၢ်ဒီးကစၢ်ယွၤကိးဂၤဒဲးတက့ၢ်.



**တၢ်ကတိၤလၢခံ**

ပတၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၢ်ခံးဘၣ်ပုၤလၢလဲၤတၢ်ဒီးကစၢ်ယုၤ, အယိ မ်ပကလဲၤတၢ်ဒီးယုၤလၢမုၢ်အိၣ်ဘျးအနံၤအဆၢကတိၢ်လၢပတၢ်ဖံးတၢ်မၤအပူၤလၢပသးဒီးဖျၢၣ်ညါကိးဂၤဖဲးန့ၣ်တက့ၢ်.

\*\*\*\*\*

- တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၢ် -မၤက့ၤဒနံအတၢ်ကိး
- လံာ်စီဆုံ -မၤတၢ်၁၆း၉-၁၂
- ထိသးဝံၣ် -သီ၄၅၃

**တၢ်ကတိၤလၢညါ**

သးပီညါသရၣ်ဒိၣ်တဂၤခံးဝဲဖဲတၢ်မၤတမံၤဂ့ၢ်တမံၤဂ့ၢ်, တၢ်လီၢ်တတီၤဂ့ၢ်တတီၤဂ့ၢ် နမ့ၢ်ထံၣ်လၢကြးလၢနကဘၣ်လဲၤဒီးမၤစၢၤမၤသကိးတၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ယုၤကိးနၤလီၤ. စီၤပီလူးမၤတၢ်သးခုကစီၣ်အတၢ်မၤလဲၤဝဲတဝ်ဘၣ်တဝ်ဘၣ်တကီၢ်ဘၣ်တကီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဝဲအလဲၤတုၤဖြူကံလၢအမ့ၢ်ကထဲးထံကီၢ်ဒီးဒ်သိးသုတစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်တဂ့ၢ်ဒီးသးစီဆုံတြီအိၣ်ဒီးလဲၤဆူဘုၤသနံဘၣ်ဆၣ်ယုၤအသးတဖုးလဲၤအိၣ်ဘၣ်ဒီးလဲၤကဒီးတုၤမုၢ်ခံးဆူတြီအိၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤပီလူးတုၤတြီအိၣ်ဒီးလၢမုၢ်နၤစီၤပီလူးထံၣ်တၢ်လၢညါဒီလၢကီၢ်မၤက့ၤဒနံဖိဆၢထၢၣ်ဒီးခံးဘၣ်အိၣ်ယုၤကညးအိၣ်ဖဲခိက်တၢ်ဆူမၤက့ၤဒနံဒီးမၤစၢၤပုၤတက့ၢ်. ဒီးပကမၤလိတၢ်ဂ့ၢ်အံၤခံထံၣ်ဖိလၢအမ့ၢ်ယုၤအတၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ.

**(၁)တၢ်ကိးဖဲလၢကစၢ်ယုၤ**

တၢ်လၢခရံၣ်ဖိအတၢ်ဘျးတၢ်ဘါန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဘါလၢယုၤယုၤက့ၤပုၤကညိလီၤ. တမ့ၢ်ဒ်တၢ်ဘါတနီၤလၢပုၤယုၤကစၢ်ယုၤဘၣ်.ယုၤယုၤပုၤလီၤ. ကီၢ်မၤက့ၤဒနံအိၣ်လၢကီၢ်ယုၤရပၣ်အကလံာ်စိးန့ၣ်လီၤ. ပုၤယုၤရပၣ်ဖိတယုၤယုၤဘၣ်. ယုၤဒ်တၢ်ကူၣ်သ့န့ၣ်လီၤ. ယုၤဒ်တၢ်ထူးတၢ်တီၤန့ၣ်လီၤ. လိၣ်ဘၣ်တၢ်မၤစၢၤလၢသ့ၣ်လၢသးကဘါတၢ်ဘါအမ့ၢ်အတီန့ၣ်တသ့ၣ်ညါဝဲဘၣ်တယုၤဝဲစ့ၢ်ကိးဘၣ်အယိ ကစၢ်ယုၤလူၤယုၤက့ၤအဝဲသ့ၣ်ခီဖျိတၢ်သးခု ကစီၣ်အခိၣ်တဖုလၢအခိၣ်မ့ၢ်ခရံၣ်စီၤပီလူးလီၤ. စီၤပီလူးထံၣ်ပုၤမၤက့ၤဒနံဖိကိးပီၤအိၣ်မၤ အဖဲမၤစၢၤ အဝဲသ့ၣ်လီၤ. တဘျီပီ သ့ၣ်ခုသးခုနၢ်ပၢ်ဝဲယုၤမၤအလဲၤတကူၣ်သ့ၣ်အယိ အသကိးသၢဂၤစီၤပီလူး, စီၤစံလၢ ဒီးပုၤလၢအကွဲးလံာ်မၤတၢ်စီၤလူၤကၣ်ကတဲာ်ကတီၤအသးလၢကလဲၤလီၤ. တၢ်ကိးဖဲလံာ်လၢယုၤလၢပုၤမၤက့ၤဒနံဖိ လိၣ်ဘၣ်တၢ်မၤစၢၤလၢသ့ၣ်လၢသးတၢ်အိၣ်မူပံလၢစီဆုံလံန့ၣ်လီၤ.

**(၂)တၢ်နၢ်ဟူတၢ်ကိးအတၢ်ခံးဆၢ**

စီၤပီလူးဒီးအတံၤသကိးစီၤစံလၢ, စီၤလူၤကၣ်လဲၤခိက်ဆူမၤက့ၤဒနံန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တၢ်လီၢ်အသိလၢအဂီၢ်ကဘၣ် ဆၢထၢၣ်ဆုၣ်နီၤအဂီၢ်မ့ၢ်တၢ်ကီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဒိၣ်ကတၢ်ကဟးစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်ခဲလၢာ်အဂီၢ်လီၤ. ကီၢ်ယုၤရပၣ်အဝ်ဖံးလံးပံးန့ၣ် စီၤပၤအိးထုဘံးယးစံးကဲထီၣ်တၢ်လီၢ်လၢရိမ့ၢ်အတၢ်ပၤဒီးပုၤလၢအအိၣ်ဒီး ရိမ့ၢ်အပုၤဝ်ဖိအလီၢ်တဖၣ် န့ၢ်ခွဲးန့ၢ်ယၢ်အါမးလီၤ. ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဂ့ၢ်လၢပုၤစံၣ်ညိၣ် အၢသံအိၣ်တဖၣ် ကကိးထီၣ်စီၤပၤကဲစၢၤအမံၤလၢတၢ်ထုၣ်ဖျဲးအဂီၢ်လီၤ. မ့ၢ်စီၤပီလူးဒီးအသကိးအဂီၢ်မ့ၢ်တၢ်ကီၢ်တၢ်

ခဲနာသကု ယွာကွာ်ထွဲအီၤမၤစၢၤအီၤအယိံ လၢဂ့ၢ်ချၢထံကၢ်နံၤ စီၤပီၤလူးထံၣ်လိာ်သးဒီးပိာ်မုာ်တနီၤဒီးဘျီ  
သကိးဘၢသကိးဘၣ်တၢ် , စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်န့ၣ်လီၤ. ယွာဆိၣ်ဂ့ၢ်အတၢ်မၤအယိံထံၣ်လိာ်ဘၣ် သးဒီးနီၢ်လူၤဒံ  
လၢသျှၢ်အတံၤရၢ အဝဲမ့ၢ်ပုၤ ထူးပုၤတီၤလၢအဆါလုးတတုာ်(ကတ္တီၤပါ)န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ပုၤစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်အဆိက  
တၢ်ဖဲကီၢ်ယုၤရပုၣ်အံၤ လီၤ. စီၤပီၤလူးန့ၣ်ဘၣ်အခွဲးလၢနီၢ်လူၤဒံအအိၣ်လၢအဟဲဘျီသကိးဘၢသကိးတၢ် လၢအ  
ဟံၣ်န့ၣ်လီၤ.

**တၢ်ကတိၤလၢခံ**

စီၤပီၤလူးယွာအိးဟိအကျဲအတၢ်မၤအတၢ်လဲၤန့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤယွာကိးထီၣ်ပုၤလၢအတၢ်မၤအဂီၢ်  
မ့ၢ်ပပျံၤပဘၣ်ယိၣ်တၢ်စ့ၢ်ကိးဒါ. ယဂျါဖိးကွၢ်ကွၢ်, ယၤလီၤ. မၤလီၤယၤတက့ၢ်. ယွာကတဲာ်ကတိၤတၢ်လၢနဂီၢ်က  
ကွၢ်ထွဲန့ၣ်လီၤ.

\*\*\*\*\*

- တၢ်ဂ့ၢ်မိာ်ပုၤ - ပၤနသးဖဲနအိၣ်မူဒံးအဆၢကတီၢ်
- လံာ်စီဆုံ - ကတိၤ၄: ၂၃
- ထါသးဝံၣ် - သီၣ် ၂၉, ၁၀၅၅ၣ်စၢ

**တၢ်ကတိၤလၢညါ**

ကစၢ်ယွာတူၤလီၤမူခိၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒီးအဝဲအစုအတၢ်ဘၣ်တုတဖၣ်ဖျါပံၤလၢလၢအလီၢ်ဒၣ်ဝဲစ့ၢ်  
စ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဘၣ်တုခဲလၢာ်အကျါပဝဲပုၤကညိသ့ၣ်တဖၣ်ပမ့ၢ်တၢ်ဘၣ်တုအထီကတၢ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါနီၢ်  
ပၢာ်တၢ်ဂ့ၢ်ဒီးတၢ်အၢန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိံ ဒံပမ့ၢ်တၢ်အယိံအလၢအသိးပကဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ပၤပသးန့ၣ်  
လီၤ. ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤနၤယၤပဝဲကိးဂၤသးစၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ် သးပုၤမ့ၢ်ဂ့ၢ်ကြၢးလၢပပၤပသးနီၢ်နီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ပၤသးမ့ၢ်  
တအိၣ်, ပမ့ၢ်လူၤပသးဒီးလၢခံပကဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဒီးမဲာ်ထံမဲာ်နီၢ်, တၢ်ကမၣ်တဖၣ်ကပိာ်ထွဲထီၣ်အခံန့ၣ်လီၤ.  
လံာ်အ့စတၢ် ၂:၁ စံးဝဲဒၣ်ဒံအံၤလီၤ. တၢ်န့ၣ်တဖၣ်အလီၢ်ခံစီၤပၤအယၤဂ့ၢ်ရိၣ်အသးစၢ်လီၤက့ၤဒီးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်  
က့ၤဝဲလၢနီၢ်ဝးဂ့ၢ်တံၤဒီးတၢ်လၢအဝဲဒၣ်မၤဝဲဒီးအစံၣ်ညိၣ်လၢအလီၤလီၤ. လံာ်စီဆုံစံးဘၣ်ပုၤလၢပဘၣ်ပၤပ  
သးလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိံ တၢ်သံကွၢ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲဘၣ်မနုၤအယိံ ပကဘၣ်ပၤပသးလဲၣ်. ပကမၤလိသကိးထဲတၢ်  
နီၤဖးခံဘီန့ၣ်လီၤ.

**၁. ပပၤပသးမ့ၢ်တန့ၢ်ဘၣ်ဒီးတၢ်လၢပကဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ကဟဲပိာ်ထီၣ်အခံန့ၣ်လီၤ.**

ပုၤလၢတပၤအသးဒီးမၤတၢ်တခါဂ့ၢ်တခါဂ့ၢ်လၢတၢ်တဆိကမိၣ်ဒီးတၢ်ပစုၢ်ပတုၤအပူၤတဖၣ်  
ဘၣ်ကီဘၣ်ခဲဝဲဒီးအိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် တလိၣ်ပတဲအါအါဘၣ်. အဒိစီၤရံၣ်ရိၣ်မ့ၢ်ပုၤလုာ်ဒိၣ်ပုၤဒိၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဂံၢ်ဆူၣ်ဘါ  
ဆူၣ်လၢယွာဟ့ၣ်ခူသ့ၣ်အီၤခီဖျိခိၣ်သ့န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အဝဲလၢတၢ်မုာ်ဖံးမုာ်ညၣ်အပူၤပၤအသးတန့ၢ်ဘၣ်အ  
ယိံရုဘၣ်ဒီးပိာ်မုာ်ဟးဂီၢ်နီၢ်လဲၤလၢဒီးတဲဖျါအဂ့ၢ်အကျါအတၢ်ခူသ့ၣ်တဖၣ်အယိံ အကတၢ်အဝဲဘၣ်တၢ်အူ  
ခွဲးထီၣ်အမဲာ်ချံခံတိၣ်န့ၣ်လီၤ. ခုခါဆၢကတီၢ်ခဲအံၤပဝဲမုာ်ဂ့ၢ်ခါဂ့ၢ်သးပုၤမ့ၢ်ဂ့ၢ်သးစၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်လၢပကဘၣ်ပလီၢ်ပ  
သးဒီးပကပၤပသးလၢတၢ်လူၤပသးဒီးမၤဖဲပသးဘၣ်ပသးဒီးတၢ်မုာ်ဖံးမုာ်ညၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒံစီၤရံၣ်ရိၣ်ဘၣ်တၢ်အူခွဲး

ထိုက်အမဲင်ချ်ဒီးအကတၢ်တုၤဆူတၢ်ဟးဂီၤအသိးခိဖျိတၢ်မုၢ်ဖံးမုၢ်ညၢ်အယိ ခုခါဆၢကတီၢ်ခဲအံၤလၢပုၤတနီၤ  
ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဆါအၢလၢအလီၤပျံၤလၢတၢ်ကူစါယါဘျါအီၤကသံၣ်တအိၣ်ဘၣ်တဖၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်အါမးန့ၢ်လီၤ  
စီၤန့ၢ်လၢတၢ်အိၣ်တမိအယိပၤဝဲအသးတန့ၢ်ဆါလီၤကွၢ်ဖိဝဲကိအတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤလၢပထိးသၣ်ကသူတခူးလၢ  
ခံအဝဲဘၣ်တၢ်ဆိၣ်အၢ,တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤလဲၤပူၤကွၢ်အီၤလီၤ.လၢတၢ်ကွၢ်တလီၤဘၣ်စီၤကယံၣ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်ထီၣ်အါ  
ပုၤစီၤဟူးဘူးလးဒီးမၤသံဘၣ်ဝဲကဲထီၣ်ပုၤမၤသံတၢ်အဆိကတၢ်တဂၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢဒီးဘၣ်တၢ်ဆိၣ်အၢလီၤ.  
၁မိၤ၄း၈-၁၂

**၂.ပပၤပသးန့ၢ်ဒီးပဘၣ်ဆိၣ်ဂ့ၤလီၤ.**

ပပၤပသးကန့ၢ်အဂီၢ်တၢ်ကီၤဒိၣ်မးလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပကဘၣ်ကျဲးစးဝဲလီၤသၢၣ်. စီၤယိၤသးပၤ  
အသးလၢတၢ်မုၢ်ဖံးမုၢ်ညၢ်ဖဲစီၤပိၤတံၤဖၢ်အမါလုပစီၤအါအခါယုၢ်ထီၣ်ကွၢ်ဝဲလီၤ.လၢခံအဝဲကဲထီၣ်စီၤပၤခံဂၤ  
တဂၤလၢကီၢ်အါ ကူပတူးအပူၤလီၤ. ၁မိ ၃၉း၁၃ စီၤဒၤနံးယုလးဒီးအသကိးတဖၣ်ပၤအသးလၢစီၤပၤအတၢ်  
အိၣ်တၢ်အီၤအပူၤအယိယုၤအစိက မိၤလဲၤတၢ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်ဒီးဘၣ်ဆိၣ်ဂ့ၤဝဲလီၤ. စီၤယိၤဘးတၢ်ဘၣ်အီၤတမုၢ်  
အယိဖဲလံာ်ယိၤဘး ၃း၁ န့ၢ် လံာ်စီၤဆံၣ်ဟ်ဖျါဝဲ “တၢ်ဒ်န့ၢ်အလီၢ်ခံစီၤ ယိၤဘးအဲးထီၣ်အထးခိၣ်ဆိၣ်အါ  
အမုၢ်နံၤလီၤ.” ဘၣ်ဆၣ်စီၤယိၤဘးလၢခံကျဲးစးပၤအသးအယိဘၣ်ဆိၣ်ဂ့ၤဝဲ ခံစးလီၤ. အဝဲကျဲးစးတူၢ်တၢ်ဒီး  
ပၤအသးလီၤ.

ဟူးလးအပူၤကူၣ်တၢ်သ့(ဆိကရူတံ)အမံၤဟူသၣ်ဖျါလၢအကီၤအသးပၤအသးန့ၢ်လီၤ.အမါ  
တခီမုၢ်ပုၤလၢအသးပြီၤလီၤ.တနံၤအမါအ့ၣ်လိာ်အီၤဒီးကန့ၢ်ဝဲတကဲလၢဘၣ်အယိအဝဲလဲၤဆုၣ်နီၤလၢယိၤလီၤ  
ဒီးကွၢ်တၢ်ဆူကျဲးမုၢ်ခိၣ်လီၤ. ဒီးအမါစံးဝဲလၢအဝဲတကန့ၢ်လၢအီၤအယိအသးဒိၣ်ဒီးပံးန့ၢ် ထံလီၤခိၣ်ပုၤ အပူၤ  
ဝံၤထီၣ်ဆူဟံၣ်ဖိခိၣ်ဒီးလူလီၤထံလၢအဝဲအဖိခိၣ်လီၤ. ပုၤလဲၤတၢ်ဖိတဖၣ်ထံၣ်ဒီးနံၤဘၣ်ဝဲလီၤ. ဆိၣ်ကရူတံ  
တခီလၢတၢ်နံၤကမ့ၢ်အပူၤတဲထီၣ်ဝဲယသ့ၣ်ညါဆိၣ်စၢၤတၢ်လီၤ.လီၤဖျးတၢ်ဝံၤတၢ်စူၤထီၣ်ဘိလီၤ.

တဘျီလၢဝုၢ်လိဒိၣ်အပူၤပုၤသးစၢ်ခံဂၤလဲၤန့ၢ်ဆူတၢ်အိၣ်သံးအကျးပူၤလီၤ.ဖဲအဝဲသ့ၣ်စးထီၣ်အိၣ်  
သံးန့ၢ်လၢတၢ်န့ၢ်ဘးခိၣ်ဟူဝဲတၢ်သးဝံၣ်ဖိလၢအမုၢ် “စိာ်ယုၣ်ဂျူးအမံၤလၢသုသိးပုၤသးအုးညီၣ်န့ၢ်တဖၣ်” န့ၢ်  
လီၤ. ဖဲန့ၢ်ပုၤအိၣ်သံးမူၤတဂၤတဲဝဲမၤပုၤမၤကတၢ်ကွၢ်တၢ်သးဝံၣ်လီၤ. ကျးကစၢ်စံးဝဲပုၤသးဝံၣ်တၢ်အံၤမ့ၢ်ယဖိ  
မုၢ်လီၤ. ဖဲတၢ်သးဝံၣ်ခံဆၢတဆၢစးထီၣ်န့ၢ် ပုၤသးစၢ်ခံဂၤလၢလဲၤအိၣ်သံးတဂၤဟ်လီၤကွၢ်အသးခူးဟးထီၣ်  
ကွၢ်ဆူတၢ်ချၢန့ၢ်လီၤ.ဖဲန့ၢ်အသကိးပိာ်ခွါပိာ်ထီၣ်အခံသံကွၢ်အီၤတၢ်ဘၣ်မနုၤလဲၣ်ဘုလုၣ်ဒါ အဝဲစံးဆၢဝဲတၢ်  
သးဝံၣ်တယုၢ်ဒုးသ့ၣ်နီၣ်ယၤလၢယမိာ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီဒီးအတၢ်ထုကဖၣ်လၢယတကန့ၢ်နီၣ်တဘျီဘၣ်.

ဝုလုၣ်စံးဝဲယဲစ့ၢ်ကိးယအိၣ်ဒီးယမိလၢဖးန့ၢ်ယၤလံာ်စီၤဆံၣ်ထုကဖၣ်လၢယဂီၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ယ  
ပၤယသးတန့ၢ်ဘၣ်. ယအိၣ်မုၢ်အိၣ်ပိာ်ယသးလၢသံးလၢအခၣ်သဘူးန့ၢ်လီၤ. ဖဲအဆၢကတီၢ်န့ၢ် ပိာ်မုၢ်ဖိအတၢ်  
သးဝံၣ်သိၣ်ထီၣ်ကဒီး “စိာ်ယုၣ်ဂျူးအမံၤန့ၢ်ထီၣ်ဘိ,လၢတၢ်လုပစီၤအကျါ,ဟ်ကဲဒ်တယိးပတီၤအသိးစိာ်သုဝဲသ  
ကုၤဆးဒး” ဖဲန့ၢ်ဘုလုၣ်စံးဝဲဒၣ် ယစူးကွၢ်သံးလံဝုလုၣ်ဒါတၢ်သးဝံၣ်စံးလၢအမုၢ်တယိးပတီၤလီၤ.ယန့ၢ်စဲယဲး  
ဒ်န့ၢ်လီၤ.ဘုလုၣ်ဒီးဝုလုၣ်ခံဂၤလၢဆူးကွၢ်သံးဒီးဟဲက့ၤဆူတဂၤအဟံၣ်ဒၣ်ဝဲဒီးကျဲးစးအိၣ်မုၢ်တၢ်ဘၣ်ယုၤ  
အသးလီၤ. ဘုလုၣ်ဒီးဝုလုၣ်မုၢ်ပုၤသးစၢ်ခံဂၤလၢဂုၢ်ကျဲးစးပၤအသးနီၢ်နီၢ်ဒ်သိးအသုတက့ၤကဒါ က့ၤဆူကျဲး  
လၢအတဘၣ်တဘိန့ၢ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဟ်စီၤဆံၣ်အသးကဲထီၣ်ပုၤလုၢ်ဒိၣ်ပုၤဒိၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိအဂီၢ်ဒီး မိာ်ပံၤဖိ  
သၣ်ခဲလၢာ်အဂီၢ်လီၤ.

**တၢ်ကတိၤလၢခံ**

ဒီပုၤဝဲၤဝဲၤလၢတၢ်အဲၣ်အီၤသ့ၣ်ဒၤ ပုၤလၢအပၤအသးတန့ၢ်ဘၣ်န့ၣ် ဘၣ်ဆိၣ်အါဒီးတုၤလၢတၢ်  
ဟးဂီၤလီၤပုၤလၢပၤအသးန့ၢ်ဝဲတဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်ဆိၣ်ဂ့ၤဝဲလီၤမိၤပကျဲးစးပၤသကိးပသးတက့ၢ်

\*\*\*\*\*

- တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤ -ပမ့ၢ်ယုၤအပုၤမၤသကိးတၢ်
- လံာ်စီဆုံ -၁ကရံၣ်သူးၣ်၃,စံး၁၀၀:၂,၃
- ထါသးဝံၣ် -အသီၣ်၅၅၄,၁၀၅၃၅၅

**တၢ်ကတိၤလၢညါ**

လံာ်စီဆုံကတိၤတၢ်ဒီးပုၤဒီးဒူးသ့ၣ်နီၣ်ပုၤလၢပကမၤသကိးတၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ တၢ်မၤတမံၤလၢ  
လၢလိၣ်လၢပကမၤသကိးတၢ်လၢတၢ်သးတဖျါန့ၣ်လီၤ သရၣ်ဒိၣ်စီၤပီလူးကတိၤသဆၣ်ထီၣ်ပခံလၢပက  
ဘၣ်မ့ၢ်ယုၤအပုၤမၤသကိးတၢ်တဖၣ်လီၤ

**တၢ်နီၤဖး(၁)တၢ်မၤယုၤအတၢ်မၤ**

စံး ၁၀၀:၂ မၤယုၤအတၢ်ဒီးတၢ်သးခုၤယဲၤဆူအအိၣ်ဒီးတၢ်သးဝံၣ်တက့ၢ် ပုၤတနီၤဆိကမိၣ်ပုၤ  
ဖျါလံာ်စီဆုံကိးမၤ ယုၤအတၢ်ပုၤစိၣ်တၢ်သးခုၤကစီၣ်, တၢ်အိၣ်ဖျါသရၣ်, ပုၤဟးစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်မးပုၤမၤယုၤ  
အတၢ်မၤန့ၣ်လီၤနီၢ်နီၢ်တခီကယဲၤပုၤစ့ၢ်က့ၢ်န့ၣ်က့ၢ်တၢ်ကိးဂၤဒဲးန့ၣ်မ့ၢ်ပုၤမၤယုၤအတၢ်မၤတဖၣ်လီၤပုၤခရံၣ်ဖိ  
ကိးဂၤဒဲးကဘၣ် မၤယုၤအတၢ်လီၤ တၢ်မၤလၢကစၢ်ယုၤဟ့ၣ်သါပုၤကိးဂၤဒဲးမ့ၢ်ယုၤအတၢ်မၤလီၤ ပမၤယုၤအ  
တၢ်သ့ၣ်လၢကျဲအါဘိလီၤ ပုၤထူစံာ်လၢစံာ်ပုၤ, ပုၤမၤပဒိၣ်တၢ်မၤလၢရူပုၤ,လၢတၢ်သိၣ်လိကိၤ, လၢတၢ်ကွၢ်ပုၤဆါ  
လၢတၢ်ဆါဟံၣ်လၢ တၢ်မၤလီၤကိးခါဒဲးအပုၤ, လၢတၢ်စံးတၢ်ကတိၤ, လၢတၢ်ရူတံၤရူသကိး, တၢ်ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သး,  
တၢ်သကဲးပဝးအပုၤ ကဘၣ်ဒူးန့ၣ်ဖျါထီၣ်ခရံၣ်အက့ၢ်အဂီၢ်အလၢကပီၤလီၤကစၢ်ယုၤဟံၣ်မုၢ်ဒီးပုၤဟ့ၣ်ဒီးပုၤတၢ်  
ခွဲးတၢ်ယာ်အယီၤပကဘၣ်မၤအတၢ်မၤလီၤကစၢ်ယုၤတက့ၢ်ပတၢ်မၤအဒိၣ်အဆံးအအါအစ့ၤဘၣ် ကွၢ်ပတၢ်ဟံၣ်  
သ့ၣ်ဟံၣ်သးလီၤ ပဘၣ်မၤတၢ်လၢတၢ်အဲၣ်, တၢ်သးအိၣ်, တၢ်သးခုၤအပုၤလီၤ နီၤကစၢ်ယုၤဟ့ၣ်သါတၢ်မၤအသိး,  
ပကဘၣ်မၤတၢ် လၢတၢ်သးအိၣ်, တၢ်ကလုာ်တီအပုၤလီၤ ပတၢ်ဖဲးတၢ်မၤဒိၣ်ဂ့ၤဆံးဂ့ၤအါဂ့ၤစ့ၤဂ့ၤယုၤကဆိၣ်  
ဂ့ၤပတၢ်မၤလီၤ ပဝဲကိးဂၤဒဲးပကမၤယုၤအတၢ်လၢနီၢ်ခိတနီၤလၢတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တနီၤလီၤ (ကလၢတံ  
၅:၂၂) တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံ, တၢ်သ့ၣ်ခုၤသးခု, တၢ်ယုၤတၢ်ဖိး, တၢ်ဝံသးစူၤ, တၢ်သ့ၣ်စူၤသးစူၤ, တၢ်မၤဂ့ၤတၢ်,  
တၢ်စူၤတၢ်န့ၣ်,တၢ်ဆိၣ်လီၤသး,တၢ်ကီၤသ့ၣ်ကီၤသး,အပုၤန့ၣ်လီၤ

**(က )မိၤပကမၤသကိးလၢတၢ်အဲၣ်တၢ် ကွံအပုၤတက့ၢ်** ၁ကရံၣ် ၁၃:၂-၃ ယကတိၤတၢ်လၢဝံအကျိၣ်မ့ၢ်သ့ဒီး  
ကယဲၤတၢ်အိၣ်အယီၤယမ့ၢ်န့ၣ်ပၢ်, ဒီးယမ့ၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်ခဲလၢ်ဒီးယမ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်န့ၣ်ခဲလၢ် တုၤယမၤသး က  
စၢ်ကလိသ့ဘၣ်ဆၣ်ဒီးယတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံမ့ၢ်တအိၣ်ဘၣ်ဒီးယမ့ၢ်တၢ်ကလိ ကလိလီၤ ယမ့ၢ်ဟ့ၣ်အိၣ်ပုၤဂၤလၢ  
ယတၢ်ဖိတၢ်လံၤခဲလၢ်, ဒီးယမ့ၢ်ဟ့ၣ်လီၤကွံၣ်ယနီၢ်ခိဒဲးသိးကဘၣ်ဆူးကိၢ်ယိၣ်အီၤဘၣ်ဆၣ်ဒီးယတၢ်အဲၣ်တၢ်  
ကွံမ့ၢ်တအိၣ်ဘၣ်ဒီးယတဘၣ်ဘျူးဘၣ်ဖျါလၢတၢ်နီၤတမံၤဘၣ် တဘျီလၢဝဲလိဒိၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်သရၣ်မ့ၢ် ကွၢ်  
ပုၤဆါအိၣ်ဝဲတဂၤလီၤ အဝဲမ့ၢ်သရၣ်မ့ၢ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်အဲၣ်တၢ် ကွံတၢ်သးကညီၤလၢပုၤဆူးပုၤဆါ အဖီ

ခိုင်လီ၊ ပုဆူးပုဆိုးတဖန်နှင့် မာစာဝဲလတ်သွင်အိုင်သးအိုင်နီနီအပူန့လီ၊ တနံပုဆိုးဟဲတုဝဲ တဂလီ၊ ပုဆိုးပိုင်မုင်တဂလါအသးကိဒိုင်မးလီ၊ သရဲမုင်တဂ အံတုပုဆိုးဟဲတုဒီးမာ ကဆဲက ဆိုန့အီအဒေးဒီးတံလါအလိုင်တဖန်နှင့် မာစာဝဲလီ၊ ပုဆိုးတဂအံ တုသရဲမုင်မာန့အီအတံဒီး စံးဝဲဒ် နမာစာဝဲလါနှင့် မုနသးလီမူခိုင်ဘီမုအယိဘ်၊ ကတိဝဲလတ်က တီဆူဆူလီ၊ ဘ်ဆဲသရဲ မုင်တထဲအီတံနီတမံဘ်၊ လါခံတနံစွဲကီးဟဲမာဝဲဒ်န့လီ၊ တုမုပုဆိုးတဂကိညါထိုင်ဒီး သရဲမုင် စံးဝဲဒ် “ယသးဘိဖိစာ ခဲမုဆဲယတဟဲလါဘ်၊ မုလါနတံဆါကိညါလံအယိလီ၊ ယကမာစာဒီး ပုဆိုးအဂဒီး” တုမုပုဆိုးအံနဟူဘ်သရဲမုင်အတံကတိဒီးအသးဘ်ဒီတု ဒ်လဲအမဲထံလီ၊ ဝဲဒ်လီ၊ အဝဲကတိသရဲမုင်ဆါဆါလတ်သးထိုင်အပူသနက့ သရဲမုင်ဟံဖျါအ တံအိုင်တံသးအိုင် လါအဖိခိုင်အယိလီ၊

**(ခ)တံမာယုအတံမာဒီဖျါလတ်မာဂုတံ၊** ကလတ် ၆:၉-၁၀ ပမာတံဂုန့ မ်ပသုတလီဘျးလီတံတ ဂု၊ အဂုဒ်အံပမုတလီဘျးဘ်ဒီးတုအမုအလါဘ်ဒီးပက ကူးတံန့လီ၊ မာသးဒ်န့ဒီးဖဲပအိုင်ဒီးဆါ ကတိန့ မ်ပကမာဂုတံလါပုကညီကီးဂဒီးတက့၊ ဘ်ဆဲဒီးအါလံတက့လါပုစုက့နက့တံအ ဟံလီ၊ လါလံစီဆူပူနီတဘံသါနီဒီးကါမုပိုင်မုင်တဂလါ အမာဂုတံမာစာပုမုင်ကမဲဖိုင်ယဲတဖန် လီ၊ လါတရူးကိဖိုင်ယဲကိအိုင်တဖျါန့ သရဲမုင်အိုင်ဝဲဒ်တ ဂလီ၊ အဝဲဘ်ကွဲထွဲဖိုင်ယဲဖိတဖန်လီ၊ သရဲမုင်တဂအံဒ်တံသ့အိုင်ဒီးအီမာဂုမာစာပုဖိုင်ယဲတဖန်လီ၊ အဝဲလဲဆူဖျါဟဲက့ပုသီဆူဒီးဆး န့ဖိုင်ယဲဖိတဖန်အီက့လီ၊ သရဲမုင်တဂအံဒီးန့ဘ်တံဆါသတူကလံဒီးသံဝဲဒ်လီ၊ ကိဖိတဖန်လီ ကိဘ်အီဒိုင်မးလီ၊ ဖိုင်ယဲဖိတဖန်လဲဟီလါအတံသ့ခိုင်ကပန့လီ၊

**(၂)တံမာသကီးတံ**

စံး ၁၃၃:၁ ဒီပုဝဲအိုင်ဝဲဆီးဝဲလါသးတဖျါယီအံဂုဆံးဒိုင်လဲဒ်ဒီးမုဆံးဒိုင်လဲဒ်ဆံးဒိုင် လဲဒ်န့ ကွဲကွဲတ ကွဲ၊ တံဖံးတံမာတခါဂုတခါဂုလိုင်ဘ်တံမာသကီးတံန့လီ၊ ကစာယုဟ့ပုတါ လဲဒ်တံသီးဘ်၊ ပတံသ့တံဘ်တံလဲဒ်မုအိုင်ထဲလဲဒ်ထဲလဲဒ်တံမာသကီးမုင်တအိုင်တံကဲထိုင်လိုင်ထိုင် တသ့ဘ်၊ ပမုမာသကီးတံလတ်သးတဖျါယီန့တံမာကဲထိုင်လိုင်ထိုင်ဝဲဒ်လီ၊

**(က)တံမာသကီးတံလတ်ဒီကန့** ယံဟာ် ၂:၄ ဖဲဒ်အစံးဘ်သုဒီးမာတက့၊ တံဖျါအမူးဖဲကါနါစပံးထံ လာ်ကွဲဝဲဒ်န့လီ၊ ဖဲန့ယုဂျူး အမိတ်ဘ်ယုဂျူးဒီးယုဂျူးစံးဘ်အီမာပုသပါလါထံတက့၊ “ယုဂျူးအပျဲတဖန် နီယုဂျူးစံးဘ် အီအသီးမာဝဲလီ၊ ထံန့ယုဂျူးဒီးကဲထိုင်လါစပံးထံလီ၊ အပျဲ အဖန်ဒီကန့ဒီး မာထွဲနီယုဂျူးစံးဘ်အီအယိ မူးတဘျီအံတဘ်တံမဲဆူးလါဘ်၊ မုလါယုဂျူး အပျဲအဖန်ဒီကန့ဒီးမာသကီးတံလီ၊

စီယံသးအိုင်လါအဲကူပတူးဖးန့စီပမာအတံမိတ်အိုင်ကလါပုခံန့ကကါခံန့ဖဲတံ အိုင်အါအါကဟံဖိုင်ဒီးဖဲအတံအိုင်တအိုင်န့ ကအိုင်အဂီလီ၊ စီပမာစံးဘ်အထံဖိကိဖိသီးစီယံသး တဲန့ သုကဘ်မာလီ၊ ထံဖိကိဖိဒီကန့ဒီးမာသကီးတံအယိဖဲတံအိုင်တအိုင်ဘ်အါ ထံဖိကိဖိတဖန် အိုင်ဘ်တကးဘ်ထံကိအဂဒ်လဲဟဲပုအိုင်ဝဲသုလီ၊ မုလတ်ဒီကန့မာသကီးတံအယိလီ၊

နီအုစတါအပုကလုကဘ်တံမာဟးဂါအါန့ နီအုစတါမာအပုကလုကတဖန် န့တံအိုင် ဒီးအဝဲ သုဂုတံအိုင်မာသကီးတံအယိ တဘ်တံမာဟးဂါအီလါဘ်၊ မုမဆါတနံအံလတ်ဖံးတံမာအပူ လိုင်ဘ်တံဒီကန့လိပသးလီ၊ ပတဘ်မာတပိတလိုင်ပဒဲတဖန်၊

(ခ)မၤသကိးတၢ်လၢတၢ်ယုတၢ်ဖိး ရိမုၤ ၁၂:၁၈ ဖဲသုသုန့ၣ်မ့ၢ်သ့ဒီးအိၣ်ယုလိာ်ဖိးလိာ်သုသးဒီးပုၤကိး ဂၤဒဲးတက့ၢ်ပုၤသးပုၤအတၢ်ကတိၤအိၣ်ဝဲပယုပပိုၤ,ပပိုၤပပိုၤ,ဝၣ်တဘိတကၢ်တၢ်ထံ,ပုၤတဂၤတဝံၤတၢ်အမံၤထဲပဝဲတဂၤပမၤတၢ်တသ့ဘၣ်. ပမ့ၢ်ကွၢ်ကစၢ်ယုၤအစုတၢ်ဘၣ်တုၤလၢအမ့ၢ်တၢ်ဖိးဒၣ်လဲာ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢအိၣ်ယုလိာ်ဖိးလိာ်အသးဒီးမၤသကိးတၢ်လၢတၢ်ယုတၢ်ဖိးလီၤ.

**တၢ်ကတိၤလၢခံ**

လၢပတၢ်အိၣ်ဖိုၣ် လၢပတၢ်သးခုကစီၣ်အတၢ်ဖိးတၢ်မၤကဒိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်ပလိၣ်ဘၣ်တၢ်မၤသကိးတၢ်လီၤ.ပဘၣ်မၤသကိးတၢ်လၢတၢ်အိၣ်တၢ်ကွံ,တၢ်မၤဂ့ၤတၢ်,လၢတၢ်သးတဖျၢၣ်ယီတၢ်ဒိကန့ၣ်,တၢ်ယုတၢ်ဖိးအပူၤတက့ၢ်အဂ့ၢ်ဒိအံၤပမ့ၢ်ယုမအပုၤမၤသကိးတၢ်တဖၣ်လီၤ.

\*\*\*\*\*

- တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤ -ခရံၣ်မ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ကပီၤ
- လံာ်စီဆုံ -ယိၤဟၣ်ဇး၅
- လံာ်သးဝံၣ် -သီၣ်၄၃၂

**တၢ်ကတိၤလၢညါ**

ပုၤမ့ၢ်သံကွၢ်ပုၤ ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ကပီၤမ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်န့ၣ်ဖိသၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤ,သးပုၤမ့ၢ်ဂ့ၤ, ပုၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့မ့ၢ်ဂ့ၤကစံးဆၢဝဲလၢမုၢ်ခဲလၢလီၤ. အဝဲအံၤတမ့ၢ်တၢ်စံးဆၢလၢအကမၣ်ဘၣ်. မ့ၢ်ပဝဲခရံၣ်ဖိတဖၣ်ပကစံးဆၢဒ်လဲၣ်. ပကစံးဆၢတီတိၣ်လံာ်စီဆုံပာ်ဖျါဝဲအသိး(ယိၤဟၣ်ဇး၁၂)စံးဘၣ်ပုၤအသိးလီၤ. ကစၢ်ခရံၣ်မ့ၢ်တၢ်ကပီၤလၢကဆုၤပသးသမူအတၢ်လဲၤကျဲလၢပနီၢ်သးတကပၤလီၤ. ပဝဲခရံၣ်ဖိတဖၣ်ပကလဲၤကွၢ်ဖိးမၤအဂီၢ်ကစၢ်ယုၤဟ့ၣ်လီၤပုၤလၢမုၢ်ဒ်သိးပအိၣ်မူကသ့အဂီၢ်လီၤ. အယိတၢ်ကပီၤအံၤပုၤမ့ၢ်သံကွၢ်ပုၤဒီးပကဘၣ် စံးဆၢလၢမုၢ်ပကစၢ်ခရံၣ်လီၤ. ဒီးအဂၤတမံၤလၢမူခိၣ်အဘီအမုၢ်ပူၤန့ၣ်မ့ၢ်တအိၣ်ဘၣ်. လၢတအိၣ်ဘၣ်အယိပုၤမူခိၣ်ဘီမုၢ်ဖိတဖၣ်အိၣ်ဆိးဝဲလၢယုၤအတၢ်ကပီၤအပူၤလီၤ. ပကမၤလိသကိးဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ကပီၤထဲခံထံၣ်ဇိန့ၣ်လီၤ.

**တၢ်နီၤဖး(၁)ယုၤကတိၤဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ကပီၤဒီဖျါခရံၣ်**

(၄မိၤ၂၄:၁၇)တချုးလၢဝံတဖၣ်ကတိၤတၢ်ဒိး ခရံၣ်အဂ့ၢ်ဒၣ်လဲာ်ကစၢ်ယုၤကတိၤဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ကပီၤဟံၤစၢၤတၢ်လၢပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအဂီၢ်ဒီဖျါကစၢ်ခရံၣ်လီၤ. မိၤဘးအစီၤပၤဘၢလးပျံၤဘၣ်ပုၤအံၣ်စရူလးဖိအယိ မၤစီၤဘံးလၢလဲၤဆိၣ်အပုၤအံၣ်စရူလးဖိလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ကူၣ်တမံၤအံၤစီၤဘံးလၢလဲၤသ့ၣ်ညါဝဲလၢတဘၣ်ကစၢ်ယုၤသးအယိလၢတၢ်ဆိၣ်အၢအလီၢ်န့ၣ်အဝဲဒၣ်ဆိၣ်ဂ့ၤလီၤ. လၢခံကစၢ်ယုၤဒုးကတိၤစီၤဘံးလၢအတၢ်ကတိၤအကျါတဘီစံးဝဲဆၣ်တဖျၢၣ်ကထီၣ်ဘးလၢယၤကိာ်အပူၤဒီးစီၤပၤအနီၢ်ထိးတဘိကထီၣ်လၢအံၣ်စရူလးဒီးအဝဲအံၤကစၢ်ယုၤကတိၤဆိၣ်ကစၢ်ခရံၣ်အဂ့ၢ်လီၤ.

**တၢ်နီၤဖး(၂)ကစၢ်ခရၢ်ဒိလီၤအသးလၢတၢ်ကပီၤ(ယိၤဝုး၅)ဒီးဘၣ်အသးလၢပကတဲၤဖျါအတၢ်ကပီၤအဂ့ၢ်**

(မး၅း၁၄)ကစၢ်ခရၢ်မ့ၢ်တၢ်ကပီၤလၢအဆူၤပုၤအိၣ်လၢတၢ်ခံးကျါန့ၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်ပိၣ်ကစၢ်ခရၢ်အတၢ်ကပီၤကျဲၤဒီးပတဟးဘၣ်လၢတၢ်ခံးသူအကျါဘၣ်. ခရၢ်စံးစ့ၢ်ကိးဝဲလၢပမ့ၢ်ပိၣ်အခံန့ၣ်ပကန့ၢ်ဘၣ်တၢ်မူအတၢ်ကပီၤလီၤ. တၢ်ကပီၤလၢကစၢ်ခရၢ်ဟ့ၣ်ပုၤအံၤတမ့ၢ်တၢ်တစီၢ်တလီၢ်ဘၣ်. ဒ်ခရၢ်မ့ၢ်တၢ်ကပီၤအစီၢ်စီၤယၣ်ယၣ်အသး ပမ့ၢ်ပိၣ်အခံဒီးပကန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ကပီၤလီၤစီၤလီၤထီၤလီၤ. ကစၢ်ခရၢ်စံးဝဲဒၣ်လၢပမ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ကပီၤလီၤ. ပဘၣ်ဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်ပတၢ်ကပီၤတဖၣ်လၢပုၤလၢအအိၣ်လၢတၢ်ခံးကျါတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဝဲခရၢ်က့ၤထီၣ်ဝံၤဒၣ်လဲၣ်လီၣ်ဖျါထီၣ်အသးလၢစီၤယိၤဟ့ၣ်သးပုၤခိဖျိတၢ်ထံၣ်လၢညါဒီလၢအစံးဝဲ “ယၤယုၣ်ရှုးမၤလီၤကလူးတဖၣ်ဟဲအုၣ်အသးလၢသုဒီးယမ့ၢ်ဆၣ်တူၢ်ဂီၤကတြၢ်ကတြၢ်လီၤ.”

**တၢ်ကတိၤလၢခံ**

ကစၢ်ခရၢ်မ့ၢ်ပသးအတၢ်ကပီၤလီၤ. ပမ့ၢ်အိၣ်တၢ်လဲၣ်လၢတၢ်ခံးသူအကျါဒီးပကပျဲခရၢ်ဟဲန့ၣ်လၢပသးပုၤဒ်သိးပကပီၤထီၣ်ကသ့အဂီၢ်တက့ၢ်. မ်ပကနီၤဟ့ၣ်ကဒီးပတၢ်ကပီၤဆူပုၤလၢ အအိၣ် လၢတၢ်ခံးသူတဖၣ်အကျါန့ၣ်တက့ၢ်. ထဲန့ၣ်မးဒီးပုၤကိးဂၤကထံၣ်ဘၣ်ကစၢ်ခရၢ်အတၢ်ကပီၤလီၤ. ခိဖျိလၢပကစၢ်ခရၢ်မ့ၢ်တၢ်ကပီၤအယိပဝဲလၢအန့ၣ်အီၤတဖၣ်ပကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်ကပီၤစ့ၢ်ကိးလီၤ. ယဲဒၣ်အံၤယမ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ကပီၤလီၤ. ပုၤလၢအပိၣ်ယခံတဖၣ်န့ၣ်တဟးဘၣ်လၢတၢ်ခံးကျါဘၣ်ဒီးကန့ၢ်ဘၣ်တၢ်မူအတၢ်ကပီၤလီၤထူလီၤယိၣ်လီၤ.

\*\*\*\*\*

- တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤ -ယတၢ်တိၣ်ထူလၢန့ၣ်သီတဖၣ်အဂီၢ်
- လံာ်စီဆုံ -စံး၁၆း၈,အ့၅း၈,ရှုၤ၂၄း၁၄-၁၅,ဇူၤ၁၀း ၂၅,မး၂၃း၂၃
- ထိသးဝံၣ် -ခဝုရှုၤၣ်(၁၆၈)သီ(၃၇၃)

**တၢ်ကတိၤလၢညါ**

န့ၣ်လီၢ်လံၤလဲၤပုၤကွံၤပုၤဒီးန့ၣ်သီဟဲတုၤအိၣ်ကဒီးပုၤလံၤပမ့ၢ်ဘၣ်ကွၢ်ကဒါက့ၤပလီၢ်ခံလၢန့ၣ်လီၢ်လံၤအပူၤန့ၣ် ပကထံၣ်က့ၤပမၤတၢ်ဂ့ၤတအိၣ်အါအါဘၣ်. မ့ၢ်ပမၤတၢ်အါတခီအိၣ်အါမးလီၤ. တၢ်အံၤဒုးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ပုၤစီၤပီလူးအတၢ်ကတိၤစံးဝဲဒၣ်, အဂ့ၢ်ဒ်အံၤယသ့ၣ်ညါလၢတၢ်ဂ့ၤတအိၣ်တဆိးဘၣ်လၢယပူၤဘၣ်. ဒ်ပစံးတၢ်အသိးလၢပဖံးပညၣ်အပူၤလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤယဆၢတၢ်ဂ့ၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးယၤလီၤ. မ့ၢ်မၤတၢ်ဂ့ၤန့ၣ်ယတထံၣ်ဘၣ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤယတၢ်ဂ့ၤလၢယဆၢန့ၣ်ယတမၤဘၣ်အီၤဘၣ်. မ့ၢ်တၢ်အါလၢယတဆၢန့ၣ်ဘၣ်အီၤန့ၣ်ယမၤလီၤ. (ရိ ၇း၁၈-၁၉)ဘၣ်ဆၣ်ဒီးတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢအလဲၤပုၤကွံၤပုၤအံၤပုၤက့ၤလၢထူလၢစ့တန့ၢ်နီၣ်တဘျီလၢာ်ဘၣ်. မ့ၢ်သ့တမံၤထဲလၢပကသါပုၤနီၣ်ကွံၤတၢ်လၢပလီၢ်ခံတဖၣ် ဒီးအိၣ်မူက့ၤကဒီး တၢ်အိၣ်မူအသီလၢန့ၣ်အသီအံၤအပူၤယုၣ်ဒီးပကစၢ်ခရၢ်ဒီးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. န့ၣ်အသီအံၤမ့ၢ်တၢ်ဆၢကတီၢ်ဂ့ၤလၢပကမၤဂ့ၤထီၣ်မၤသီထီၣ်ပတၢ်အိၣ်မူအိၣ်ဂဲၤဒီးတၢ်ဟ်လီၤပသးလၢအဂ့ၤတဖၣ်လီၤ. ဘၣ်တဘၣ်ပုၤတနီၤနီၤကအိၣ်ဒီးတၢ်ဟ်လီၤတၢ်တိၣ်ထူအါမံၤလၢန့ၣ်သီအပူၤလၢကအိၣ်မူမၤဝဲအဂီၢ်လီၤ. လၢတၢ်မၤလိအံၤအပူၤပဟ်လီၤမိထီၣ်ခံမံၤလၢန့ၣ်သီအံၤပကမၤသကိးတၢ်အဂီၢ်လီၤ.

**တၢ်နီၤဖး(၁)ပကဟ်ဒိၣ်ယွၤလၢတၢ်ကိးမံၤဒဲးအပူၤလီၤ.(စံး၁၆:၈)**

စီၤပၤဒၤဝံးစံးဝဲ “ယဟ်လီၤယွၤလၢယမဲၣ်တထံၣ်ဃီၤလီၤ” တၢ်အံၤအခိၣ်ပညီၣ်မ့ၢ်ဝဲစီၤဒၤဝံးစံး ဟ် ဒိၣ်ယွၤလၢတၢ်ကိးမံၤဒဲးအပူၤလီၤ. တဘျီဖဲယကွဲၣ်ဘါတၢ်ဘါတၢ်စံးဘျးစံးဖိၣ်လၢယဟ်ပုၤဒီးခွါယၢ်ဖိတဖၣ် သးဝံၣ်ထီၣ်ဝဲ “လၢတၢ်ကိးမံၤဒဲးအပူၤဟ်ဒိၣ်ယွၤတက့ၢ်” တၢ်ဘါဝံၤပုၤဟဲဟ်လီၤတၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်အဆၢကတီၢ် န့ၣ်ယမၤကဒီးပုၤသးဝံၣ်တဖၣ်သးဝံၣ်ကဒီးအသီတဘျီဒီးပကန့ၣ်အိၣ်မုၢ်ဒိၣ်မးလီၤ. ပကဟ်ဒိၣ်ပကစၢ် ယွၤလၢပကျဲၣ်လၢပအိၣ်ပဆိးတပူၤလၢလၢမုၢ်ဂ့ၢ်ဖိၣ်ဂ့ၢ်အပူၤထီၣ်ဘိၣ်တက့ၢ်.

**တၢ်နီၤဖး(၂)ယၢ်ဒီးယပုၤဟံၣ်ဖိပကမၤယွၤအတၢ်လီၤ.(ယိၤရှုၤ၂၄:၁၅)**

စီၤယိၤရှုၤစံးဝဲ ယၢ်ဒီးယပုၤဟံၣ်ဖိပကမၤယွၤအတၢ်လီၤ. တၢ်ကတီၢ်အံၤဒုးန့ၢ်ပၢ်ပုၤလၢ စီၤယိၤရှုၤအိၣ်ဒီးတၢ်တီၢ်သ့ၣ်ဟ်သးတမ့ၢ်ထဲလၢအကစၢ်ဒဲၣ်ပကမၤယွၤအတၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်ကဒုးမၤစ့ၢ်ကိးအပုၤ ဟံၣ်ဖိဃီဖိလၢယွၤအတၢ်မၤန့ၣ်လီၤ. မိၢ်ပၢ်ကိးဂၤဒဲးမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်တီၢ်သ့ၣ်ဟ်သးဒ်အံၤသၢပျၢၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်တီၢ် မိၢ်ပုၤလၢအဂ့ၢ်ဝဲလီၤ.

ဟံၣ်ဖိဃီဖိလၢယွၤအတၢ်န့ၣ်ကအဲၣ်ယွၤဘါယွၤကိးဆၢကတီၢ်ဒဲးလီၤ. ဟံၣ်ဖိဃီဖိလၢအ မၤယွၤအတၢ်န့ၣ်ကသးအိၣ်ဟ့ၣ်ညီတၢ်မၤဘျီမၤတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပယၢ်ထီၣ်တလၢဘၣ်ဟံၣ်ဖိဃီဖိလၢအမၤယွၤ အတၢ်န့ၣ်ကမၤတၢ်အါန့ၢ်မုၢ်ဒါလၢအလီၤဘၣ်အိၣ်လၢတၢ်မၤဆူၣ်အဃိတမ့ၢ်ဘၣ်. လၢတၢ်အဲၣ်ဘၣ်ခရံၣ်ဒီးတီၢ်န့ၢ် အတၢ် မၤလိာ်န့ၣ်အိၣ်လၢလၢပုၤပုၤတုၤလၢတၢ်လၢတၢ်ပုၤတဖုလီၤ. ဒီးယကဟ့ၣ်မၤဘျီယွၤလၢယတၢ်ဟဲန့ၣ် ဆံဆဲၣ်ပူတပူလီၤ(မး၂၃:၂၃). ပကစၢ်ယုၣ်ရှုၤခရံၣ်စံးဝဲပုၤကွဲးလံာ်ဒီးပုၤဖးရံၣ်ပုၤလီၤတၢ်ဖိသ့ၣ်ဒၢ သုဘၣ်အ ဖိၣ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤယသုမၤဘျီဖိကဘိကဘိဒီးစးမူဒီးစံးယၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဆံဆဲၣ်ပူတပူလီၤ. မ့ၢ်တၢ်သိၣ် တၢ်သီလၢအဃာဒိၣ်တက့ၢ်တဖၣ်န့ၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်ယတၢ်သးကညီၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်သုဟ်လီၤတဲာ်ကွံာ်အိၣ် လီၤ.တၢ်န့ၣ်တဖၣ်သုဂ့ၢ်မၤဒီးတၢ်အံၤတဖၣ်တဂ့ၢ်သုဟ်လီၤတဲာ်ကွံာ်အိၣ်ဘၣ်.

**တၢ်ကတီၢ်လၢခံ**

လၢန့ၣ်သီအပူၤအံၤပကသ့ၣ်နီၣ်အိၣ်မူပတၢ်တီၢ်ထူသၢမံၤလၢအမ့ၢ် ၁)ပကဘၣ်ဟ်ဒိၣ်ယွၤ လၢတၢ်ကိးမံၤဒဲးအပူၤ ၂)ယၢ်ဒီးယပုၤဟံၣ်ဖိပကမၤယွၤအတၢ်လီၤ. ၃)ယကဟ့ၣ်မၤဘျီ ယွၤလၢယတၢ်ဟဲန့ၣ် ဆံဆဲၣ်ပူတပူလၢယွၤဘိမ့ၢ်အဂီၢ်လီၤ.မိၢ်ယွၤလၢအမူဝဲပမၤအတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၢ်ပုၤထီၣ်ဘိၣ်တက့ၢ်.

\*\*\*\*\*

- တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤ -ဘျီထီၣ်သ့ၣ်ထီၣ်
- လံာ်စီဆုံ -ယံး၁:၁၀
- ထါသးဝံၣ် -သီ၁၃၅

**တၢ်ကတီၢ်လၢညါ**

ပုၤစံၣ်တဲာ်တဲာ်လီၤတၢ်စံးဘၣ်ပုၤယွၤမၤကယၢ်တၢ်ခဲလၢ်အိၣ်ဒီးအလံာ်လၢအကတီၢ်ဒဲၣ်ဝဲ, ဒီးဟ်တၢ်အထူအယိာ်လၢအသးကံၢ်ပူၤ,ဘၣ်ဆၣ်ဒီးတၢ်လၢယွၤမၤဝဲလၢအခိၣ်ထံးပၢ်လၢအကတၢ်န့ၣ်ပုၤက



ညီအနာတပျားဘဏ်နီတဂဘဏ်(စံဉ်၃:၁၁)ဖဲ(စံဉ်၃:၂-၃)နဉ်စံးဝဲ “အတီၢ်လၢသ့ၣ်တၢ်အဂီၢ်,အတီၢ်လၢထဲး  
ကွံာ်တၢ်အဂီၢ်ယအကတီၢ်လၢတၢ်မၤလီၤပျီၢ်တၢ်အဂီၢ်ဒီးအကတီၢ်လၢတၢ်မၤထီၣ်က့ၤတၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.  
မုၢ်မဆါတနံၤအံၤဝဲယံးရမံၤယၢ်စံးဘဉ်ပုၤလၢပကထဲးထီၣ်တၢ်ဒီးသ့ၣ်တၢ်ဖျးတၢ်လီၤ.  
(ယံး၁:၁၀)ဆၢကတီၢ်ဘဉ်လံၤလၢပဝဲနၤယၢ်ပကဘဉ်မၤလီၤပျီၢ်တၢ်အဂီၢ်ဒီးဘီထီၣ်က့ၤတၢ်အသိ,ထဲးထီၣ်ကွံာ်တၢ်ဒီး  
သ့ၣ်လီၤက့ၤတၢ်အသိန့ၣ်လီၤ. ပကဘီထီၣ်တၢ်မၤန့ၣ်လဲၣ်ယပကသ့ၣ်လီၤတၢ်မၤန့ၣ် လဲၣ်ပကဆိကမိၣ် အီၤထဲခံ  
ဘီဖိန့ၣ်လီၤ.

**တၢ်မၤလိ(၁)ပကမၤလီၤပျီၢ်ကွံာ်မုၢ်ကီၤလံၢ်အလီၢ်ပစိာ်လၢပသးပူၤဒီးဟီထီၣ်ကွံာ်အီၤဒီးပကဘီယွၤအ  
လီၢ်ပစိာ်လၢပပူၤဒီးပျဲအပၤပုၤ.**

–ဒ်ပမုၢ်တၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိဒီးဒ်မုၢ်ကီၤလံၢ်ပဟီၣ်ခိၣ်အိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်တၢ်လီၢ်သက့ၤဆးဒးအသိး  
အါတက့ၢ်ပပျဲမုၢ်ကီၤလံၢ်ပတၢ်လၢပသးပူၤ, ပဟီၣ်ခိၣ်မုၢ်ကီၤလံၢ်ပဘါအီၤပတဲသ့လီၤ. ပအဲၣ်တၢ်မံပအဲၣ်တၢ်  
မုၢ်တၢ်ပျီၣ်, ဖဲဖးဖိမုၢ်(ကမ္ဘာ့ဖလားဘောလုံးပွဲ)ပဟံၤန့ၣ်ပဝဲတၢ်ဆၢကတီၢ်အါအါန့ၣ်ပတဲသ့လီၤ. မုၢ်မုၢ်ပကရုဒီး  
ယွၤလၢတၢ်ထုကဖၣ်တၢ်ဖးလံာ်စီဆံၣ်ကစၢ်ယွၤကလုာ်ကထါပကဆိးသိဒီးထုကဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်ပဟံးန့ၣ်တၢ်ဆၢက  
တီၢ်ဖဲစ့ၤကိးဖိန့ၣ်ပဟံးန့ၣ်တကဲဘဉ်. မ်ပကဟ့ၣ်ဆၢက့ၤကစၢ်ခရံၣ်ခိဖျိလၢတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢတၢ်ရုဒီး  
အီၤအါထီၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.

ပကမၤလီၤပျီၢ်ကွံာ်လုာ်လံာ်သကဲးပဝးလၢအအါတၢ်ဆိကမိၣ်လၢအတဂ့ၤတဘဉ်တဖၣ်ဒီးတၢ်  
မၤလၢပမၤတၢ်လံၤလၢအတဂ့ၤတဘဉ်ခဲလၢာ်တဖၣ်ဒီးပကဘီထီၣ်က့ၤပသကဲးပဝးလၢအဂ့ၤန့ၣ်တက့ၢ်.  
တၢ်ဆိကမိၣ်လၢအဘဉ်ယွၤအသးယတၢ်မၤလၢအဂ့ၤဒီးကဲဘျုးလၢပုၤကိးဂၤဒဲးအဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. စီၤစးယဲတ  
ဘျီအိၣ်ကဘျးကဘျုးတၢ် ဒီး မၤတၢ်တတီတလီၤသန့က့ၤလၢခဲလဲလိာ်က့ၤအတၢ်အိၣ်မူဒီး အိၣ်ဒီး တၢ်သး က  
ညီၤဆူ ပုၤဖျိၣ်ဖိယာ်ဖိန့ၣ်လီၤ. မ်ပကမၤလီၤပျီၢ်ကွံာ်ယၢ်န့ၣ်မုၢ်ကီၤလံၢ်လၢပသးပူၤဒီးဘီထီၣ်တၢ်အဲၣ်ယွၤလၢ  
ပသးကံၢ်ပူၤန့ၣ်တက့ၢ်.

**တၢ်မၤလိ (၂) မ်ပကထဲးထီၣ်ကွံာ်သးလၢအခံးမုၢ်ကီၤလံၢ်အသးဒီးသ့ၣ်လီၤတၢ်ကပီၤအသးယွၤအသးစီ  
ဆံၣ်လၢပပူၤ.**

ပကထဲးထီၣ်ကွံာ်တၢ်န့ၣ်လၢတဂၢ်တကျၢၤဒီးသ့ၣ်လီၤတၢ်န့ၣ်ယွၤဂၢ်ဂၢ်ကျၢၤကျၢၤန့ၣ်လီၤ.  
ပတၢ်န့ၣ်ကဒံကဒါသ့ဖဲပဘဉ်ကွံာ်ဆၢဉ်မဲာ်တၢ်အါမံၤအခါန့ၣ်လီၤ. မုၢ်ကီၤလံၢ်ကျဲးစးမၤလီၤပျီၢ်ကွံာ်ပတၢ်န့ၣ်  
ယွၤလီၤ. အလီၢ်အိၣ်လၢပကဘဉ်ဖိယာ်ယွၤဂၢ်ဂၢ်ကျၢၤကျၢၤလီၤ. တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်မၤန့ၣ်ဟီၣ်ခိၣ်လီၤ. တၢ်သး  
ဝံၣ်ဖိတယုာ်စံးဝဲ “တၢ်န့ၣ်ယွၤသးကွံာ်ကစၢ်ဖးဒိၣ်သ့ဝဲဒ်တၢ်န့ၣ်မၤဂၢ်က့ၤလပီလၢအစံၣ်ပီပုၤယတၢ်  
န့ၣ်ဒုးကဲထီၣ်မဲးမုၢ်ခိၣ်လၢထံမူထီၣ်ပၢ်သ့ယတၢ်န့ၣ်ဟဲစိာ်တၢ်မၤန့ၣ်န့ၣ်လီၤ.  
ပကသ့ၣ်လီၤသကိးတၢ်မုၢ်လံာ်အဂၢ်အကျၢၤလၢ ယွၤအပူၤန့ၣ်တက့ၢ်. ပုၤလၢအတၢ်မုၢ်လံာ်တအိၣ်ဘဉ်န့ၣ် မုၢ်ဒၣ်  
ပုၤသံလီၤ. ပုၤကိးဂၤဒဲးအိၣ်ဒီးတၢ်မုၢ်လံာ်လီၤ. ဒီးပမုၢ်လံာ်တၢ်သ့လၢပုၤသၢဂၤအအိၣ်လီၤ. (၁)ပုၤကညီ  
(၂)မုၢ်ကီၤလံၢ် ဒီး (၃)ကစၢ်ယွၤန့ၣ်လီၤ. ပမုၢ်မုၢ်လံာ်တၢ်လၢ ပုၤကညီန့ၣ်ကမၤလၢပုၤပတၢ်မုၢ်လံာ်ကသ့ဒ်  
တဖံၣ်တတ်, ဒ်အမၤဝဲသ့အသိးလီၤ. လၢာ်လၢာ်ဆုဆုမၤလၢပုၤဝဲတသ့ဘဉ်. ပမုၢ်မုၢ်လံာ်တၢ်လၢမုၢ်ကီၤ  
လံာ်စ့ၤကိးသ့ဝဲလီၤ. အဝဲမၤဝဲသ့လၢပုၤလၢပတၢ်မုၢ်လံာ်အပူၤမၤဝဲလၢ လၢပုၤပုၤန့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆၢဒီးလၢခဲန့ၣ်  
ကဟံးက့ၤဝဲခဲလၢာ်ယုာ်ဒီးပသးသမူဒ်လဲာ်န့ၣ်လီၤ. ပမုၢ်မုၢ်လံာ်တၢ်လၢယွၤန့ၣ်ပတၢ်မုၢ်လံာ် ကလၢပုၤဝဲတ ကး

ဘဏ်ကဟုတ်ပျာတော်အါန့ၣ်ဂ့ၣ်န့ၣ်ပမုၢ်လၢတၢ်တက့ၢ်န့ၣ်လီၤ• အဃိပကသ့ၣ်လီၤသကိးပတၢ်မုၢ်လၢလၢယွၤ အပူၤ န့ၣ်တက့ၢ်•

ပကထဲးထီၣ်တၢ်အဲၣ်မုၢ်ကီၤလံၢ်ဒီးသ့ၣ်လီၤက့ၤတၢ်အဲၣ်ယွၤလၢပသးပူၤလီၤ•ပမုၢ်အဲၣ်မုၢ်ကီၤလံၢ်ဒီးပကမၤ မုၢ်ကီၤလံၢ်အတၢ်မၤလီၤ•ပမုၢ်အဲၣ်ယွၤဒီးပကမၤယွၤအတၢ်မၤလီၤ• မုၢ်ကီၤလံၢ်အတၢ်မၤန့ၣ်ပမၤအီၤမုၢ်တီၣ် အိၣ်ဒီးတၢ်သဘျာဘဏ်ဆၣ်ဒီးလၢခံကဲထီၣ်တၢ်အခၣ်လၢပဂီၢ်လီၤ• ယွၤအတၢ်မၤမုၢ်တၢ်အကီၤလၢအခိၣ်ထံး ဘဏ် ဆၣ်ယံၣ်ထီၣ်ယံၣ်ထီၣ်ဒီးကဲထီၣ်တၢ်အမုၢ်,အဖုံဒီးပကထံၣ်ဘဏ်အဘျူးအါမးန့ၣ်လီၤ•

**တၢ်ကတိၤလၢခံ**

ကစၢ်ယွၤအဲၣ်ပုၤဒီးမၤတၢ်အိၣ်လၢပဂီၢ်လံၢ်,ဟ့ၣ်လီၤအဖိခွါထဲတဂၤဧၤလၢကအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ ပုၤလံၢ်• ယွၤအတၢ်အဲၣ်ပထီၣ်ဒူးအီၤတန့ၢ်ဘဏ်• ယွၤအဲၣ်ပုၤထဲထဲအံၤမုၢ်ပကအဲၣ်ဆၢက့ၤအီၤဆံးအါ လဲၣ်• ဆၢ ကတိၤတုၤလီၤလံၢ်လၢပကဘဏ်ဘျီထီၣ်သ့ၣ်ထီၣ်တၢ်လံၢ်န့ၣ်လီၤ• နံးသိးဒီးပတၢ်အိၣ်မူအပတီၢ်ကထီထီၣ် ယကဂ့ၤ ထီၣ်အဂီၢ်နံးသိးပကအိၣ်ထီၣ်လၢနီၢ်ခိးနီၢ်သးအဂီၢ်, မ်ပကမၤလီၤပျီၢ်ကွံၣ်မုၢ်ကီၤလံၢ်အလီၢ်ပစိၣ်လၢပသးပူၤဒီး သ့ၣ်ထီၣ်ဘျီထီၣ်သကိးယွၤအလီၢ်ပစိၣ်လၢပသးပူၤန့ၣ်တက့ၢ်•

\*\*\*\*\*

တၢ်ဂ့ၢ်-မၤလီၤပျီၢ်ဒီးသ့ၣ်ထီၣ်  
လံၢ်စီဆုံ-ဝံးယံးရမံယၤ၁၃၀၀

**တၢ်ကတိၤလၢညါ**

- ဘဏ်ဃးဝံးယံးရမံယၤအဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိၣ်
- (၁)ဝံတဂၤအံၤမုၢ်ပုၤဟဲလီၤစၢၤလၢပုၤလုၢ်တၢ်အိၣ်•
- (၂)ဝံတဂၤအံၤအသးကပုၣ်ဟီၣ်ညါအဃိပုၤကိးလၢဝံဟီၣ်ဆူၣ်အပၢ်•
- (၃)ယွၤမၤလဲၤမၤတၢ်လၢပုၤယုၤဖိအကျါ (ကီၢ်ယုၤတၢ်ကဲကုၢ်စးထီၣ်မၤသီအသးဖဲဝံလဲၤမၤတၢ်အဆၢက တီၢ်)

**တၢ်မၤလိ(၁)မၤလီၤပျီၢ်**

ပကဘဏ်မၤလီၤပျီၢ်မနုၤတဖၣ်လဲၣ်• တၢ်တမံၤလၢလၢပသ့ၣ်အီၤတသ့လၢၤဘဏ်• (အခိၣ်)နံးဟံၣ် န့ၣ်ယီလုၣ်ဖုၤဒါ, ကျူၤဒီးတၢ်အဂုၤအဂၤတဖၣ် ခိဖျိဟးဂီၤကမၤဘဏ်ဒီးဘဏ်ထံးပုၤအဃိ ပရူၢ်လီၤကွံၣ်တုၢ်ကွံၣ် , မၤက့ၤလၢအသီလီၤ•အဂ့ၢ်နံးအံၤအဘျူးတအိၣ်လၢပဂီၢ်လၢၤဘဏ်အဃိလီၤ•လၢနီၢ်သးစ့ၢ်ကိးဒီးပမုၢ်ပုၤခရံၣ်ဖိတ ဂၤအသိးတၢ်လၢပကဘဏ်မၤလီၤပျီၢ်ကွံၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်အါမးဒီးဖုးဟးယံၣ်ကွံၣ်ဒီးပုၤလၢအမုၢ်တၢ်ထီၣ်ဒါယွၤအတၢ် ဘဏ်သးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ•

**တၢ်မၤလိ(၂)သ့ၣ်ထီၣ်ဘျီထီၣ်**

ပကသုဉ်ဘဉ်သုဉ်ထီဉ်မနုၤသ့တဖဉ်လဲဉ်တၢ်တမံၤလၢလၢပသုဉ်ထီဉ်ဘျီထီဉ်အီၤ, ပသုဉ်လီၤဖျးလီၤအီၤတဖဉ်, ပလိဉ်ဘဉ်လၢအကဲဘျး, လၢပဂီၢ်ဒီးကဲထီဉ်တၢ်မၤစၢၤပုၤဟ့ဉ်ပုၤတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါဒီးမၤမုဉ်ပသးဒီးမၤမုဉ်ပုၤကိးဂၢၤဒဲးအသးလီၤဒ်န့ဉ်အသိးဒ်ပရူၢ်လီၤကွံာ်တၢ်လၢအထီဒါယုၤတၢ်ဘဉ်အသးဒီးကွံာ်တၢ်ကွံာ်အီၤခိဖျိတကဲဘျးကဲဖျိဉ်, တန့ၢ်ဂံၢ်န့ၢ်ဘါ, တမၤမုဉ်ပုၤအသးဘဉ်အသိးန့ဉ်, ပကမၤလီၤပီၢ်မၤဟးဂီၢ်ကွံာ်အီၤခဲလၢဂံၢ် ပကသုဉ်ထီဉ်သကိးက့ၤယုၤအတၢ်ဘဉ်သးဒ်ပ မ့ၢ်ခရံဉ်ဖိတဂၤအသိးလၢအမ့ၢ်ဝဲ, တၢ်စူၢ်ယုၤန့ဉ်ယုၤ, အဲဉ်ယုၤပျံၤယုၤ, ရူၤလိာ်သးဒီးယုၤ, လဲၤတၢ်ဒီးယုၤ, သန့ၤ သးလၢယုၤဒီးမၤအတၢ်မၤလၢဂံၢ်လၢဂံၢ်ဘါန့ဉ်လီၤ.

**တၢ်ကတိၤလၢခံ**

ပဲပုၤခရံဉ်ဖိကိးဂၢၤဒ်ပတၢ်ဂ့ၢ်စံးဘဉ်ပုၤအသိးမူဒါအိဉ်လၢပစုပုၤလၢပကဘဉ်မၤလီၤပီၢ်မနုၤလဲဉ်ဒီးသုဉ်ထီဉ်က့ၤမနုၤသ့တဖဉ်လဲဉ်န့ဉ် ပသ့ညါအီၤသ့လီၤအယိ လၢနီၢ်ခိနီၢ်သးခံကပၤလၢဂံၢ်ပကကွၢ်ဆိကမိဉ်သကိးအီၤန့ဉ်တက့ၢ်.

\*\*\*\*\*

**တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤ**    တၢ်ဘဉ်ကယုၤအသးမ့တမ့ၢ်တၢ်ဘဉ်ပနီၢ်ကစၢ်အသးလဲဉ်.  
**လံာ်စီဆုံ**        စံးဝး၁-၆(၁မိၤ၃၉:၅-၉, လူၤကဉ်၁၅:၁၁-၁၉)

**တၢ်ကတိၤလၢညါ**

ဖဲပဖးလံာ်စီဆုံအခါပထံဉ်န့ၢ်တၢ်မၤလိအါမံၤအကျါ, ပကထံဉ်ဘဉ်ပုၤသးစၢ်ခံၤအံၤအဂ့ၢ်ဒ်အမံၤဟူသဉ်ဖျါတုၤလၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤဒီးဘဉ်တၢ်ပာ်ပနီၢ်အီၤလၢလံာ်စီဆုံတဘျီအံၤအပူၤလၢပကသ့နီၤဖးပတၢ်အိဉ်မူဒ်ပမ့ၢ်ခရံဉ်ဖိတဂၤအသိးန့ဉ်လီၤ.

(၁) **စီၤယိၤသး**, ၁မိၤ၃၉:၅, စီၤယိၤသးအဒီပုၢ်ဝဲအိဉ်၁၂ဂၤအကျါအဝဲမ့ၢ်ဖိသဒါတဂၤအယိအပာ်အဲဉ်အီၤဒိဉ်မးလီၤ. ဘဉ်တၢ်အဲဉ်အီၤဒိဉ်မးလၢအပာ်သနက့ ဒီပုၢ်ဝဲတဖဉ်သုဉ်က့ဉ်သးကါအီၤဒိဉ်မးလီၤ. ဒီးမ့ၢ်ဖိသဒါတဂၤလၢအိဉ်လၢပုၤဝဲဒီးတၢ်ဒိကန့ဉ်တၢ်သုဉ်ဂ့ၤသးဝါ, တပာ်ကဖၤလၢအသးတပာ်ထီဉ်ထီအသးလၢဒီပုၢ်ဝဲတဖဉ်ကျါဘဉ်တၢ်အဲဉ်အီၤအဒိဉ်ကတၢ်န့ဉ်ဘဉ်, ကမ့ၢ်လၢယုၤသးစီဆုံမၤတၢ်လၢအပူၤအယိန့ဉ်, ဒီးသးစီဆုံသိဉ်လိအီၤအယိန့ဉ်လီၤ. အဝဲစးထီဉ်အတၢ်အိဉ် မူဖျိဉ်ယာ်, ဘဉ်ကီဘဉ်ခဲ, ဘဉ်တူၢ်ဘဉ်ခိဉ်ဘဉ်ခိဉ်ဘဉ်တၢ်အါမံၤအါကလုာ်ဘဉ်ဆဉ်ခိဖျိဝဲတုၤအဝံၤဝဲကဲဝဲတစုဒ်ပလံာ်စီဆုံပာ်ဖျါအသိးဒီးလၢခံအိဉ်မုဉ်အိဉ်ခုဉ်တၢ်ဆိဉ်ဂ့ၤဘဉ်ပုၤအါဂၤလၢအယိန့ဉ်, ခိဖျိမုဉ်ပုၤလၢအလဲၤတၢ်လၢယုၤအတၢ်သိဉ်တၢ်သီအကျဲအယိန့ဉ်လီၤ. စံးဝး၁-၃

(၂) **ဖိသဒါ** လူၤကဉ် ၁၅:၁၄ ဖိသဒါတဂၤအံၤဒီပုၢ်ဝဲအိဉ်ထဲခံၤဒီးအဝဲမ့ၢ်ပုၤသဒါစ့ၢ်ကိးဒီးတၢ်လၢပုၤသဒါန့ဉ်ပုၤအဲဉ်အီၤလီၤဆိလၢဒီပုၢ်ဝဲအကျါတုၤမုၢ်မဆါတနံၤအံၤလီၤ. ဖိသဒါတဂၤအံၤ ဘဉ်တဘျီတသ့ညါယုၤဒီးသ့ညါဝဲဒဉ်ထဲဘဉ်တၢ်အဲဉ်အီၤဒိဉ်လၢအပာ်မုဉ်ပုၤထူးပုၤတီၤ, အိဉ်ဒီးအခုအပုၤအဝဲတဘဉ်ဖံးဘဉ်မၤနီတမံၤဘဉ်. တုၤအဝဲသ့ညါထီဉ်တၢ်ဒီးဒိဉ်ထီဉ်စ့ၢ်ကိးလံာ်စီဆုံဆိကမိဉ်ထီဉ်ဝဲဒီးသ့ညါဝဲဒဉ်လၢမုဉ်ကအိဉ်ဝဲတနံၤန့ဉ် အပာ်ကဘဉ်နီၤဟ့ဉ်လီၤအီၤတၢ်ထူးတၢ်တီၤသ့တဖဉ်သပုၢ်ကတၢ်လီၤ. အယိ, ယုၤန့ၢ်ဝဲဒဉ်ဒီးဒီးန့ၢ်ဘဉ်ဝဲဒဉ်အတၢ်တီၢ် တၢ်မုဉ်လၢအသိးန့ဉ်လီၤ. အဝဲအတၢ်အိဉ်မူမုဉ်သးဘဉ်အီၤ အိဉ်ဒီးတၢ်သဘျီ, တၢ်ထူးတၢ်တီၤ,

တၢ်ကီၢ်တၢ်ဂီၤ, တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲ, တၢ်နးတၢ်ဖှိၣ်တအိၣ်ဒီးအီၤနီၣ်တမံၤဘၣ်. သူၣ်ဖုံသးညီၣ်ဒၣ်တဘီၣ်ယုၢ်ယီၤဒီးမုၢ်လၢ  
သးခုၣ်ဒၣ်ထီၣ်တၢ်အတၢ်အိၣ်မူအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လၢခံကတၢၢ်အတၢ်အိၣ်မူအံၤကဲထီၣ်က့ၤန့ၣ်အီၤလၢ  
တၢ်ကီၢ်တၢ်ဂီၤ, တၢ်နးတၢ်ဖှိၣ် တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲတဖၣ်ပိၣ်ထွဲထီၣ်အခံဒီးတဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်သူၣ်မံသးမုၢ်လၢဘၣ်. က  
မ့ၢ်ပုၤတဂၤလၢတသ့ၣ်ညါယွၤ,တပၣ်ဒိၣ်ယွၤတလဲၤတၢ်ဒီးဘၣ်အယီၤန့ၣ်လီၤ.စံး၁၄-၆

**တၢ်ကတီၤလၢခံ**

ဖိခံဂၤအံၤ မ့ၢ်ပုၤထူးပုၤတီၤအဖိဒီးဘၣ်တၢ်အဲၣ်အီၤလၢအပၢ်ဒ်အမ့ၢ်ဖိသဒါအယီၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်  
ဆၣ် အတၢ်အိၣ်မူတဒ်သီးလိာ်အသးဘၣ်. ဒ်လံာ်စီဆုံပၢ်ဖျါဝဲအသီး ပကဘၣ်စးထီၣ် ပတၢ်အိၣ်မူ ဒ်ပမ့ၢ် ခရံၣ်ဖိ  
တဂၤအသီးအံၤလၢဖိသဒါဖဲလဲၣ်တဂၤလဲၣ်.စီၤယီၤသးမ့ၢ်ဖိသဒါတဂၤလၢသန့ၤအသးလၢယွၤ,သ့ပျၢ်ပျၢ်ပုၤဂၤ  
အတၢ်ကမၣ်, ဟးဆူးတၢ်လုပစီ, သ့ၣ်တဖၣ်, မ့မ့ၢ်ဖိသဒါတဂၤအံၤတခီလူၤသးမၤအတၢ်မုၢ်လၢ သးခုၣ်ထဲလၢ  
ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်မုၢ်တၢ်ပျီၣ်အယီၤ အတၢ်အိၣ်မူ လဲၤအသးဒဲလဲၣ်န့ၣ်, ပကဟံးန့ၣ်ထီၣ်သတြီၤပတၢ်အိၣ်မူကကြၢးဝဲ  
ဒ်လဲၣ်အဂ့ၢ်မ့ၢ်ပဝဲခရံၣ်ဖိလံာ်ပျၢ်ဘီၣ်တဖၣ်ပမူပဒါန့ၣ်လီၤ.ဖိသဒါတဂၤအတၢ်အိၣ်မူအံၤမၤအသးဒ်သီးပုၤအိၣ်  
ထံပိာ်ဖိတဂၤလၢအစးထီၣ်အိၣ်ဆိဝဲ, လၢအခိၣ်ထံးဆူအစိးဒီးအတၢ်ဆၢန့ၣ်အီၤစ့ၤလီၤဝဲ, မ့မ့ၢ်စီၤယီၤသးတခီ  
မၤအသးဒ်ပုၤအိၣ်ထံပိာ်တဂၤလၢအစးထီၣ်အိၣ်ဆိဝဲလၢအစိးမ့ၢ်တဆၢအါကဲၣ်ဆိးလၢအဂီၢ်ဘၣ်သန့ၣ်က့,  
ယံာ်ထီၣ်လီၤက့ၤဝဲဆူအခိၣ်ထံးဒီးအဆၢအါထီၣ်န့ၣ်က့ၤအီၤဒီးဘၣ်လိာ်ဘၣ်စးဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

မ်ပကကွၢ်ထံနီၤဖးဖိသဒါခံဂၤအံၤအတၢ်အိၣ်မူဒီးပကအိၣ်မူသကိးလၢယွၤဘီၣ်မ့ၢ်အတၢ်ဒိၣ်  
ထီၣ်ဆူညါအဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.

\*\*\*\*\*

**တၢ်ဂ့ၢ်မိာ်ပုၤ** -အိၣ်မူကဲဘျး

**ထါသးဝံၣ်** -သီ ၄၆

**လံာ်စီဆုံ** -၂ကွဲးနီၣ်တၢ် ၂၅:၁၅-၁၆

စီၤပဟံၤယဒါအဝဲအိၣ်မူကဲဘျးလၢယွၤအဂီၢ်,လၢပုၤဟံၣ်ဖိအဂီၢ်ဒီးလၢပုၤကလုာ်အဂီၢ်လီၤ.

**တၢ်နီၤဖး(၁)အိၣ်မူကဲဘျးလၢယွၤအဂီၢ်**

ပမ့ၢ်ခရံၣ်ဖိပသ့ၣ်ညါလၢပအိၣ်ဘၣ်အိၣ်ဘၣ်ကူဘၣ်ကၤဘၣ်,ဒိၣ်န့ၣ်ခဲကိးတယၣ် ဒၣ်လဲာ်အဂီၢ်  
ပ ဘၣ်ယိၣ်အလီၢ်တအိၣ်ဘၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ယွၤအဘျးအတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၢ်အယီၤပကြၢးသ့ၣ်ညါစံးဘျးယွၤမၤလၢ က ပီၤ  
ယွၤ ဒ်တၢ်လၢအိၣ်ဒီးပုၤအသီးန့ၣ်လီၤ.ပမ့ၢ်တစံးဘျးမၤလၢကပီၤအီၤသၢပျၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပအိၣ်ဂီၤယွၤ အဘျး  
ဒီးမၤတရီၢ်တပါက့ၤအီၤလီၤ.

**တၢ်နီၤဖး(၂)အိၣ်မူကဲဘျးလၢဟံၣ်ဖိပီၤဖိအဂီၢ်**

ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤပထံၣ်ဘၣ်ဟံၣ်ဖိပီၤဖိတဘၣ်လီၢ်ဘၣ်စးတၢ်တယူတဖိးတၢ်အ့ၣ်လိာ်ဆိးက့မၤ  
အသး,တၢ်လီၤဖးအိၣ်ထီၣ်ဝဲအယီၤပကသ့ၣ်နီၣ်စီၤယီၤသးအိၣ်မူကွၢ်ဆၢၣ်ခဲဘၣ်တၢ်အကလုာ်ကလုာ်ကဲဘၣ်  
ကုၢ်,လီၤဘၣ်လၢယိာ်ပုၤ,ဘၣ်တၢ်ဆါလီၤအီၤန့ၣ်က့အဝဲအိၣ်မူပၣ်ဒိၣ်ယွၤ,ကဲဘျးဖဲအအိၣ်တပူၤလၢလၢအယီၤ  
လၢခံကဲထီၣ်ဘၣ်ဝဲစီၤပဒၣ်လဲာ်မ့ၢ်လၢအတၢ်ပၣ်ဒိၣ်ယွၤဒီးအိၣ်မူကဲဘျးအယီၤလီၤ.

**တၢ်နီၤဖး(၃)အိၣ်မူကဲဘျူးလၢပုၤကလုာ်အဂီၢ်**

ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤကညီဖိတဖၣ်,ပလီၤရၢၢ်လၢပကျိၣ်,ပလံာ်ပလံာ်,ပတၢ်ဆဲးတၢ်လၢအလီၢ်အိၣ်  
လၢပကဘၣ်ဂုၤကျဲးစၢၤသပုၤပုၤလီၤ.သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်နီၣ်အ့ၣ်စတၢ်လၢပုၤထံပုၤကီၢ်,လၢပုၤကလုာ်ဂၤအကျါကိးသ  
တြီၤထီၣ်ဝဲတၢ် အၢလၢအကဘၣ်ယပုၤကလုာ်န့ၣ်ယထံၣ်ကကဲၣ်လဲၣ်နီၣ်တၢ် မၤဟးဂီၤယဘူးယတၢ်န့ၣ် ယထံၣ်  
ကကဲၣ်လဲၣ်.အဝဲအိၣ်မူကဲဘျူးလၢပုၤကလုာ်အဂီၢ်ဖဲစီၤပၤအကလုာ်လီၤလၢယုၤအဖိလၢအအိၣ်လၢစီၤပၤအ  
ယၤရူၣ်ရိၣ်အတၢ်ပတၢ်ပြးအပူၤတဖၣ်ကဘၣ်တၢ်မၤသံမၤဟးဂီၤအီၤခဲလၢၢ်အဆၢကတီၢ်,နီၣ်အ့ၣ်စတၢ်ပတၢ်  
ကွံာ်အတၢ်ပျံၤတၢ်ဖး,တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲဆၢ ထၢၣ်န့ၣ်လၢအပုၤကလုာ်အဂီၢ်အယိအပုၤကလုာ်နီၣ်ကလုာ်ညါပူၤဖျဲး လၢ  
တၢ်သံတၢ်မၤဟးဂီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.အယိပကကျဲးစၢၤလၢပပုၤကလုာ်အဂီၢ်,လၢဟံၣ်လၢပီၤလၢန့ၣ်သဝီ,လၢတၢ်  
အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤဒ်သိးပပုၤကလုာ်သုတဘၣ်တၢ်ယီၢ်တၢ်သုတလီၤမၤတဂ့ၤန့ၣ်တက့ၢ်.

**တၢ်ကတီၢ်လၢခံ**

သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤခရံၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤတၢ်,အဝဲဟ့ၣ်တ့ၢ်ပုၤအဖိအတၢ်အိၣ်မူကဲဘျူးလၢဟံၣ်ယိ  
ပုၤကလုာ်ထံကီၢ်နီၣ်လၢဟံၣ်ခိၣ်နီၣ်ဘၣ်ညါဒုၣ်လဲၣ်အဂီၢ်လီၤ.

\*\*\*\*\*

**တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤ -နီၣ်ထီၣ်လၢတၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ်**

လံာ်စီဆံ -၂ပုး ၃:၁၈

မ့ၢ်နီၣ်ထီၣ်သုဝဲလၢတၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ်နီၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤပုၤကစၢ်ယုၣ်ရူၤခရံၣ်အပူၤန့ၣ်တ  
က့ၢ်.တုၤအံၤဒီးဆူညါမိၢ်တၢ်လၢကပီၤအိၣ်ဒီးအီၤလီၤစီၤလီၤထီတက့ၢ်.အၢမ့ၢ်

တၢ်စံးဝဲတဘျီပုၤတဂၤလၢအဟံၣ်န့ၣ်အဝဲဘုၣ်ယာ်ဒီးအထံၣ်အိၣ်ဝဲသၢဒုလီၤ.အဝဲဒုးအိၣ်ဝဲအ  
ထံၣ်တဖၣ်အဆၢဂ့ၤဂ့ၤဘၣ်ဘၣ်လၢအိၣ်လၢအီၤလီၤ.ထံၣ်သၢဒုအံၤမုၢ်နၢၤခိၣ်န့ၣ်ခဲဒုတခီအိၣ်ခိးတၢ်လၢဟံၣ်အ  
ကပၤဒီးမ့ၢ်အတၢ်တၢ်ခံးလံာ်န့ၣ်လဲၣ်ထီၣ်လၢပုၤလီၤလီၤသဲးသ့ၣ်အလီၢ်ဒီးအိၣ်ခိးဝဲတၢ်ဒီးတနၢၤတုၤမုၢ်ဆုၣ်  
ဝါထီၣ်မးဟဲက့ၤလီၤဝဲလၢတၢ်ဖိလၢလီၤ.လၢတၢ်အံၤအယိဟံၣ်ကစၢ်တဖၣ်တဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်တၢ်နီၣ်တမံၤဘၣ်.  
ထံၣ်သၢဒုအံၤနီၣ်ထီၣ်ကဲဘျူးလၢဟံၣ်ဖိပီၤဖိတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ခရံၣ်သးအိၣ်ဝဲလၢပကနီၣ်ထီၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ညါက့ၤအဘျူးအဖျိၣ်လီၤ.အဝဲအဲၣ်ပုၤသး  
အိၣ်ပုၤအိၣ်ဂ့ၤပုၤဟ့ၣ်ပုၤတၢ်သ့ၣ်ဘၣ်တၢ်လၢပီၤဖိတဂၤတမံၤတဂၤတမံၤလီၤ.အါမ့ၢ်ဂ့ၤစ့ၤမ့ၢ်ဂ့ၤသးအိၣ်ဝဲလၢပ  
ကနီၣ်ထီၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ညါက့ၤအဘျူးဒီးမၤလၢကပီၤအီၤန့ၣ်လီၤ.

\*\*\*\*\*

**တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၢ် - ယုတ်လၢတၢ်န့ၢ်ယုၤ**

**လံာ်စီဆုံ** -မးသဲ ၇:၇-၈

ယုတ်တက့ၢ်,တၢ်ကဟ့ၣ်သုလီၤ.ယုတ်တက့ၢ်ဒီးသုကထံၣ်န့ၣ်တၢ်လီၤ.ဒိတကျိၣ်တၢ်တက့ၢ်ဒီးတၢ်ကအိးထီၣ်န့ၣ်သုဂီၢ်လီၤ.အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ,ကယဲၢ်ပုၤလၢအယုတ်န့ၣ်ဒီးန့ၣ်တၢ်ကိးဂၤဒဲးလီၤ.

လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤတဲဘၣ်ပဝဲလၢပစူၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်ဖိတဖၣ်လၢပမ့ၢ်ယုတ်လၢအိၤန့ၣ်ကဟ့ၣ်ပုၤလီၤအပူၤကွံာ် “၁၉၉၉န့ၣ်” ဟံၣ်ဖိပိဖိအိၣ်ဝဲတန့ၣ်အဒိပုၤဝဲအိၣ်ဝဲသၢဂၤလီၤ.မ့ၢ်အဝဲၢ်မုၢ်တဂၤန့ၣ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဆါနးနးကျဲၤကျဲၤဒီးအဝဲသ့ၣ်ဒ်အမ့ၢ်ပုၤကစၢ်ခိၣ်ဖိအသိးမၤအိၣ်ခူး “ယၢခင်း” တၢ်ကိၢ်တၢ်စူၤတဘၣ်လိာ်ဘၣ်စးဘၣ်အယိအဝဲၢ်မုၢ်တဂၤန့ၣ်ဆါတုၤဒၣ်လဲာ်တအိၣ်မ့ၤအိၣ်ထံသးပုၤနီၣ်ဘၣ်အသးလွံၢ်သီအတီၢ်ပုၤန့ၣ်လီၤ.သဝီဖိတဖၣ်တဲန့ၢ်မိၢ်ပုၢ်ခံၣ်န့ၣ်မုၢ်ဂံၢ်ဖါတၢ်ဧၤ,နဖိမုၢ်အတၢ်ဆါန့ၣ်သုမ့ၢ်တဒုးအိၣ်ပုၤအဆၣ်ဘၣ်ဒီးကသံလီၤ.မၤသံလီၤနဆိဖိဒီးဒုးအိၣ်ပုၤအဆၣ်န့ၣ်တက့ၢ်,ဒီးကဘျါက့ၤဝဲလီၤ.မိၢ်ပုၢ်ခံၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ပုၤလၢကျါဆၣ်အလုၢ်အလၢတအိၣ်ဘၣ်,မိၢ်ပုၢ်ခံၣ်စံးဆၢက့ၤဝဲအတဒုးအိၣ်ပုၤအဆၣ်ဘၣ်.ပကယုၤဘါထုကဖၣ်တၢ်လၢယုၤအိၣ်လၢတၢ်န့ၢ်ယုၤမအပူၤန့ၣ်ကစၢ်ယုၤကဒိကန့ၣ်ယတၢ်ယုၤဒီးကမၤစၢၤကမၤဘျါက့ၤယဖိမုၢ်အတၢ်ဆါအံၤလီၤ.ပက့ၤသရၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဖိၣ်သးပုၤသရၣ်ဒိၣ်ပာ်စုပဘါတၢ်ဝံၤကသံၣ်သရၣ်ဆဲးန့ၢ်ကသံၣ်တဖျၢၣ်ဒီးတၢ်ဆါဘျါက့ၤဝဲလီၤ.ကစၢ်ယုၤမၤစၢၤပုၤဒိကန့ၣ်ပတၢ်ထုကဖၣ်မၤပုၤက့ၤပသးဒီးသးစီဆုံဒုးမူက့ၤပုၤတုၤ ၂၀၀၅ န့ၣ်ကတၢ်အံၤလီၤ.

ဝံယရၢယၤ၄၀:၃၁ တဲဝဲဒ်အံၤ,မ့ၢ်ပုၤလၢအမုၢ်လၢတၢ်လၢယုၤန့ၣ်အဂီၢ်အဘါကဆူၣ်ထီၣ်လီၤ.ထါစံးထီၣ်ပတြၢၤအယုၤ ၁၂၁:၁-၂ ယကကျဲထီၣ်ယမဲာ်ဆူကစၢ်ကလိဖဲတၢ်မၤစၢၤယၤဟဲဝဲလီၤ.တၢ်မၤစၢၤယၤန့ၣ်ဟဲဝဲလၢယုၤလၢအတုၤလီၤမူခိၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်တဂၤန့ၣ်အအိၣ်လီၤ.

\*\*\*\*\*

**တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၢ် - အိၣ်မူက့ၤဂ့ၤ**

**လံာ်စီဆုံ** -၁ ရှုမူ ၁၅:၁၉

ဒီးနတဒိကန့ၣ်ဘၣ်ယုၤအလုၢ်ကထါဘၣ်ဒီးနယုၤသဖိဆူတၢ်ဂ့ၢ်န့ၢ်အဖိခိၣ်ဒီးမၤတၢ်အၢလၢယုၤအမဲာ်န့ၣ်အဘၣ်မုၢ်လဲၣ်.

ကီၢ်အဲကလံးအနီၢ်ပၤမုၢ်ဝံထီၣ်ရံယၢၣ်အနီၢ်ဆံးအဆၢကတီၢ်ဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအိၤလၢတီၤကိၤယုာ်ဒီးနီၢ်ပၤမုၢ်အထူသနူအလုၢ်အလၢတဖၣ်လီၤ.ဘၣ်ဆၣ်ဒီးတဒိကန့ၣ်သရၣ်တဖၣ်အတၢ်သိၣ်လိဘၣ်အိၣ်မူဒၣ်အခိၣ်တၢ်လီၤအသိးအယိကဲထီၣ်တၢ်တံာ်တံာ်,တၢ်ကီတၢ်ခဲသရၣ်လၢအသိၣ်လိတၢ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

မုၢ်အိၣ်ဝဲတန့ၢ်သရၣ်လၢအသိၣ်လိအိၤတဖၣ်ကူၣ်ထီၣ်သကိးလၢကတဲဖျါထီၣ်နီၢ်ပၤမုၢ်ဖိလၢမုၢ်ကအိၣ်ဝဲတန့ၢ်နကကဲထီၣ်ကီၢ်အဲကလံးအနီၢ်ပၤမုၢ်ဖးဒိၣ်လၢကပၤဘၣ်ကီၢ်အဲကလံးအဘီအမုၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.တၢ်ဂ့ၢ်အံၤနီၢ်ပၤမုၢ်ဖိန့ၣ်ဟူက့ၤဝဲဒီးစံးဆၢဝဲချချဒ်အံၤယကအိၣ်မူက့ၤဂ့ၤဂ့ၤဘၣ်ဘၣ်လီၤ.စးထီၣ်မုၢ်တန့ၢ်ဒီးဆူညါအဝဲဒၣ်အိၣ်မူက့ၤဂ့ၤဂ့ၤဒီးအတၢ်အိၣ်မူလဲလိာ်ကွံာ်ခဲလၢာ်လီၤ.

ကစၢ်ယုၤပာ်ထီၣ်ထီစီၤစီလူၤလၢစီၤပၤအလီၢ်ဒ်သိးကပၤဆုၤယုၤအပုၤဂီၢ်မုၢ်အုၣ်စရုလးန့ၣ်လီၤ.ကစၢ်ယုၤပာ်ထီၣ်ထီစီၤအံၤအဝဲဒၣ်ကဟံသ့ၣ်ပာ်သးတဆိကမိၣ်ကမးလၢမုၢ်ကစၢ်ယုၤဟ့ၣ်လၢကပီၤ

အီးဟ့ၣ်မူဟ့ၣ်ဒါအီးဘၣ်,တမူၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်မၤလိၣ်လီၤတၢ်လီၤဆဲးအယိအတၢ်အိၣ်မူအကတၢ်ဘၣ်သံ  
ဆူၣ်သံစိးန့ၣ်လီၤ.ဒီပုၤဝဲၣ်သ့ၣ်ဒၢ,ဒ်သုမ့ၢ်ခရံၣ်ဖိအသိးအိၣ်မူဂ့ၤဂ့ၤတက့ၢ်.

\*\*\*\*\*

တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤ - နီၣ်ထိးဘိ  
လံာ်စီဆုံ - စံး ၂၃:၁-၆

**တၢ်ကတိၤလၢညါ**

စီၤဒၤဝံးကွဲးထါတယုၢ်အံၤသိၣ်လိက့ၤဝဲခရံၣ်ဖိလံၤပျဲၢ်ဘီၣ်,ပုၤလၢအစူၢ်အန့ၢ်တၢ်လံၤယွၤသ့ၣ်  
တဖၣ်တကးဘၣ်,ပုၤလၢတစူၢ်တန့ၣ်ယွၤသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိးဒ်သိးကသ့ၣ်ညါယွၤမ့ၢ်ကစၢ်ဒ်လဲၣ်တဂၤလဲၣ်အဂ့ၢ်  
န့ၣ်လီၤ.လၢတၢ်န့ၣ်အယိပကမၤလိတၢ်ဂ့ၢ်ဖိခံဘိဒ်အပျါဝဲလၢအဖိလၢအသိးအံၤန့ၣ်လီၤ.

**တၢ်မၤလိ ၁. နီၣ်ထိးဘိတၢ်တဘိလၢအမ့ၢ်ဝဲတၢ်ဖးလံာ်စီဆုံ “ယွၤအကလုၢ်ကထါ”**

ပုၤတဂၤလၢအဂံၢ်ဘါစၢ်,ခိၣ်တဂ့ၤ,ဟးတကျၢၤဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဒ်သိးဟးကကျၢၤဝဲအဂီၢ်  
ဘၣ်ဟံးန့ၢ်အဂံၢ်ဘါအါထီၣ်ဝဲလၢနီၣ်ထိးဘိ,ဒ်သိးအသုတလီၤယံၤညါကဒၣ်တဂ့ၤအဂီၢ်လီၤ.နီၢ်ခိပသ့ၣ်ညါဆိ  
မိၣ်အိၣ်သ့ၣ်လၢကျဲၣ်န့ၣ်ဒီးလၢနီၢ်သးဒ်ပမ့ၢ်ပုၤစူၢ်က့ၤန့ၣ်တၢ်တဂၤဝဲလံၤအယိတၢ်လၢအကမၤလီၤယံၤပုၤ  
အိၣ်ဝဲအါမးလီၤ.ပကဘၣ်ဖးယွၤအကလုၢ်ကထါလံာ်စီဆုံအတၢ်သိၣ်လိပုၤဒ်သိးပသုတလီၤယံၤလၢနီၢ်သးတ  
ကပၤတဂ့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.ဒ်နီၣ်ထိးဘိမၤကျၢၤပုၤထဲတဂၤဧၤအသိးလံာ်စီဆုံတဘျီအံၤပမ့ၢ်ဖးအိၣ်မးကမၤ  
ကျၢၤပုၤထဲတဂၤဧၤန့ၣ်လီၤ.

**တၢ်မၤလိ ၂. နီၣ်ထိးခိခံဘိတဘိအခိပညါမ့ၢ်ဝဲတၢ်ထုကဖၣ် “သက့ၢ်ကညးယွၤ”**

ပတဲတနီၤပကိးညါန့ၣ်အိၣ်လၢ “နီၣ်ဆဲးတီၢ်” တၢ်တမံၤလၢအအိၣ်ထီၣ်ထီဝဲပဖီၣ်မ့ၢ်တတုၤပဟံး  
ထီၣ်နီၣ်က့တဘိဒီးပထိးပီၤဆူတၢ်တမံၤန့ၣ်အအိၣ်သ့ၣ်ဒ်ဒီးပဒီးန့ၢ်အိၣ်သ့ၣ်အဂ့ၢ်,ဘၣ်ပးတၢ်ထုကဖၣ်တ  
မံၤအံၤတမ့ၢ်ထဲပဂီၢ်ဘၣ်.လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီတဘျီပဆူအိၣ်သ့ၣ်,ပဆဲးတီၢ်ပီၤအိၣ်,ထိးပီၤအိၣ်သ့ၣ်လၢအယံၤဒီးအ  
ဘူးခဲလၢအယိနီၣ်ထိးတဘိအံၤမ့ၢ်တၢ်ထုကဖၣ်လၢပကထိးပီၤသကိးအိၣ်ဆူပုၤကိးဂၤဒဲးအအိၣ်ဒီးတမ့ၢ်ထဲ  
ပကစၢ်ဒ်ဝဲတဂၤအဂီၢ်ဘၣ်န့ၣ်မ့ၢ်စီၤဒၤဝံးအတၢ်ကွဲးထုလၢအဝဲကလၢဘၣ်ယွၤအတၢ်ဟံးယၢ်ဂၤကျၢၤအိၣ်  
အယိန့ၣ်လီၤ.

**တၢ်ကတိၤလၢခံ**

ဖဲစီၤဒၤဝံးသ့ၣ်ညါလၢယွၤမ့ၢ်တၢ်နီၢ်နီၢ်လၢအဂီၢ်အဆၢကတီၢ်တၢ်ဘၣ်ယိၣ်သးအုး,တၢ်ကိၢ်တၢ်  
ဂီၤ,တၢ်ပျဲၢ်တၢ်ဖုးတအိၣ်ဒီးအိၣ်နီၣ်တမံၤလၢဘၣ်ခိဖျိ-ပကဘၣ်မ့ၢ်ပုၤလၢအအဲၣ်ဖးယွၤအကလုၢ်ကထါဒ်သိးက  
သိၣ်လိပုၤဒီးပသုတလီၤတဲၤလၢတၢ်လုပစီအပူၤတဂ့ၤအဂီၢ်ဒီးပကထုကဖၣ်သက့ၢ်ကညးယွၤလၢအကကဲဘျး  
လၢပုၤကိးဂၤဒဲးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤအယိ,နီၣ်ထိးဘိမ့ၢ်တၢ်ဖးလံာ်စီဆုံဒီးကဲဘျးထဲပဂီၢ်တဂၤဧၤ,ဒီးမ့ၢ်တၢ်ထုက  
ဖၣ်တခိတုၤယီၤဝဲဆူပုၤကိးဂၤဒဲးအအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

\*\*\*\*\*

တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၢ် -ယကလဲၤတၢ်လၢကစၢ်ယုၤအဂံၢ်အဘါလီၤ  
လံာ်စီဆုံ -စံး ၇၁:၁၄-၁၆

**တၢ်ကတိၤလၢညါ**

ကဘီ,လ့ၢ်မ့ၢ်အူ,မိထီၣ်,ကဘီယုၤတဖၣ်လဲၤတၢ်လၢစးအဂံၢ်အဘါဒီးစူးကါဝဲဒၣ်သိသ့ၣ်တဖၣ်လၢစးဖိကဟၣ်အဂီၢ်လီၤ.သိဒံးဂ့ၢ်ဒီးစးအဂံၢ်အဘါဒီးဘျီစဲးတဖၣ်ဘၣ်တၢ်ထီၣ်တၢ်အီၤလၢပုၤသိးကသ့ၣ်ဂ့ၢ်အိၣ်,စးဒီးဆူအဖီခိၣ်ကွၢ်ကွၢ်န့ၣ်လီၤ.ဒ်န့ၣ်အသိးပဝဲတဖၣ်အံၤပမ့ၢ်ယုၤအစုတၢ်ဘၣ်တုၤအယိပကဘၣ်လဲၤတၢ်လၢယုၤအဂံၢ်အဘါလီၤ.ပုၤလၢအသန့ၤအသးလၢယုၤလၢသ့ၣ်ဒီးဖျၢၣ်သးဒီးဖျၢၣ်တဖၣ်န့ၣ်အတၢ်အိၣ်မူလီၤဆီဝဲဒီးပုၤအဂ့ၢ်အဂၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပသ့ၣ်ညါအီၤတဘျီယီၤန့ၣ်လီၤ.ပကမၤလိတၢ်ကတိၤခံၣ်ဒ်လၢလံာ်အသိးအံၤလီၤ.

**တၢ်မၤလိ-၁ ယုၤအတၢ်မၤစၢၤလၢပဂီၢ်**

စံး ၁၂၁:၂ ယုၤမ့ၢ်ပတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါအခိၣ်ထံးလၢအစုတၢ်ဘၣ်တုၤခဲလၢၢ်အဖီခိၣ်လီၤ.အိၣ်ဒီးတၢ်ခူသ့ၣ်လၢအတီၤထီဝဲတုၤဒၣ်လဲၣ်,ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တဖၣ်ထီၣ်ဒူးဝဲတန့ၢ်ဒီးတဘၣ်ဝဲဘၣ်,ဘၣ်ဆၣ်ဒ်ပမ့ၢ်ပုၤတၢ်ဒီးဘးဖိအသိးပဆိကမိၣ်ထဲဒၣ်လၢပဂံၢ်ပဘါ,ပတၢ်ကူၣ်တၢ်ဆးဒၣ်ပဝဲဒီးပအိၣ်မူနါစိးန့ၣ်လီၤ.ပတသ့ၣ်ညါသ့ၣ်နီၣ်ဆိကမိၣ်အီၤလၢယုၤမ့ၢ်တၢ်မၤစၢၤလၢပဂီၢ်ဒီးယုၤတမၤစၢၤပုၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. စံး ၁၂၁:၃ ဒီးဆူညါ

**တၢ်မၤလိ-၂ တၢ်လဲၤခိဖျိဘၣ်ပးတၢ်ရူဒီးယုၤ**

ယိးဘး ၂၂:၂၁ စိယိးဘးမ့ၢ်ပုၤလၢသ့ၣ်ညါယုၤမ့ၢ်တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါအခိၣ်ထံးဒီးအကတၢ်န့ၣ်လီၤအယိန့ၣ်န့ၣ်ယုၤရူဒီးယုၤလၢၢ်သ့ၣ်လၢၢ်သးဒီးတၢ်မၤဟးဂီၤအီၤတန့ၢ်ဘၣ်.ပမ့ၢ်သ့ၣ်ညါလၢယုၤမ့ၢ်ပဂံၢ်ပဘါ စံး၄၆:၁ ဒီးပတၢ်လဲၤခိဖျိမ့ၢ်အိၣ်ဝဲဒီးတၢ်ရူလိာ်သးဒီးယုၤနီၢ်နီၢ်န့ၣ်,ပတၢ်အိၣ်မူအပတီၢ်ကထီဝဲအါန့ၢ်ပုၤအဂၤဒီးကဖျါလီၤဆီဝဲဒၣ်လၢပုၤဂၤအမဲၣ်ညါန့ၣ်လီၤ.အယိပတၢ်လဲၤခိဖျိဘၣ်ပးတၢ်ရူဒီးယုၤအံၤကအိၣ်လၢပုၤစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်အသ့ၣ်ကံၢ်သးလဲအပူၤကိးဂၤဒဲးတက့ၢ်.

**တၢ်ကတိၤလၢခံ**

ပကသ့ၣ်ညါလၢယုၤမ့ၢ်ပဂံၢ်ပဘါဒီးယုၤမၤစၢၤကယဲၢ်ပုၤလၢအရူဒီးအီၤသ့ၣ်တဖၣ်,ထီဘိကသ့ၣ်ညါလဲၤတၢ်လၢယုၤအဂံၢ်အဘါဒီးပမ့ၢ်ပုၤခရံၣ်ဖိတဂၤအသိးစးထီၣ်နမ့ၢ်နံၤဒီးယုၤဟံးန့ၢ်ဆၢကတီၢ်အိၣ်ဘျီအိၣ်ဘျီတချုးဖဲနလဲၤက့ၤဖံးမၤဒ်ဘၣ်. လၢတၢ်ရူဒီးယုၤဒ်မ့ၢ်ပဂံၢ်ပဘါဒီးအိးထီၣ်ဖးယုၤအကလုာ် ကထိကတိၤသကိးဒီးအီၤလၢတၢ်ထုကဖၣ်,ခိဖျိမ့ၢ်န့ၢ်တဖၣ်တုၤလၢမ့ၢ်န့ၢ်မံအဆၢကတီၢ်ဒၣ်လဲၣ်န့ၣ်ဒီးနကသ့ၣ်ညါလီၤတၢ်လၢယုၤမ့ၢ်ပုၤလၢအမၤစၢၤန့ၢ်သ့ၣ်ခိဖျိနရူလိာ်နသးဒီးအီၤဒီးမ့ၢ်ဝဲတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါလၢနဂီၢ်သပုၢ်တၢ်န့ၣ်လီၤ.

\*\*\*\*\*



တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤ - ဂံၢ်ထီၣ်ယုၤအတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၢ်ကိးဆၢကတီၢ်  
လံာ်စီဆုံ - စံး-၃၄:၁,အုးဖူး၁:၃,၁၆-၁၇,စံး-၃၁:၁၅,စံာ်တၢ်၃:၁-၁၅  
လံာ်သးဝံာ် - ၅၁-၁၆

**တၢ်ကတိၤလၢညါ-**

မံၤပကစံးထီၣ်ပတြၢၤယုၤအဘျူးအဖိၣ်အတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၢ်ကိးဆၢကတီၢ်ဒီးဖဲပအိၣ် မူအိၣ်ဂဲၤဒီး  
အဆၢလၢဟီၣ်ခိၣ်တခါတလီၢ်ဖဲပဒီးန့ၢ်တၢ်လၢအိၣ်လၢဒီးပသ့ၣ်မံၤသးမံၤသ့ၣ်လီၤစံး၃၄:၁  
ဒီပုၤဝဲၤလၢတၢ်အိၣ်အိၣ်လၢသ့ၣ်ဒၢ,ဒိတၢ်ကွဲးစီဆုံဖျါဝဲအသိးတၢ်လၢန့ၣ်ဟဲလၢယုၤ,ဒီးတၢ်လၢန့ၣ်မ့ၢ်  
ယုၤအတၢ်,ဒီးတၢ်လၢန့ၣ်မ့ၢ်ကစၢ်ယုၤတုၤလီၤပာ်လီၤအိၣ်လၢလီၤ  
၁ကွဲး၂၉:၁၁,၁မိၤ၁:၁,ပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲအသိးလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိပမ့ၢ်တၢ်ဘၣ်တုၤလၢ အထီကတၢ်လၢအအိၣ်ဒီး  
တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပာ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်အိၣ်လၢလၢယုၤထၢလီၤပာ်လီၤအိၣ်လၢပသးကံၢ်ပုၤလၢကသ့ၣ်ညါက့ၤအက  
စၢ်ဒီး ဂံၢ်ထီၣ်ဒူးထီၣ်က့ၤအတၢ်မၤဂ့ၢ်,အတၢ်ဘျူးတၢ်ဖိၣ်တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၢ်ကိးဆၢကတီၢ်ဒီး, ဖဲ အိၣ်မုၢ်အိၣ်ခုၣ်,  
အိၣ်ကုၢ်အိၣ်ပုၤအဆၢကတီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်,ဘၣ်ကီဘၣ်ခဲဘၣ်ကီဘၣ်ဂီၤအိၣ်ဝံၤအိၣ်စ့ၤအဆၢကတီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်ပတြၢၤဆိက  
မိၣ်ဂံၢ်ထီၣ်က့ၤယုၤအတၢ်မၤဂ့ၢ်တဖၣ်ဒီးစံးဘျူးစံးဖိၣ်စံးထီၣ်ပတြၢၤက့ၤအိၣ်ကိးအဆၢကတီၢ်ဒီးန့ၣ်လီၤ.  
ဘၣ်မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ်,ခီဖျါခရံၣ်န့ၣ်ယုၤတုၤလီၤတၢ်လၢအစုပုၤ,တၢ်အိၣ်လၢမူခိၣ်,တၢ်အိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်,  
တၢ်လၢပထံၣ်အိၣ်သ့,ဒီးတၢ်လၢပထံၣ်အိၣ်တသ့ဘၣ်တဖၣ်, တၢ်လီၤပစိၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်,တၢ်စံာ်ညါမ့ၢ်ဂ့ၢ်, တၢ်အိၣ်  
မ့ၢ်ဂ့ၢ်,တၢ်အစိကမိၤမ့ၢ်ဂ့ၢ်,တၢ်ဘၣ်ယးဒီးသ့ၣ်ဒီးသး ကစၢ်တဖၣ် မ့ၢ်ဂ့ၢ်,ပုၤပထံၣ်ပကီၢ်ပဒိၣ်ပပုၤစီလိၣ်စီပ  
တဖၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်,ယုၤတုၤလီၤတၢ်လၢခီဖျါခရံၣ်ဒီးလၢခရံၣ်အဂီၢ်လီၤ. ခရံၣ်အိၣ်ဆိတုၤတၢ်လၢအိၣ်လၢအမဲာ်ညါဒီး  
အဝဲဒ်ပံးဃာ်တၢ်လၢတပုၤယိန့ၣ်လီၤပစံးဘျူးဘၣ်ကစၢ်ယုၤပကစၢ်ယုၤရှုးအပာ်ထီၣ်ဘိ  
လီၤ. အုး၁:၃,၁၆-၁၇ မ့ၢ်မဆါတန့ၤညါအံၤပအိၣ်လၢယုၤလၢပဘါတဂၤအတၢ်ပတၢ်ဆုၤလၢအစုပုၤအယိ  
မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်မံၤသးမုၢ်လီၤစံး၃၄:၁၅-ပလီၢ်ခဲမ့ၢ်ဂ့ၢ်,ပမဲာ်ညါမ့ၢ်ဂ့ၢ်,ပသ့ၣ်ပသးမ့ၢ်ဂ့ၢ်,ပတၢ်ကူၢ်တၢ်ဆးတၢ်ဆိက  
မိၣ်ဆိကမးခဲလၢမ့ၢ်ဂ့ၢ်,ယုၤသ့ၣ်ညါဝဲ,ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါဒ်န့ၣ်အသိးအိၣ်ထီၣ်ထီၣ်န့ၣ်ပသ့ၣ်ညါန့ၢ်ပာ်ထီၣ်ဘး  
တသ့ဘၣ်,လီၤလးကဲာ်ဆိးလၢပဂီၢ်လီၤခဲအံၤပအိၣ်လၢကစၢ်ယုၤအစုပုၤဒီးအစုမၤစၢၤပုၤထီၣ်ဘိလီၤ.  
စံး၁၃၉:၅-၆

**တၢ်မၤလိ(၁)-စံးဘျူးယုၤဖဲတၢ်နးတၢ်ဖိၣ်တကီတၢ်ခဲအခါ**

ပမ့ၢ်က့ၢ်က့ၤစီယိဘးအတၢ်အိၣ်မူအဝဲမ့ၢ်ပုၤတဂၤလၢအအိၣ်ဂံၢ်ကျၢၤလၢတၢ်စုၢ်တၢ်န့ၣ်ယုၤ  
အပုၤပာ်အတၢ်သန့ၤလီၤလၢယုၤတီဒီးယုၤအယိ,ဖဲအဝဲအတၢ်ဖိတၢ်ဖိတၢ်လံၤဘၣ်တၢ်ပံၤန့ၢ်အိၣ်လၢပုၤအဖိတ  
ဖၣ်, ဒီးဘၣ်တၢ်မၤသံအခုအပုၤဒီးဖိခွါဒီးအဖိအလံၤလီၤမၤပးဂီၤကွံာ်အခါ,အဝဲဖိအဆုလုၤအခိၣ်ဒီးထီၣ်  
လီၤပုၤအသးလၢဟီၣ်ခိၣ်လီၤဒီး“စံးဝဲဒ်” ယဟဲထီၣ်ဘၣ်ဆုလၢယမိၢ်အဟၢဖၢပုၤ,ဒီးယကက့ၤဘၣ်ဆုလီၤ  
ယုၤဟ့ၣ်တၢ်ဒီးယုၤဟံက့ၤတၢ်မိယုၤအမံၤဘၣ်တၢ်စံးပတြၢၤအိၣ် တက့ၢ်. ယိဘး၁:၂၁,-တကးဘၣ်အမဲာ် ညါ  
ဘၣ် န့ၢ်တၢ်ဝဲတၢ်ကျၢၤ နးနး ကလဲၣ်,ဒီးအမါစံးဘၣ်အိၣ်နကပံးဃာ်ဒ်န့ၣ်ယုၤဂံၢ်ဂံၢ်ကျၢၤ ကျၢၤဒ်ခါ, ဆိၣ်န  
ယုၤဒီးသံတက့ၢ်. ဒီးစံးဘၣ် အမါပဒီးန့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢယုၤဒီးပတဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်အဘၣ်ခါ. ဒ်န့ၣ်အသိးစီယိဘး  
အတၢ်စုၢ်တၢ်န့ၣ်တဟးဂီၤ ဘၣ်အမဲာ်ညါစံးထီၣ်ပတြၢၤယုၤတဘိယုၤယိအယိလၢခဲက့ၤ ကစၢ်ယုၤဆိၣ်ဂ့ၢ်အိၣ်  
ဟ့ၣ်အိၣ်တၢ်အါန့ၢ်အလီၢ်,ဒီးအဖိမုၢ်ဖိခွါတဖၣ်ဂ့ၢ်လီၤဆိန့ၢ်ဒ်ပုၤအဂၤန့ၣ်လီၤ.ယိဘး ၂:၉-၁၀,၄၂:၁၂-၁၅

**တၢ်မၤလိ(၂)-စံးဘျူးစံးပတြၢၤယုၤဘါထုကဖၣ်ဖဲတၢ်စၢ်လၢခါ**

ပုၤတၢ်မၤဖိစီပီလူးဒီးစီစံးလၢအဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးသးစီဆုံဒီးမ့ၢ်ပုၤလၢယုၤယုထၢအိၣ်လၢတၢ်မၤဖိ  
အိၣ်ကတၢ်လၢအဂီၢ်ဒီးဟ့ၣ်စိဟ့ၣ်ကမိၤအိၣ်လၢကမၤဘျါက့ၤတၢ်ဆူးတၢ်ဆါဟီထီၣ်ကွံာ်တၢ်နါလၢယုၣ်စုး

ခရိုင်အမံ၊ဒီးတၢ်လီၤလးမၤအသးလၢအစုပူၤ၊ဖဲအဝဲသ့ၣ်စံာ်တဲာ်တဲာ်လီၤတၢ်လၢဝ့ၢ်ဖံလံးပံၤပူၤ၊ဒီးဖဲန့ၣ်ပိာ်မုၢ်  
လၢတၢ်နါအိၣ်လၢအလီၤတကၤသ့ၣ်ညါလၢမၤန့ၣ်စ့အလီၤတအိၣ်လၢ၊ဘၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်ဆၢထီၣ်စီၤပီလူးဒီး စီၤ စံ  
လၢဆူရီၤမ့ၤအစံာ်ညီၣ်ကွီၢ်အမဲာ်ညါထၢန့ၣ်အီၤဆူယိာ်ပူၤကျိၤယာ်အခိၣ်လၢထးဖဲန့ၣ်အခါဖးဖိမုၢ်အကတီၢ်  
န့ၣ်၊စီၤပီလူးဒီးစီၤစံလၢဘါထုကဖၣ်ဒီးသးဝံၣ်စံးထီၣ်ပတြၢၤယွၤ၊ ဒီးပုၤယိာ်ဖိတဖၣ်ဒိ ကန့ၣ်တၢ်၊ဒီးသ တူၢ်  
ကလံာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဟူးဝးဆူၣ်ဆူၣ်ကလဲၣ်၊ဒီးတြၢၤအိးထီၣ်အသး၊ဒီးပျံၤထးလၢခိၣ်လီၤ ယဲၣ်ကွံာ် ဒီး ပုၤယိာ်ဖိ  
တဖၣ်ကမၤကမာ်ဝဲလၢတၢ်မၤအသးန့ၣ်လီၤအယိာ်ပကစံးထီၣ်ပတြၢၤယွၤကိးဆၢကတီၢ်ဒီးထီၣ်တက့ၢ်  
မၤတၢ်၁၆:၁၆-၂၈

**တၢ်မၤလိ(၃)စံးဘျူးယွၤဖဲပဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်သးခုအခါ**

ပမ့ၢ်ကွၢ်နီၢ်မ့ၢ်ရယၣ်ဟံးန့ၢ်ဒၢတဖျၢၣ်လၢအစုပူၤ၊ပိာ်မုၢ်ခဲလၢာ်ပိာ်ထီၣ်အခံအိၣ်ဒီးဒီးတၢ်ဂဲၤ  
ကလံာ်ဒီးသ့ၣ်ခုသးခုဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲၣ်၊ဖဲအဝဲသ့ၣ်ခိကံာ်ပိာ်လဲၣ်ဝံၤအခါပုၤဒီးဒီးတၢ်သးခုန့ၣ်လီၤ ၂မိၤ ၁၅:၂၀,လၢ  
တၢ်န့ၣ်အယိာ်,ပဝဲခဲလၢာ်လၢအယဲာ် ခိကံာ်ပိာ်လဲၣ်ဂီၤအံၤ,ဒီးအိၣ်ဘၣ်လၢထံသီကီၢ်သီတၢ်လီၤသီလၢအပုၤဒီး တၢ်  
န့ၢ် ထံကနဲစီ,ဒီးယွၤအတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤလၢလၢပုၤပုၤအံၤမ့ၢ်ပတသးခုဘၣ်ဒီးအိၣ်ကသ့ၣ်လဲၣ်,ဂ့ၤပပိာ်ထီၣ်ပတြၢၤပခံပုၤ  
ဒီးတသးခုဒီးစံးဘျူးစံးထီၣ်ပတြၢၤယွၤအဘျူးအဖိၣ်လီၤ  
စီၤနီၤအံၤဒီးအပုၤဟံၣ်ဖိစံးဘျူးယွၤလၢအမၤပူၤဖျဲးအီၤအယိာ်,ဒီးစံးဝဲ,နတမ့ၢ်ကစၢ်တကၤလၢအဘၣ်အသး  
လၢတၢ်တီတလီၤဘၣ်,တၢ်အတၢ်သီတအိၣ်တဆိးဘၣ်ဒီးနၢဘၣ်(စံး-၅:၄)

**တၢ်မၤလိ(၄)စံးဘျူးယွၤဖဲပအိၣ်လၢပုၤအါဂၤအံးထွဲကွၢ်ထွဲပုၤအခါ**

စီၤဒၢဝံးအသးပုၤမၤတကဲလၢအခါဘၣ်တၢ်အံးထွဲကွၢ်ထွဲက့ၤအီၤလၢမုၢ်လိၣ်ဘိနီၢ်အဘံးစးဘ  
ၣ်ဟဲမၤအခုအပုၤအတၢ်မၤ,ကကဲစီၤပၤအသကိးအသဝဲ(Body heat)တဂ့ၤလၢဘၣ်. အကတီၢ်အံၤအဝဲဖဲ  
တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါလၢအိၣ်ဒီးအီၤအဝဲအဲးထီၣ်အထးခိၣ် ကျဲၤန့ၣ်အဖိခါစီၤစုလီၤမိၣ်ကကဲစီၤပၤလၢအလီၢ်, ဒီးစံးဝဲဒ်  
အံၤ, ယွၤအံၣ်စုရလး အကစၢ်လၢ အဟံလီၤပုၤကဆူၣ်နီၤလၢယလီၢ်ပစိာ်လၢမုၢ်မခါတနံၤအံၤဒီး ယမဲာ်ထံာ်  
ဘၣ်ဝဲန့ၣ်မိအဘၣ်တၢ်စံးထီၣ်ပတြၢၤအီၤတက့ၢ်.၁စီၤပၤ၁:၄၈  
စီၤဒၢစံးထီၣ်စံးဘျူးစံးထီၣ်ပတြၢၤယွၤဒီးဆိၣ်လီၤအသးဒီးလဲၤတၢ်ဒီးယွၤလီၤ. ဒီးပဝဲဒၣ်လၢအဘၣ်တၢ်အံ ၁  
ထွဲကွၢ်ထွဲပုၤတဖၣ်အလီၢ်အိၣ်လၢပကစံးဘျူးစံးထီၣ်ပတြၢၤတၢ်ဘျူးတၢ်ဖိၣ်ဒီး,ပကဟံးစုန့ၣ်ကျဲၤက့ၤဖိမုၢ်ဖိခါ  
တဖၣ်ခါဆူညါလၢ ကမ့ၢ်ပုၤ စူၢ်ယွၤန့ၣ်ယွၤသ့ၣ်ညါယွၤဒီးကကဲထီၣ်ပုၤဂ့ၤပုၤဝါပုၤလုၢ် ဒိၣ်ပုၤဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်  
န့ၣ်လီၤ.

**(၅)စံးဘျူးယွၤဒီးတၢ်သးဝံၣ်စံးပတြၢၤဟဲစိာ်န့ၣ်ပုၤတၢ်မၤနၢၤ**

စီၤယဟီၣ်ရူၤဖးဖဲအဝဲန့ၣ်ဟူလၢန့ၣ်ဒါကဟဲထီၣ်ဒုးအီၤအခါအဝဲသ့ၣ်ပာ်ဖိၣ်ထီၣ်အသးယုယွၤ  
ဒီးအးလီၤအသး လၢယွၤလၢာ်လၢာ်ဆုဆုန့ၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်အီ,ဒီးအပုၤထံဖိကီၢ်ဖိအိၣ်ဒီးတၢ်ထုကဖၣ်နီၢ်နီၢ်လီၤ.  
ဒ်န့ၣ်အသိးဘၣ်တဂီၤလၢဂီၤခိဂီၤဂီၤန့ၣ်စီၤယဟီၣ်ရူၤဖးစံးထီၣ်ပတြၢၤယွၤလၢတၢ်ဒုးလၢအဝဲသ့ၣ်ကမၤနၢၤ တၢ်  
အဂီၢ် န့ၣ် လီၤ. အဝဲမၤပုၤလဲၤသးဝံၣ်ရိတၢ်ဒီးလဲၤလၢသုးမုၢ်အမဲာ်ညါဒီး ပုၤကိးဂၤအၢၣ်လီၤထွဲဒီး မၤထွဲဝဲဒ်န့ၣ်  
အသိး လီၤ. ဒီးဖဲတၢ်သးဝံၣ်စံးပတြၢၤယွၤသီၣ်ထီၣ်တဘျီယီစီၤ ယဟီၣ်ရူၤဖးအိၣ်ခုသ့ၣ်, ဒီးအန့ၣ်အဒါတဖၣ်  
တသ့ၣ် ညါလိာ်အသးဒီးမၤသံလိာ်အသးကဒဲကဒဲအယိာ်အဝဲသ့ၣ်မၤနၢၤတၢ်ဒုးလၢတၢ်စံးထီၣ်ပတြၢၤယွၤ အယိာ်  
န့ၣ်လီၤ. ၂ကွဲးနီၣ်တၢ် ၂၀,၂၀:၂၂.(စံးထီၣ်ပတြၢၤ၁၀၇:၁)

**တၢ်ကတိၤလၢခံ**

ဒီပုၤဝဲၤသးဘိခဲလၢာ်သ့ၣ်ဒၢတၢ်စံးဘျူးစံးထီၣ်ပတြၢၤဒီးဂံၢ်ထီၣ်က့ၤယွၤအတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤတဖၣ်မုၢ်တၢ်ဘၣ်ယွၤ

အသးဒီးဟဲစိာ်န့ၣ်ပုၤတၢ်သ့ၣ်မံသးမ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ခုသးခု,တၢ်မၤနၤ,တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့လၢနီၢ်ခိၣ်နီၢ်သးအဂီၢ်န့ၣ်  
လီၤ. သ့ၣ်ဖုံသးညီထီၣ်ဘိဒီးဘါထုကဖၣ်တထံၣ်ယီၤ,ဒီးလၢတၢ်မၤအသးခဲလၢၣ်အပူၤန့ၣ်,စံးဘျုးစံးဖျိၣ်ကစၢ်ယွၤ  
ထီၣ်တက့ၢ်. အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဘၣ်ယွၤအသးဒီးယွၤအဲၣ်ဒီးလၢပုၤကဘၣ်ထွဲဒီးယုၣ်ရှုၤ. ခရံၣ်တဖၣ်အအိၣ်န့ၣ်  
လီၤ.သး၅:၁၇-၁၈

### “စီပဟဟ့ရိုရ်အတၢ်လၢဟံၣ်”

စီပဟဟ့ရိုရ်တုထီၣ်ဝဲတၢ်လၢလီၢ်တဖျၢၣ်,အိၣ်လီၤဆီအသးလၢကစၢ်ယုရမိၣ်အလီၤဖဲ  
ချးခန့(၂၀-၁၉)ဖဲတၢ်လၢလီၢ်ဒီးဝုၣ်ယရူၤရူလုၣ်အဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲဒီးတၢ်တြီၤဖးဒိၣ်တတီၤလၢတၢ်ကိး  
အမံၤမ့ၢ်ဝဲ”တၢ်ရိပံၣ်အၢၣ်”တၢ်တြီၤန့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ယုရမိၣ်တဘၣ်တၢ်မၤပၤအီၤဘၣ်,မ့ၢ်တၢ်မၤပုၤဟီၣ်ခိၣ်လၢ “တၢ်ရိပံၣ်အၢၣ်”တၢ်တြီၤ ဒီးကဲထီၣ်ဝဲ န့ၣ်  
တၢ်လီၤဖးလဲၣ်လၢတၢ်လၢလီၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်လၢလီၢ်အဘၢၣ်စၢၤဒီးတၢ် တြီၤ န့ၣ်တၢ်ဘိထီၣ်တီၤ တဘိအထီ  
အိၣ်ဝဲ,၃၅၄ပုၣ်အလဲၣ်တခိၣ်ဝဲပုၣ်,ဒီးတၢ်တြီၤအံၤယိၣ်ဝဲ, ၂၂၅ပုၣ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်အထူၣ်တဖၣ်ဘၣ် တၢ်ဘိအီၤ  
လၢလၢဒီးတထူၣ်ညါဒီး အထီအိၣ်ဝဲ, ၄၀ပုၣ်ဘျဲၣ်အဒိၣ်ယီၤ, ၁၈ပုၣ် အလဲၣ် ၁၂ပုၣ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်တြီၤအံၤ  
ယိၣ်ဝဲ,၂၂၅ပုၣ်အထီ,တၢ်ကဘၣ်စိၣ်ထီၣ်တီၤ ထူၣ်အထီၣ်ဝဲပုၣ်ဘျဲၣ်အံၤယုထူၣ်မးကတုၤထီၣ်, ထီၣ်ဘးဝဲဒၣ်  
ဆူတၢ်တြီၤအံၤအခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ကလၢၣ်မးဂံၢ်ဘါဒီးတၢ်ပိးတၢ်လီၤအါအါဂီၢ်ဂီၢ်န့ၣ်ပဒုးတယးအီၤသ့ဝဲဒၣ်လီၤ.

ဒီးတၢ်လၢဟံၣ်လၢအတုၤဝဲတဖျၢၣ်စ့ၢ်ကိးအထူၣ်အထီအိၣ်၄၅ပုၣ်,အဒိၣ်ယီၤ၆ပုၣ်,အလဲၣ်၅ပုၣ်ဒီးတၢ်  
ဘိအီၤလၢလၢထူၣ်ဒီးတကျိၣ်ညါန့ၣ်လီၤ.တၢ်အယၤထဲအံၤဖဲစီၤအခါဝဲန့ၣ်မ့ၢ်(erane)အိၣ်လၢတၢ်ကစိၣ်ထီၣ်  
ဟံၣ်ထူၣ်လီၤဘီလီၤမ့ၢ်တဖၣ်အံၤခါတသ့ညါဘၣ်,ဒီးတၢ်လၢဟံၣ်ဝဲအံၤ ဘၣ်တၢ်တုအီၤယံၣ်ဝဲလၢဒီးမ့ၢ်တၢ်  
လိၣ်အဂုၤအဂၤတဖၣ်ဆၢကတီၢ်ယံၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်ညါန့ၣ်လီၤ.တၢ်လၢဟံၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ကယၤကယဲအီၤလၢလၢၣ်,  
တၢ်မျၢၢ်ထးသံတဖၣ်,တၢ်လၢဟံၣ်ဒီးတဖျၢၣ်ဘၣ်တၢ်ပီၤအီၤလၢထူၣ်န့ၣ်လီၤ.နမ့ၢ်အိၣ်လၢယရံၤယိၣ်တခိၣ်ဖဲန့ၣ်  
လၢကစၢ်သ့ၣ်စၢၤယံၣ်အဒိၣ်န့ၣ် နကထံၣ်ဘၣ်ဝုၣ်ယရူၤရူလုၣ်အတၢ်ပံၣ်တၢ်လၢ,ဖဲမ့ၢ်ဆဲးလီၤဘၣ်အီၤ အခါက  
ပြုၣ်ကပြီၤ,မ့ၢ်ဆဲးကတြီၣ်ဘၣ်နမ့ၢ်နကွၢ်ဆၢမးတဘျီဘၣ်.

ရၢၣ်ဘံတဂၤစံးဝဲဒ်အံၤပုၤလၢအတထံၣ်ဘၣ်စီပဟဟ့ရိုရ်အတၢ်လၢဟံၣ်ပံၣ်လၢအံၤဘၣ်န့ၣ်,  
ထံၣ်ဘၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ပံၣ်တၢ်လၢတသ့ဘၣ်. အဝဲအံၤမ့ၢ်စီပဟဟ့ရိုရ်အတၢ်ဂုၤလၢအပံၣ်တုၢ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.  
အဝဲအတၢ်ကမၣ်လၢအမၤသံဖိသၣ်လၢအတၢ်ကမၣ်တအိၣ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်အတၢ်မၤလီၤဘီလီၤမ့ၢ်ဒ်အံၤအိၣ်ဝဲ  
သန့က့,ထံဖိကီၢ်ဖိတဖၣ်ကွၢ်ကပံၣ်ကွၢ်အီၤတသ့နီတဘျီဘၣ်.အစုလၢအဘၣ်အဒီးတၢ်သ့ၣ်လၢအတၢ်ကမၣ်  
တအိၣ်ဘၣ်တဖၣ်အံၤသ့စိဝဲဒီးအတၢ်မၤဂုၤအံၤသန့က့တစိဝဲဒၣ်ဘၣ်. အဝဲဒၣ်န့ၣ်အမၤအိၣ်ဝဲဒၣ်တဆံတ  
ဂၤလီၤ.ဒီးပုၤတဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ (၁)နီၢ်ဒီးရံးစံ (၂)နီၢ်မ့ၢ်ရယၢၣ်-တၢ (၃)နီၢ်မ့ၢ်ရယၢၣ်-ခံ (၄) ပုၤလၢတၢ်အဒိၣ် အဖိ  
မ့ၢ်တဂၤ, တၢ်တဝဲဖျါအမံၤဘၣ်. (၅)အဖိဒိၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဝဲခံဂၤ, တၢ်တဝဲဖျါအမံၤစ့ၢ်ကိးဘၣ်. (၆)နီၢ်မဲးကသး,  
ပုၤရူၤမရံမ့ၢ်. (၇)နီၢ်ကလံၤအိၣ်ဝဲတြီၣ်,ယရူၤရူလုၣ်မ့ၢ်, (၈)နီၢ်ပီလၢးစံ (၉)နီၢ်ဖဲဒုး (၁၀)နီၢ်အဲလံးဖဲ  
သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. (ပုၤတဖၣ်အံၤအပိၣ်မ့ၢ်အထီကွဲးလီၤအမံၤလၢ “နီၢ်” လီၤ.)

စီပဟဟ့ရိုရ်အတၢ်လၢဟံၣ်ပံၣ်လၢအံၤဘၣ်န့ၣ်,တၢ်စံးဝဲလၢနကဲထီၣ်ဘၣ်  
စီပဟဟ့ရိုရ်အထိးန့ၣ်ဂုၤန့ၣ်ဒီးနကဲထီၣ်ဘၣ်အဖိမ့ၢ်,ဖိခါတက့ၢ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်ညါလီၤအသးလၢပုၤသးဟ့  
အီၤ,မ့ၢ်သံပုၤမဲၣ်ထံတလီၤနီတဂၤဘၣ်အထီ,မၤလိၣ်ဝဲလၢအတၢ်ကသါကတၢ်တဘျီယီ,တၢ်မၤသံကွၢ်ပုၤပူ  
ထီၣ်တၢ်ဖိအခိၣ်တဖၣ်၄၀ဂၤဒီးဒွဲၣ်သံကွၢ်လၢမ့ၢ်အူတဘျီယီန့ၣ်လီၤ. အဝဲသံလီၤဘီလီၤမ့ၢ်ဒိၣ်မးအကျျၢၣ်  
တဖၣ်(တလါ)ဘၣ်တၢ်မၤအီၤလၢထူၣ်ဒီးတဖျၢၣ်တၢ်ကယၤအီၤလၢလၢၣ်,တၢ်မျၢၢ်ထးသံလၢဒိၣ်ပုၤဒိၣ်တဖၣ်လီၤ.  
အစိၣ်နီၢ်ကစၢ်ဒၣ်လဲၣ်ပုၤဒုးကုၣ်ထီၣ်အီၤလၢ စီပဟဟ့ရိုရ်သလုး,ကူသိးတၢ်လုးတက့ၢ်,စီပဟဟ့ရိုရ်ထိးဘိ,အဖိ

အမိအပျို(ခုပု)ပု ၅၀၀ ဂါဆုလီအီဆူ” ဟုရိဖိစာတၢ်သွၢ်ခိၣ်အလီၢ်လၢကျဲၤတဘိညါပုကိးဂါအ  
မံၣ်တဖျါလၢအသးအုးနီတဂၢၤဘၣ်,လဲၤပုကွံၣ်ဘၣ်ဆၣ်ဒီးတၢ်သးလီအီၤဘၣ်. Departed without being  
desind လီၤ.

\*\*\*\*\*

**“ပၢ်အတၢ်အဲၣ်ဘၣ်အဖိ”**

တၢ်တဲၣ်ဒၣ်တဘျီပုၤခးတၢ်ဖိတဂၢၤအိၣ်ဒဲၣ်ဒီးအဖိခွါဖိတဆံန့ၣ်တဂၢၤဒီးအဝဲသ့ၣ်ဘျီအိၣ်ဒဲၣ်ဒၣ်  
အဖိတဖျါလၢထံကျိကပၤကွံၣ်လါဟ့တကွံၣ်အကပၤန့ၣ်လီၤ.ဒီးအဝဲအိၣ်စ့ၢ်ကိးဒီးအထွံၣ်ဖိလၢအမ့ၤ,အသး  
ဖးလူၤတၢ်မံၤလၢနာဲအစိဘၣ်ဂ့ၤမးန့ၣ်လီၤ.တနံၤန့ၣ်အဝဲကလဲၤယုခးတၢ်ဒီးတဲၣ်န့ၣ်အဖိခွါကအိၣ်တၢ်လၢဒဲ  
ယုၣ်ဒီးအထွံၣ်ဖိတဖုန့ၣ်လီၤ.ဒီးအပၢ်မၤလိာ်အီၤဒ်အံၤ “ဖဲပၢ်ဟးခးတၢ်အလီၢ်ခံအံၤ မံၣ်သုတလဲၤလီၤလုၢ်ထံဖဲ  
ကွံၣ်သရူၤအံၤန့ၣ်တဂ့ၤ,ဒိကန့ၣ်ပါအကလုၢ်နီၣ်.”ဒီးပၢ်တဂၢၤအံၤစးထီၣ်လဲၤတၢ်လီၤ.

ပၢ်တဂၢၤလဲၤပုကွံၣ်တတီၤဒိၣ်ဒိၣ်,ဖိတဂၢၤသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ဝဲ “အီ,ယပါမၤလိာ်ယၤလၢတဘၣ်လဲၤ  
လုၢ်ထံတဂ့ၤ.ဘၣ်ဆၣ်အဝဲဆိကမိၣ်အီ,ယလဲၤလုၢ်ညီၣ်န့ၣ်အီၤထီၣ်ဘိယတဘၣ်တၢ်နီတမံၤဘၣ်လဲၣ်. ဒီးအဝဲလဲၤ  
လီၤဆူထံကျိပုၤဒီးလုၢ်ထံထဲတဂၢၤဇါဒီးအထွံၣ်ဖိတဖုစ့ၢ်ကိးလဲၤပိာ်အခံအိၣ်လၢထံကၢ်နံၤန့ၣ်လီၤ.ဖဲအဝဲလုၢ်  
ထံမုာ်,တသ့ၣ်ညါတၢ်နီတမံၤအခါ(သမၣ်)တဘိဟဲယီၤကစီၤအီၤဒ်သိးအကအိၣ် ဖိသၣ်ပိာ်ခွါဖိန့ၣ်လီၤ. ထွံၣ်  
ဖိတဖုတုၤအထံၣ်(သမၣ်)န့ၣ်ဒီးမိၤဝဲဒၣ်တဆိတၢ်အကလုၢ်ဘၣ်.ဘၣ်ဆၣ်ဖိသၣ်ဖိအံၤတသ့ၣ်ညါတၢ်နီတမံၤ  
ဘၣ်.

တုၤမ့ၢ်ပၢ်တဂၢၤလဲၤခးတၢ်ဟဲက့ၤဝဲဒီးန့ၣ်ဟူဝဲလၢအထွံၣ်တဖုမိၤတၢ်တဆိတၢ်ဝဲဘၣ်အယီ,အဝဲ  
ဟဲက့ၤပစုာ်ပတုၤချုသဒိးဆူအဖဲဖဲအထွံၣ်ဖိတဖုမိၤတၢ်အလီၢ်ခါထံၣ်ဒဲၣ်ဒၣ်လၢ(သမၣ်)တဘိဟဲကစီၤယီၤဝဲအဖိ  
ခွါန့ၣ်ဒီးတဘျီယီၤအဝဲစံၣ်လီၤဖဲ(သမၣ်)ဒီးအဖိခွါဘၣ်စၢၤန့ၣ်တကီၢ်ခါဖိခွါတဂၢၤဟဲက့ၤယုာ်ထီၣ်ဒဲၣ်ဒၣ်ဆူခိး  
ထံၣ်လဲၤထံသဘ့ပိာ်ဖးထီၣ်တစိၢ်ဖိတၢ်သ့ၣ်ဟဲပြးထီၣ်လၢထံဖဲခိၣ်ဒီးထံၣ်လဲၤပၢ်တဂၢၤဂုၢ်ကျဲးစးဟဲက့ၤယုာ်  
ထီၣ်က့ၤဝဲဒၣ်ဆူခိန့ၣ်လီၤ.

ဖဲပၢ်တဂၢၤဟဲက့ၤထီၣ်တုၤဆူခိအခါကွၢ်က့ၤအစုဒီးထံၣ်လဲၤအတူၢ်ကွံၣ်တခီလံန့ၣ်လီၤ.ဘၣ်  
ဆၣ်လၢတၢ်အဲၣ်ဘၣ်အဖိခွါဖိအယီစံးဝဲဒၣ်,ဖိခွါဇၢ,ပါအစုမ့ၢ်တူၢ်တခီသန့က့ၤပလုာ်န့ၣ်,မၤဟ့ၣ်အိၣ်န့ၣ် ကဲဒိး  
လီၤ.တဘၣ်ကီၢ်တၢ်နီတမံၤတဂ့ၤနီၣ်.အဝဲအံၤမ့ၢ်ပၢ်အတၢ်အဲၣ်ဘၣ်အဖိခွါဖိတဂၢၤအံၤအယီန့ၣ်လီၤ.

\*\*\*\*\*

**“တၢ်ဟံထီၣ်ထီသး”**

တံးစံးဝဲတဘျီပုၤအံၤကိးဝဲလၢ “ဖလုထီၣ်(Flito)” အိၣ်ဝဲတဂၤလီၤ.ဒီးပုၤတဂၤအံၤ ညီၣ်န့ၢ်ကွဲ တံၤသကိးတဖၣ် လၢကဟဲဟးဒီးအိၣ်သကိးဟါတၢ်အိၣ်ဒီးအိၤဒီးတူၢ်လိာ်မုၢ်ဝဲပုၤကိးဂၤဒီးန့ၣ်လီၤ. ဝဲအကွဲဝဲ တံၤသကိးတဘျီလၢလၢပုၤဟဲအါအါဂီၢ်ဂီၢ်ဒီးမၤမုၢ်က့ၤအသးလီၤ. လၢပုၤဟဲတဖၣ်အကျါတံၤသကိးအိၣ်ဝဲတ ဂၤ,ကိးဘျီဒီးဝဲအဝဲဒုၣ်ဟဲန့ၣ်ကူသိးဝဲတၢ်ကူတၢ်ကလီၢ်လံၤတဖၣ်ဒ်ဆၢကတီၢ်လၢအပူၤကွံာ်ဒီးထံၣ်ဝဲဒုၣ်လၢ တံၤသကိးဖလုထီၣ်(Flito)တဂၤအံၤဝဲအကွဲတံၤသကိးတဖၣ်အခါကယၢကယဲအဟံၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်အလီၢ်တဖၣ် ယံၤယံၤလၢလၢမးဒီးထံၣ်ဝဲလၢအဟံၣ် ကဖၢ,ပာ်ထီၣ်ထီၣ်အသးလၢအတၢ်အိၣ် တၢ်ယၢထူးတီၤအယီၤ လီၤ.ဒီး တဟါန့ၣ်အဝဲဟဲဒ်ညီၣ်န့ၢ်အသိးဟဲတုၤဝဲလၢ(Flito)အဟံၣ်မၤဟးဂီၤ,မၤကၢ်ကွံာ်လီၢ်ဆ့ၣ်နီၤလၢအဘၣ်တၢ်က ယၢကယဲအိၤယံၤယံၤလၢလၢတဖၣ်ဝံၤဒီးစံးဝဲဒုၣ်,ယယီၢ်တၢ်လီၤကွံာ်(Flito)အတၢ်ပာ်ထီၣ်ထီၣ်အသးအံၤန့ၣ် လီၤ.(Flito)ကွံာ်ပုၤအိၤဒီးစံးဝဲဒုၣ်နစံးလၢနမၤဟးဂီၤကွံာ်ယတၢ်ပာ်ထီၣ်ထီၣ်အသးအံၤန့ၣ်မ့ၢ်လံၤ,ဘၣ်ဆၣ်နမၤ တၢ်အံၤလၢနတၢ်ပာ်ထီၣ်ထီၣ်အသးအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ယုၤသးဘၣ်အၢကယဲၢ်ပုၤလၢအဟံၣ်ထီၣ်ထီၣ်အသးကိးဂၤဒီးလီၤ.(ကတိၤဒီး ၁၆:၁၅)

\*\*\*\*\*

**“တၢ်ပံာ်တၢ်ကီ”**

လူၤကၢၣ် ၁၂:၁၅

တဘျီပုၤလဲၤတၢ်ဖိတဖုလဲၤတၢ်ဒီးထံၣ်ပုၤသံတဖၣ်အိၣ်ဝဲလၢမဲးမုၢ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ.ပုၤသံတဖၣ်အံၤ အစုညါသးပူၤအိၣ်ဝဲဒီးလၢၢ်လၢအလုၢ်ဒိၣ်ပုၤဒိၣ်တဖၣ်ဒီးလၢအဝဲသ့ၣ်လီၤယံၤသံအဖိလၢန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ကွဲး အသးဒ်အံၤ,အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်သံဒီးပုၤကဲဒိၣ်တဂၤအသိးလီၤ.ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်သံလၢတၢ်သၣ်ဝံၤအသးအယီ လီၤ.အဂ့ၢ်ဒ်အံၤအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်တစိာ်ဝဲအတၢ်အိၣ်လၢအတၢ်လဲၤကျဲအဂီၢ်လၢလၢပုၤပုၤဘၣ်ခီဖျိမ့ၢ်ပုၤတဖၣ် လၢအပံာ်အကီ,ဘၣ်ယိၣ်ဝဲလၢအတၢ်ထူးတၢ်တီၤတဖၣ်ကလၢာ်စ့ၤလီၤကွံာ်အယီၢ်တုၤဝဲ န့ၣ်ဆူတၢ်ဟးဂုၢ်ဟး ဂီၤန့ၣ်လီၤ.

**“ယုၤကလုာ်ကထါမ့ၢ်တၢ်ကပီ”**

စံး ၁၁၉:၁၃၀

တဘျီပုၤကဘီဖိတဖၣ်ပူၤထီၣ်တၢ်ဒီးလဲၤအိၣ်ဝဲလၢကိးဖိတဖျါအပူၤကိးဝဲအံၤလၢဖးခဲၢ်နီ(Pi tcairn)အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်မၤလီၤဘျါကွံာ်အချံကဘီလၢအံၤမ့ၢ်(Bounty)လီၤ.ဝဲန့ၣ်ပုၤကဘီဖိ(ပုၤဝါဖံးဖိ)အိၣ် ဝဲဒုၣ်ဂၤ,ပုၤအိၣ်ပာ်စၢၤဖဲကိးန့ၣ်ပိာ်ခွါဂၤ,ပိာ်မုၢ်၁၀ဂၤဒီးပိာ်မုၢ်ဖိ၁၅န့ၣ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲတဂၤလီၤ.လၢပုၤကဘီ

ဖိအကျိတ်တဂါနာ်ပာ်ဝဲဒၣ်လၢတၢ်ဖိသံးအတၢ်မၤဒီးအဝဲဖိသံးဒီးပှၤအါဂၤသ့ၣ်ဖုံသးဝဲဒၣ်လၢတၢ်အၢတၢ်သီတၢ်အိၣ်တၢ်အီလုၣ်ကိလုၣ်ကဟ်ဒီးအိၣ်မူဒၣ်ဖဲအသးန့ၣ်လီၤ.ဖဲဆၢကတီၢ်ဒ်န့ၣ်အခါပှၤကဘီဖိအကျိတ်ဂၤအမံၤလၢ(Alexandersmiss)အဝဲဒၣ်န့ၣ်လၢပှၤကိးဂၤဒီးအကျိတ်သ့ၣ်ဟ်သးသ့ဝဲဒီးတအိၣ်တအီမူၤဘျီးအသးဘၣ်အယိ,ပှၤကိးဂၤပိာ်မုၢ်ပိာ်ခွါဒီးဖိသ့ၣ်တနီၤရူအီၤဒီးအိၣ်သကိးဒီးအီၤထီၣ်န့ၣ်လီၤ.

တနံၤအဝဲဒၣ်လဲၤဒီးထံၣ်န့ၣ်ဝဲဒၣ်တလါ(BOX)လၢပှၤထုးထီၣ်အီၤလၢကဘီအပူၤဖဲပှၤကမၤလီၤၤကျၢကဘီအခါဒီးအဝဲအိးထီၣ်ကွၢ်ဖဲတဟ်သးဝဲဒၣ်ဘၣ်အခါဒီးထံၣ်န့ၣ်ဝဲဒၣ်လၢလံာ်စီဆုံတဘျီဒီးထဲန့ၣ်တဘျီအဝဲဒၣ်သိၣ်လိဝဲပှၤလၢအအိၣ်ဝဲဒၣ်ဒီး အီၤသ့ၣ်တဖၣ်,ကိးမုၢ်န့ၣ်ဖဲဆၢကတီၢ်အိၣ်အခါန့ၣ်လီၤ.ဒီးယှၤမၤတၢ်အိၣ်လၢအဂီၢ်အယိ,လံာ်စီဆုံအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ,အစိကမီၤသ့ၣ်တဖၣ်မၤတၢ်လၢပှၤသ့ၣ်ကံၢ်သးလဲအပူၤအယိပှၤကဘီဖိလုၣ်ဒီးပှၤကိးဖိလၢအအိၣ်ဟ်စၢၤဖဲန့ၣ်တဖၣ်အသးဆီတလဲကွၢ်တစဲးဘၣ်တစဲးဒီးလၢခံတၢ်အၢတၢ်သီတၢ်တဂ့ၤတဝါတဖၣ်ဟါမၢ်ကွၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အကျိတ်ကိးဖိအဝဲန့ၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်တဲဝဲဝဲဝဲဝဲဝဲန့ၣ်န့ၣ်ပှၤအမဲရကၢဖိအကဘီကိးဝဲအမံၤလၢ(Toepet)လဲၤတုၤလၢတၢ်လီၢ်အဝဲန့ၣ်တဘျီယိထံၣ်ဝဲပှၤအိၣ်ဖဲကိးတဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ထဲပှၤဂ့ၤပှၤဝါဒီးကိးအဝဲန့ၣ်တၢ်အၢတၢ်သီတအိၣ်ဝဲဒၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.အဂ့ၢ်ဒ်အံၤယှၤအကလုၢ်အကထါမၤလဲလိာ်ကွၢ်ပှၤအသးဒီးမၤကပီၤထီၣ်က့ၤဝဲပှၤန့ၣ်လီၤ. စံး ၁၁၉:၁၀၅

\*\*\*\*\*

**“တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံန့ၣ်အကတၢ်တအိၣ်ဘၣ်”**

မၢ်ကူး ၄:၂၁ ကတိၤဒိ ၁၀:၁၂

လၢဝှၢ်ဖိတဖျၢၣ်အပူၤန့ၣ်ပှၤအခိၣ်အိၣ်ဝဲတဂၤလၢအပၢဘၣ်ဝှၢ်ဖိတဖျၢၣ်န့ၣ်လီၤ.အဝဲဒၣ်ရူပှၤကိးဂၤဒီးသးပှၤတစံး,ဖိသ့ၣ်တစံး,ကဲဒိၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤ,ဖိၣ်ယာ်မ့ၢ်ဂ့ၤအဝဲဒၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံလၢပှၤခဲလၢာ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ.တနံၤတခိၣ်ဖဲဝှၢ်ဝဲန့ၣ်အပူၤပှၤအိၣ်ဝဲတဂၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ကမၢ်ဖးဒိၣ်တုၤဒၣ်လဲာ်အတၢ်ကမၢ်အယိကတုၤဝဲဒၣ်လၢတၢ်စံၣ်ညီၣ်သံအီၤန့ၣ်လီၤ.ပဒိၣ်အရူလၢကဘၣ်စံၣ်ညီၣ်ပှၤတဂၤအံၤန့ၣ်စီၤစ့ၤဒီးဝှၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အအိၣ်အံၤအမံးလၢ(၇၀)လီၤ.တုၤမ့ၢ်ပှၤအခိၣ်တဂၤအံၤန့ၣ်ဟူသ့ၣ်ညါဝဲလၢအပှၤဝှၢ်ဖိတဂၤအံၤဘၣ်တၢ်ကမၢ်တုၤလၢတၢ်သံညါအယိ,ပှၤခိၣ်တဂၤအံၤလဲၤချ့ချ့ဆူပဒိၣ်စံၣ်ညီၣ်ကွီၢ်အရူဒီးယုကညးဝဲစံၣ်ညီၣ်ကွီၢ်တဖၣ်အသုတစံၣ်ညီၣ်သံပှၤတဂၤအံၤတဂ့ၤအဂ့ၢ်န့ၣ်သပှၤပှၤလီၤ.အဂ့ၢ်ဒ်အံၤအဝဲဒၣ်အိၣ်ဒီးအဖိဆံးဖိဂၤဒီးအမါစ့ၢ်ကိးလီၤ.ပှၤခိၣ်တဂၤအံၤပတံထီၣ်တၢ်ဝှၢ်တၢ်ယုကညးအံၤပဲၤမးဒီးတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံလီၤ.

စံၣ်ညီၣ်ကွီၢ်တဲဘၣ်အီၤန့ၣ်ပှၤတဂၤအံၤပပျၢ်ဖျဲးအီၤလၢအတၢ်ကမၢ်အံၤတသ့ဘၣ်.ဒီးအဝဲတဲဆၢစံၣ်ညီၣ်ကွီၢ်ဒ်အံၤ,ပှၤလၢအတုၤဘၣ်တၢ်ကမၢ်တဂၤအံၤန့ၣ်တမ့ၢ်ယတံၤယသကိးဘၣ်. မ့ၢ်ယဒုၣ်ယဒါလၢအ

မာဆါယာအဒိဋ္ဌကတောဂါတဂါလီၤ.စံဉ်ညီဉ်ကွီၢ်န့ၢ်ဟူပုၤအခိဉ်တဂါအံၤအတၢ်ကတိၤဒီးဆိမိဉ်ထီဉ်ဝဲ,ပုၤတဂါအံၤအဒုဉ်အဒါအဒိဋ္ဌကတောဂါတဂါတူၢ်ဘဉ်တၢ်စံဉ်ညီဉ်တၢ်ဒုဉ်စၢၤဖးယံၤဒီးအိဉ်ဝဲအလီၢ်ဘဉ်ဆဉ်,ဟဲဝဲဒီးယုကညးန့ၢ်တၢ်လၢအဂီၢ်ကဲဝဲဒုဉ်အယိစံဉ်ညီဉ်ကွီၢ်တဂါအံၤအသးဆိတလဲကွံာ်ဒီးတဲန့ၢ်ပုၤအခိဉ်တဂါလၢ,အကပျၢ်ဖျဲးကွံာ်ပုၤတဂါအံၤလၢတၢ်ကမဉ်အပူၤလီၤ.အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ,ပပျၢ်ပုၤဂါအတၢ်ကမဉ်မ့ၢ်ဂ့ၤ,သးဟ့ၤအီၤမ့ၢ်ဂ့ၤမ့ၢ်တၢ်ညီလီၤ.နသးပုၤမ့ၢ်ပုၤဒီးတၢ်အဲဉ်တၢ်ကွံာ်န့ၢ်ဒုဉ်ဒါတဂါဒုဉ်လဲာ်န့ၢ်အိၤသ့,ပုၤလၢအမၤကမဉ်န့ၢ်တဂါဒုဉ်လဲာ်န့ၢ်ပျၢ်အတၢ်ကမဉ်ကဲဝဲဒီးသ့ဝဲဒုဉ်န့ၢ်လီၤ.

\*\*\*\*\*

**“ပသးက့ၢ်ပုၤဂါန့ၢ်ဘဉ်က့ၤဒုဉ်ပုၤ”**

တၢ်တဲဝဲဒုဉ်လၢပျၢ်ပုၤဆုဉ်တၢ်ဖိ(ခဝါသည)အိဉ်ဝဲဒုဉ်တဂါဒီးပုၤတုတပၤဖိ(အိုးလုပံသမာဒ)တဂါန့ၢ်လီၤ.ပုၤခံၤအံၤတဂါလၢအတၢ်မၤ,လုၢ်အိဉ်အသးသမူဒီးမၤတၢ်မၤကိးမုၢ်နံၤဒဲးန့ၢ်လီၤ.တနံၤန့ၢ်ပုၤတုတပၤဖိတဂါထံဉ်ဝဲလၢပုၤဆုဉ်တၢ်ဖိတဂါန့ၢ်ဆုဉ်တၢ်ကိးနံၤဒဲးဒီးဒီးန့ၢ်ဘဉ်ဝဲအဘူးအလဲကိးနံၤဒဲးလီၤအယိ,ကူဉ်ထီဉ်ဝဲဒုဉ်ဒ်အံၤ,အဝဲလဲၤဆူစီၤပၤအအိဉ်ဒီးပတံထီဉ်ဝဲကစၢ်စီၤပၤအိဉ်ဒီးအကဆိဖါသူဖိတဒုလီၤ.ဒ်သိးကကဲထီဉ်ကဆိဝါအဂီၢ်န့ၢ်မၤပုၤဆုဉ်တၢ်ဖိလၢအဆုဉ်တၢ်သ့မးတဂါမ့ၢ်ဆုဉ်ကဆိန့ၢ်န့ၢ်သၢပျၢ်ဝါထီဉ်ဝဲသ့ဒီးပကွၢ်ကဂ့ၤဒိဉ်တက့ၢ်လီၤ. တုၤစီၤပၤန့ၢ်ဟူတၢ်ကတိၤန့ၢ်ဒီးမ့ၢ်ဖဲယဲၤအယိမၤလိာ်ပုၤဆုဉ်တၢ်ဖိတဂါန့ၢ်ဒီးစံးဘဉ်ဝဲလၢအကဆုဉ်ကဆိဝါထီဉ်န့ၢ်အကဆိဖါသူတဒုန့ၢ်လီၤ.ထဲန့ၢ်တဘျီပုၤဆုဉ်တၢ်ဖိတဂါန့ၢ်သ့ညါဝဲဒုဉ်လၢပုၤတုသပၤတဂါန့ၢ်ကူဉ်တၢ်က့ၢ်လၢအဖိခိဉ်ဒီးမၤစီၤပၤဒ်န့ၢ်အယိ, အဝဲစ့ၢ်ကိးတဲဘဉ်က့ၤစီၤပၤဒ်အံၤ,မ့ၢ်လီၤစီၤပၤစၢၤ,ယဆုဉ်တၢ်န့ၢ်ယဘဉ်ချီကဘုဉ်ထီဉ်အယံဉ်ဒီးဆုဉ်အီၤလီၤ.ဘဉ်ဆဉ်လၢယကဆုဉ်န့ၢ်န့ၢ်ကဆိန့ၢ်အဂီၢ်ယလိဉ်ဘဉ်သပၤချီကဆိတဖျၢဉ်လီၤ.အဝဲန့ၢ်မးယဆုဉ်ကဆိန့ၢ်န့ၢ်ဒီးကဝါထီဉ်သပုၤတၢ်လီၤ.စီၤပၤကန့ၢ်ဒီးမ့ၢ်ဖဲယဲၤအယိမၤလိာ်ပုၤတုသပၤတဂါဒီးမၤဝဲလၢကတုန့ၢ်သပၤချီကဆိအဂီၢ်တဖျၢဉ်ဒီးစီၤပၤအကလုၢ်အသိးဘဉ်မၤဝဲလီၤ.ကဲထီဉ်တၢ်ကိလံ,အဝဲဘဉ်ဘျီသပၤတဖျၢဉ်လၢအတြီၢ်ကဆိဒီးကျၢၤဝဲလၢကဆိအဂီၢ်ဘဉ်မၤဝဲတီဉ်တီဉ်ဒီးယံၤန့ၢ်အီၤတဘျးသီညါန့ၢ်လီၤ.တုၤတုသပၤဝံၤဒီးလဲၤ စံးဘဉ်စီၤပၤလၢသပၤဝံၤဝဲလံအဂ့ၢ်န့ၢ်လီၤ.ဒီးစီၤပၤကိးပုၤဆုဉ်တၢ်ဖိဒီးပုၤဆုဉ် တၢ်ဖိယုလၢ စီၤပၤကဟ့ၢ်အီၤအပုၤမၤတၢ်ဖိဆံဆဉ်ဂါလၢအကဒုဉ်ပုၤထံဒီးမၤကဲၤန့ၢ်အီၤမ့ၢ်အူန့ၢ်လီၤ.တ့ၢ်န့ၢ်လီၤကဆိ,မၤကဲၤထီဉ်မ့ၢ်အူလံ,ထံလၢာ်ထီဉ်ကိာ်ထီဉ်ကိးလံယံဉ်ထီဉ်လၢသၢန့ၢ်ရံၢ်လွံၢ်န့ၢ်ရံၢ်ဒီးထံကိာ်လူးန့ၢ်အပူၤတဘီကဆိဂဲၤပျၢ်ဘဉ်အသးဒီးသပၤန့ၢ်သ့ဖးဝဲဒုဉ်လီၤ.ပုၤတုသပၤအ့ၢ်လီၤဘဉ်က့ၤအစုမုၢ်ခိဉ်လံ,ဘဉ်တုကဒီးသပၤအသီတဖျၢဉ်လၢကကျၢၤချီကဆိအဂီၢ်န့ၢ်ကယံဉ်ဆံးယံဉ်လဲာ်တဲဝဲတဘဉ်လၢာ်ဘဉ်.ထဲတုသပၤဖးဒိဉ်ခံဖျၢဉ်အံၤမ့ၢ်တုသပၤဖိကဝံၤဝဲတဘျးဖျၢဉ်ဒီးကဆါဘဉ်ဝဲကန့ၢ်စ့တဘျးဘးလံန့ၢ်လီၤ.



မုၢ်လၢအသးက့ၣ်ပုၤဆျၢၣ်တၢ်ဖိတဂၤအယိလၢခံကဲထီၣ်က့ၤတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢအဂီၢ်လီၤ.  
(ကတီၤဒီ ၁၂:၁၃)

\*\*\*\*\*

**“ယွၤအတၢ်မၤစၢၤလီၤဆီဆူပုၤလၢအကွၢ်ထီၣ်အိၤ”**

စံး ၄၆:၁

မုၢ်တၢ်အနီၢ်ကီၢ်လၢတၢ်မၤအသးတဘျီအံၤဖဲအဲကလံးဒီးကွၢ်မနံၣ်ဒုးလိာ်သး ၁၉၁၈နံၣ်အဆၢ  
ကတီၢ်,ကွၢ်မနံၣ်အသးကဝီၤယၢ်အဲကလံးအသးဒီးသုးတဖုန့ၣ်ယုတၢ်ပူၤဖျဲးတဘၣ်လၢၤဘၣ်.တၢ်အိၣ်တၢ်အိ  
လၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်စ့ၢ်ကီၢ်လၢန့ၣ်ကွၢ်အဝဲသ့ၣ်လံန့ၣ်လီၤ.အခိၣ်ဖးဒိၣ်တဂၤဆိကမိၣ်ထီၣ်ဝဲ,ဖဲကျဲလၢကပူၤဖျဲး  
အဂီၢ်တအိၣ်လၢၤဘၣ်အခါပကဘၣ်ဘါထုကဖၣ်လၢသ့ၣ်လၢသးကိးဂၤဒီးဒီးယုတၢ်လၢယွၤအအိၣ်ဒီးယွၤက  
မၤစၢၤပုၤလၢကျဲလီၤလီၤလီၤလးသ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.ဒီးသုးတဖုဒ်အခိၣ်တဂၤတဲဘၣ်အဝဲသ့ၣ်အသိးလၢတၢ်သး  
အိၣ်သးတဖျၢၣ်ယိယုလၢယွၤကမၤစၢၤအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.ဒီးဖဲတယံာ်ဘၣ်အအတီၢ်ပူၤမဲာ်တဲးလဲးဖါတံာ်တ  
ဒုဟဲယုာ်ဝဲဖဲလဲၣ်တသ့ၣ်ညါဘၣ်.လၢအဟဲပာ်ထီၣ်တယံာ်တဘျီဒီးသုးအိၣ်တၢ်အလီၢ်န့ၣ်ဒီးဘျၢၣ်ခွဲးခွဲး,တဲာ်ဝဲ  
ဟီၣ်ခိၣ်တကဝီၤန့ၣ်ဒီးသုးဖိတဖၣ်လဲၤကွၢ်ဝဲဒီးထံၣ်န့ၣ်ဝဲလၢအလူတၢ်ဂီၢ်မုၢ်ဂီၢ်ပၤဖဲဟီၣ်ခိၣ်အကဝီၤဝဲန့ၣ်ဒီး  
သ့ၣ်ခသးခသးကိးဝဲလၢအဒီးန့ၣ်ဘၣ်က့ၤတၢ်အိၣ်အယိလီၤ.ဒီးမဲာ်တဲးလဲးတဒုန့ၣ်ဖိၣ်န့ၣ်ဝဲဒီးဟဲဝဲဒၣ်လၢအ  
သကိးန့ၣ်လီၤ.မဲာ်ပကဘၣ်သ့ၣ်ညါသကိးလၢယွၤမုၢ်တၢ်ပူၤဖျဲးအလီၢ်ဖဲပဘၣ်ကီၢ်ဘၣ်ခဲအဆၢကတီၢ်ဒီးယွၤအ  
တၢ်မၤစၢၤလီၤဆီဆူပုၤလၢအကွၢ်ထီၣ်အိၤတဖၣ်အဂီၢ်လီၤ.

\*\*\*\*\*

**“တၢ်မၤစၢၤလီၢ်ပသးဒီးန့ၣ်တၢ်သးခု”**

၁သးစၢၤလနံ ၅:၁၄

တၢ်တဲာ်တဘျီလၢပုၤတပုၤအပူၤန့ၣ်ဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိလၢအဒီတံၤဒီသကိးအိၣ်ဝဲသၢကလုာ်လၢအမုၢ်  
ဝဲစိးဝဲးတဘျီ,ယုာ်တဒုဒီးချဲးတဘျီန့ၣ်လီၤ.ချဲးတဘျီအံၤအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢပုၤတပုၤန့ၣ်အသရူၤဖဲထံဖိကျိ  
တကျိအကပၤန့ၣ်လီၤ.တနံၤန့ၣ်စိးဝဲးတဲာ်အသကိးပအိၣ်တၢ်လီၢ်ဟီၣ်ခိၣ်တကဝီၤအံၤန့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ခသးခု  
အလီၢ်န့ၣ်လီၤ.ယုာ်အၢၣ်လီၤအိၤဒီးချဲးစ့ၢ်ကီၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးလီၤ.ဖဲအကတီၢ်တၢ်ဝံၤတဘျီယိန့ၣ်ဟူဝဲတပီၣ်သ့ၣ်လၢ  
သိၣ်ဒီးစိးဝဲးတဲာ်အသကိး,ချဲးဒီးယုာ်စၢၤ,ခဲအံၤတလီၤကၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အံၤမုၢ်တၢ်သးခုအလီၢ်လၢၤဘၣ်.တ  
ဘျီယိစိးဝဲးယုၤထီၣ်ဆူသ့ၣ်ခဲ,ယုာ်န့ၣ်လီၤဆူတၢ်ပူၤ,ချဲးတခိလဲၤယုာ်ခူသ့ၣ်ဝဲလၢလၢၤတဖျၢၣ်အကအိဖိ  
လၢန့ၣ်လီၤ.ဖဲအဝဲသ့ၣ်အိၣ်ခူသ့ၣ်ဝဲအခါကွၢ်တၢ်ဒီးထံၣ်ဝဲလၢမဲာ်တဲးလဲးဖိတဒုဟဲယုာ်ပျံၤတၢ်ကနိးဘၣ်မးအ  
သးလီၤ.တံၤသကိးတဖၣ်အံၤသ့ၣ်ညါထံၣ်က့ၤဝဲလၢတမ့ၢ်တၢ်ပျံၤအလီၢ်ဘၣ်အယိ,ဟဲက့ၤထံၣ်လိာ်က့ၤအသး

ဦးသံကွဲမိတ်တဲးလဲးဖိန့ၣ်ဘၣ်မနုၤလၢနဟဲယုၢ်ပျံၤတၢ်ကနိးကစုၣ်န့ၣ်လဲၣ်.မိတ်တဲးလဲးဖိတဲးအါအီၤလၢပုၤခးတၢ်ဖိလူၤခးယၤယဘၣ်ယိၣ်လၢကခးသံဘၣ်ဖုးယၤအယိန့ၣ်လီၤ.န့ၣ်လၢယဟ့ၣ်ချ့န့ၣ်အီၤအယိယပူၤဖျဲးယဲလီၤ.စိးဝၣ်ပးတဲးအါပျံၤတၢ်တဂ့ၤန့ၣ်အိၣ်လံးန့ၣ်သကိးပဝဲတဖၣ်အံၤပကမၤစၢၤန့ၣ်,အိၣ်ဦးပုၤဖဲအံၤပကအိၣ်သကိးလၢတၢ်သ့ၣ်ခုသးခုအပူၤန့ၣ်လီၤ.

တဘျီန့ၣ်မိတ်တဲးလဲးဖိတဖုန့ၣ်အသးခုထီၣ်က့ၤဝဲဦးအိၣ်သကိးဦးအဝဲသ့ၣ်တပူၤယိဖဲန့ၣ်လီၤ.မုၢ်ဆ့ၣ်ထီၣ်တန့ၣ်မိတ်တဲးလဲးဖိဟါမၢ်အယိအဝဲသ့ၣ်လူၤယုၢ်က့ၤအီၤဘၣ်ဆၣ်တထံၣ်ဝဲဘၣ်.စိးဝၣ်ပးတဘျီယုၤထီၣ်ဝဲဆူသ့ၣ်ဖးထီၣ်အခံယုၢ်က့ၤတၢ်ယၢ်ခိယၢ်ခိဦးထံၣ်ဝဲဒၣ်မိတ်တဲးလဲးဖိတဖုဘၣ်ဘျးလၢပုၤခးတၢ်ဖိအပျံၤသက့ၤလီၤ.ကွၢ်တရံးခိၣ်ယၤဖဲန့ၣ်တထံၣ်ဝဲပုၤကညီနီတဂၤဘၣ်အယိ,အဝဲသ့ၣ်ဦးအသကိးသၢဂၤကိးလိာ်အသးလၢကလဲၤမၤစၢၤက့ၤအသကိးမိတ်တဲးလဲးန့ၣ်လီၤ.ချဲးတဘျီတအဲၣ်ဦးလဲၤဝဲဘၣ်.တဲဝဲဟီၣ်ခိၣ်အံၤအိၣ်ထဲတၢ်လီၤပျံၤလီၤလီၤ.ယုၢ်ဖိတဖုတဲထီၣ်ပကအိၣ်ဒ်အံၤပကအိၣ်ဒ်အံၤဦးတဲလၢဟီၣ်ခိၣ်အံၤမုၢ်ထဲတၢ်သးအုးအလီၤန့ၣ်လီၤ.ခဲအံၤပကဘၣ်မၤတမံၤမံၤလၢပသကိးမိတ်တဲးလဲးဖိအဂီၢ်လီၤ.ဖဲန့ၣ်အသးဆူၣ်ဦးသးလီၤပလိာ်ဝဲဒၣ်ဦးပိာ်ထီၣ်လိာ်အခံဦးလဲၤဝဲဒၣ်ချ့ချ့န့ၣ်လီၤ.တုၤအလဲၤတုၤလၢမိတ်တဲးလဲးဖိဘၣ်ပျံၤသက့ၤအလီၤန့ၣ်ဦးစိးဝၣ်ပးယုၤထီၣ်ဆူသ့ၣ်ခဲအိၣ်ခိးကွၢ်တၢ်,န့ၣ်န့ၣ်ယုၢ်ဦးချဲးတခီအုၣ်တဲာ်ဝဲဒၣ်ပျံၤန့ၣ်လီၤ.တဘျီယိစိးဝၣ်ပးကိးထီၣ်ပုၤခးတၢ်ဖိဟဲလံတဘျီယိ,ယုၢ်ဦးမိတ်တဲးလဲးဖိယုၢ်ကွံာ်ဝဲချ့သးဝဲမုၢ်မုၢ်ချဲးဖိတဘျီတခီယုၢ်ဝဲတချ့ဘၣ်အယိပုၤခးတၢ်ဖိဟဲချ့န့ၣ်အီၤဦးတ့ၢ်န့ၣ်အီၤလၢအထၢၣ်ပူၤဦးက့ၤဝဲဒၣ်ဆူအဟံၣ်န့ၣ်လီၤ.

တဘျီန့ၣ်စိးဝၣ်ပး,ယုၢ်ဦးမိတ်တဲးလဲးဖိတၢ်ပိာ်လိာ်အသးလၢကမၤစၢၤက့ၤကဦးအသကိးချဲးဖိတဘျီန့ၣ်လီၤ.မိတ်တဲးလဲးဖိတဲးအံၤ,ယကလဲၤယုၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်ယသးတယံၤတဘျီဒ်သိးပုၤခးတၢ်ဖိကထံၣ်ယၤဦးကလူၤခးယၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.တုၤမုၢ်အလူၤခးယၤပိာ်ယခံယံာ်ထီၣ်တဖဲးဦးကဟံၣ်လီၤပာ်ပာ်စၢၤအထၢၣ်,တုၤအဟံၣ်လီၤအထၢၣ်ဦးယုၢ်ကအုၣ်တဲာ်ကွံာ်ပျံၤလၢထၢၣ်အခိၣ်ဒ်သိးချဲးဖိတဘျီဟးထီၣ်ကန့ၣ်အဂီၢ်တက့ၢ်.တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်အံၤဘၣ်သ့ၣ်ဘၣ်သးအယိ,မိတ်တဲးလဲးဖိလဲၤယုၢ်ဝဲလၢပုၤခးတၢ်ဖိအမဲာ်ညါဖဲပုၤခးတၢ်ဖိထံၣ်အီၤသ့အလီၤဒ်အတဲဝဲအသိးန့ၣ်လီၤ.

တုၤပုၤခးတၢ်ဖိထံၣ်စိးအီၤတဘျီ,ဟံၣ်လီၤကွံာ်အထၢၣ်ဦးလူၤပိာ်ထွဲမိတ်တဲးလဲးဖိအခံန့ၣ်လီၤ.ယုၢ်ဦးစိးဝၣ်ပးဂုၢ်ကျဲးစးစးထီၣ်အတၢ်မၤလၢအကမၤပူၤဖျဲးက့ၤအသကိးချဲးဖိတဘျီန့ၣ်လီၤ.တုၤယုၢ်အုၣ်တဲာ်ပျံၤလၢအစၢၤပာ်ထၢၣ်ခိၣ်န့ၣ်ဝဲချဲးဟးထီၣ်န့ၣ်လဲၣ်,စိးဝၣ်ပးဟံးန့ၣ်လၢတဖျါတုၢ်န့ၣ်က့ၤန့ၣ်ဝဲဆူပုၤခးတၢ်ဖိတဂၤအထၢၣ်ပူၤလီၤ.ပုၤခးတၢ်ဖိတဂၤတုၤလူၤမိတ်တဲးလဲးတချုးလၢဘၣ်ဦးတၢ်ဘျးအသးဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲာ်ဝဲဟဲက့ၤကဒါက့ၤဆူထၢၣ်အိၣ်အလီၤဦးတဲဝဲလူၤမိတ်တဲးလဲးမ့တချုးသန့က့ၤအိၣ်ဘၣ်လံးချဲးတဘျီကစီဦးလီၤ.မ့မုၢ်ဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိကလုာ်အံၤသးခုဝဲလၢအဝဲသ့ၣ်ပူၤဖျဲးကိးဂၤဒဲးအယိန့ၣ်လီၤ.တုၤအဝဲသ့ၣ်ထံၣ်လိာ်က့ၤအသးဦးတဲလိာ်သကိးက့ၤဝဲ,ဟီၣ်ခိၣ်အံၤမုၢ်တၢ်သ့ၣ်ခုသးခုအလီၤဖဲပမၤစၢၤလိာ်ပသးတဂၤဦးတဂၤန့ၣ်လီၤ.

ပုၤခးတၢ်ဖိက့ၤတုၤလၢဟံၣ်တဲန့ၣ်တဲအ့ဝဲဦးအဖိအမၤလၢကအိၣ်ဘၣ်ကသူချဲးညၣ်ဝံၣ်ဝံၣ်ဘဲဘဲလီၤ.ဘၣ်ဆၣ်တုၤအအိးထီၣ်အထၢၣ်တဘျီချဲးကဲထီၣ်ဝဲဒၣ်ဆူလၢါန့ၣ်လီၤ.ဆိမိာ်ဝဲ,ပုၤတပုၤအံၤအိၣ်ဦးတၢ်

အာတၢ်သီအစိကမိၤဆူၣ်မးအယိ, လၢခံအဝဲတလဲၤယုၤခးတၢ်မံၤလၢဖဲပုၤအဝဲန့ၣ်အပူၤနီၤတဘျီလၢၣ်ဘၣ်. ဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိၣ်ကလုာ်အံၤအိၣ်မူဘၣ်က့ၤဝဲလၢတၢ်သးခုအပူၤ, မ့ၢ်လၢအဖျၢၣ်အဒါတအိၣ်လၢၤဘၣ်ဖဲပုၤဝဲအံၤအပူၤလၢၣ်ဘၣ်အယိန့ၣ်လီၤ. (ပယူပပိုၤ)

\*\*\*\*\*

**“တၢ်အၢၣ်လီၤအတီၤအလီၤဟံၣ်ပုၤလၢတၢ်ထီၣ်ထီ”**

တၢ်စံးဝဲတဘျီပုၤတဂၤန့ၣ်အာဝဲသီဝဲ, မၤတရီၤတပါတၢ်တမျၢၣ်တၢ်ဒီးလၢတၢ်လီၢ်အဝဲန့ၣ်ပုၤတူၢ်တပုၤလၢၤဘၣ်. ပုၤဟးထီၣ်ဟးလီၤစ့ၢ်ကီးတဘျီလၢၤဘၣ်ဒၣ်လဲၣ်ဘၣ်. အဂ့ၢ်ဒ်လဲၣ်အဝဲဒၣ်အံၤဖဲအဘၣ်သဂၢၢ်တၢ်ကီးမံၤကီးကလုာ်ဒီးန့ၣ်မၤဝဲဒၣ်ထဲတၢ်အာတၢ်သီအကျဲန့ၣ်လီၤ. အယိပုၤကီးဂၤဒီးဘၣ်ပျံၤအီၤသ့ၣ်ဟးဂီၤသးဟးဂီၤလၢအယိဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်တနံၤထံကီၢ်ပဒိၣ်ပပုၤတဖုဖဲဝဲဒီးအသုးမုၢ်သံၣ်ဘိတဖုန့ၣ်ဟူဝဲပုၤတဂၤအံၤအဂ့ၢ်အကျိၤဒ်သီးအကလူၤဖိၣ်ဝဲဒီးဟ့ၣ်အီၤလၢတၢ်စံၣ်ညီၣ်အဒိၣ်အမုၢ်န့ၣ်လီၤ. တုၤမ့ၢ်ပုၤတဂၤအံၤန့ၣ်ဟူထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤဒီးဟးယုၤအိၣ်ဝဲတကူၣ်သ့ၣ်(တစီၢ်တလီၢ်)ဒီးထံၣ်ဝဲဒၣ်လၢဖိသ့ၣ်ပိာ်ခွါဖိလိၣ်ဘိထီၣ်သီတဂၤဒီးကီးန့ၣ်ဝဲဒၣ်ဒီးစံးဝဲဒ်အံၤ, “နတဘၣ်ပျံၤယၤဘၣ်. ယတမၤနၤလၢတၢ်နီၤတမံၤဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်နကဘၣ်က့ၤလၢသဝီပူၤဒီးတဲဘၣ်ပဒိၣ်ဒီးသုးမုၢ်တဖုလၢယဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပုၤတဂၤလၢအာဝဲသီဝဲတုၤခဲကန့ၣ်အံၤတဂၤထံၣ်လိာ်အသးဒီးယၤဒီးမၤဝဲလၢယဟဲက့ၤစံးဘၣ်တဲဘၣ်သုၣ်အံၤလီၤ. ဒီးဖိသ့ၣ်န့ၣ်သံက့ၢ်က့ၤအီၤ, “ယကဘၣ်တဲတၢ်ကတီၢ်ဒ်လဲၣ်. ”စံးဒ်အံၤ, “သုတဘၣ်လူၤယုဖိၣ်ယၤတဂ့ၤ, ယကအိၣ်ဆိကမိၣ်ဒၣ်ယဲမိကီၢ်ထဲတဂၤ, ယကဘၣ်သိၣ်လီၤက့ၤယသး, ယနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ယဲယကဘၣ်ကဲထီၣ်က့ၤသရၣ်လီၤ. အိၣ်ခိးကဒၣ်ယၢ်ဒီးယကဟဲက့ၤဒီးဖိၣ်လီၤယသးလီၤ.” န့ၣ်တက့ၢ်.

တုၤဖိသ့ၣ်တဂၤအံၤန့ၣ်ဟူတၢ်ကတီၢ်တဖုအံၤဝံၤဒီးအဝဲပျံၤက့ၤကွဲၣ်ဝဲဒၣ်ဆူသဝီပူၤဒ်သီးအကက့ၤတဲဘၣ်ပဒိၣ်သုးမုၢ်သံၣ်ဘိတဖုန့ၣ်အဂီၢ်ဒီးက့ၤဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. မိၢ်ပာ်ပုၤဝဲတဖုသ့ၣ်ကီၢ်သးဂီၤဝဲလၢဖိတဂၤအံၤဟါမၢ်ဒီးဆိမိၣ်ဝဲလၢပုၤအအာအသီတဂၤအံၤဖိၣ်န့ၣ်မၤသံကွဲၣ်အီၤလံအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တဟံၣ်သးအခါဖိခွါသးစၢ်တဂၤအံၤဟဲက့ၤပာ်ထီၣ်က့ၤဝဲတဘျီပုၤကီးဂၤပုၤဒီးတၢ်လီၤကမၤကမၢ်ပုၤက့ၤဒီးတၢ်သ့ၣ်ခုသးခုန့ၣ်လီၤ. ဒီးပုၤအါဂၤသံကွဲၣ်သမံသမိးအီၤလၢအဝဲလီၤမၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤဒီးအဝဲဒၣ်စံးဝဲလၢသါထံၣ်လိာ်သးဒီးပုၤအါဖိတဂၤန့ၣ်ဒီးအဝဲစံးဘၣ်ယၤလၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖုအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. အၢၣ်... ပုၤပျံၤန့ၣ်တၢ်လၢအဂီၢ်သ့ၣ်ကနိးသးကနိးစၢၤအီၤဒိၣ်မးတဲလၢအဂ့ၢ်တသ့ဘၣ်. တုၤမ့ၢ်အဝဲတဲသကီးတၢ်ဒ်န့ၣ်ဝံၤအလီၢ်ခဲလဲၤထံၣ်လိာ်အသးဒီးပဒိၣ်သုးခိၣ်န့ၣ်တဖုဒီးတဲဘၣ်ဝဲပုၤအါဖိတဂၤန့ၣ်အတၢ်ကတီၢ်လၢအမၤလိာ်တ့ၢ်လံအဝဲဒၣ်တဖုန့ၣ်လီၤ. တုၤမ့ၢ်ပုၤခိၣ်ပုၤန့ၣ်တဖုန့ၣ်ဟူတၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဘျီ, ဒူးတယၢ်ဆိကမိၣ်ဝဲတဘၣ်ဒီးတသ့ဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်ဆိလီၤအသုးဖိတဖုလၢကအိၣ်ခိးတၢ်ဂ့ၤဂ့ၤဘၣ်ဘၣ်ခိဖျိပုၤတဂၤအံၤအတၢ်ကူၣ်တၢ်ဖးအိၣ်ဒ်လဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်, လၢမုၢ်နၤဆဲးလၢမုၢ်ဆါဒီးတမံဝဲဒၣ်ဘၣ်.

ဒီးဖဲပူကွံင်သာသီဝံအလီဝံခံပုအာဖိတဂါအံပဲကွဲဒဲဒုသဝီပူသပုတဂါဒီးဖဲအဝဲဟဲ ကွဲအခါကူကလးသီးဝဲဒဲဒုတဂါတဂါသီးအဝါဒီတဂါညါ,ဖျါပုဒီးတဂါသညးသပု,တဂါပံတဂါလဲ,တဂါသုဂ်မံ သးမုဂ်န့လီ.တုမုဂ်ခိဂ်တဖုဂ်ထံဂ်ယီအီဒီးကိးယီဝဲပုတဂါအံလဲတဂါသမံသမိးအဂီန့ဒီးဖိဂ်စါ ယာဝဲဒဲဒုဒီးတဟ့ဂ်အိဂ်အီလဲတဂါအိဂ်နီတမံဘဂ်ဒဲလဲန့လီ.ဒီးပုအာဖိတဂါအံပုစံညီဂ်တဂါန့ လဲအဝဲဒဲဒုကဘဂ်တဂါစံညီဂ် “တဂါသံ” န့လီ.ဒီးအဝဲဒဲဒုစံး, “ယသံယသးမုဂ်လီ.မဲသံစါဒီယဲတကွဲ. ယသးအိဂ်လဲယကထံဂ်လိာယသးဒီးယဟံဂ်ဖိယီဖိတဘျးဒီးယယုကညးလဲကပျဲကွဲဒီးယဲဆူယဟံဂ်တ သီခံသီန့လီ.”

တုမုဂ်ခိဂ်တဖုဂ်န့ဟူဝဲဒီးဆိကမိဂ်ဝဲဒဲလဲပုအံပဲပျဲကွဲတဘျဲဘဂ်.ဘဂ်ဆဂ်တဲန့ပု အာဖိတဂါအံဒဲအံ, နယုနသကိးလဲအကအိဂ်န့န့လီဖဲန့ကွဲအလီဝံခံအံန့မုဂ်အိဂ်တဂါလဲလဲကတူဂ်ဟံ စါတဂါလဲန့ဂီတခိပကပျဲကွဲန့လီ.တုမုဂ်အဝဲန့ဟူတဂါတဂါဒဲန့ဒီးဆိကမိဂ်ထီဂ်ဝဲ,ယဲတဂါအပူ ကွံင်ယတဂါအိဂ်မူအပူပုပျဲယဲ,ပုသးဆါသးဟ့ယဲဒိဂ်မးအယီမုဂ်ပုကတူဂ်န့တဂါလဲယဂီဒဲအံကအိဂ်စ့ ကိးခါ.ပုတူဂ်န့ယဂီကဘျဲခါ.ပုန့န့ယဲကသ့စ့ကိးခါ.ပုဒီးတဂါဆိကမိဂ်ဒိဂ်အါလဲအပူန့လီ. ဘဂ်ဆဂ်လဲတယံတဂါပုတဂါဟဲပဂါထီဂ်ဆူအအိဂ်ဒီးစံးအီ,တံသကိးခါ,တံသကိးခါလဲန့တဂါဘဂ်သး ဒဲအံအယီန့ယကတူဂ်န့လဲလီ, ကွဲဆူနဟံဂ်ထံဂ်လိာစါခိနသးဒီးနဖိနမါလဲတဂါသုဂ်ဖုံသးညီ အပူန့ တကွဲ.နဟဲကွဲကွဲဆူအိဂ်မုဂ်ဂု, နတဟဲကွဲမုဂ်ဂုအဆါကတီဂ်မုဂ်ဘဂ်န့ ယကတူဂ်သံယသးလဲန့ဂီ လီ.တုမုဂ်ပုအာဖိတဂါအံန့ဟူတံသကိးတဂါအံအတဂါတဂါန့တဘျီယီ, သးခုဒိဂ်ဒိဂ်ကလဲဒီးတဲန့ ဝဲဒဲဒု,တံသကိးခါယကအိဂ်ဒီးတဂါအါလီဒီးန့လဲအမုဂ်အတီ “တီတီလီလီ” လဲယကဟဲကွဲကဒါဆူ နအိဂ်သပုတဂါဖဲမုဂ်န့လဲယကဘဂ်သံအဆါကတီဂ်န့လီ.ဒီးအဝဲစံးဘဂ်တဲဘဂ်ပဒိဂ်ပုသးခိဂ်သးန့တ ဖုဂ်လီတဂါလဲဆဲးဝံဒီးပုပျဲကွဲအီန့လီ.ပုအါဂါသုဂ်ကိးသးဂီလဲအဝဲတဟဲကွဲကဒါကွဲဘဂ်ဒီးပု လဲအတူတဂါတဂါအံတခိအတဂါမဂ်တအိဂ်ကဘဂ်သံကလီကလီန့လီ.

တဂါစံးဝဲ,နံသီတုလဲအဝဲကဘဂ်သံအဆါကတီဂ်ဘဂ်လဲ.ဘဂ်ဆဂ်တဟဲကွဲပဂါထီဂ်ကွဲဒဲး ဘဂ်.ပုအါဂါပုဒီးတဂါသုဂ်ကိးသးဂီလဲပုလဲအတဂါမဂ်တအိဂ်တဂါတခိကဘဂ်သံကလီကလီအဂု န့လီ.အိဂ်တုဝဲလဲအန့ရံဂ်ကဘဂ်လဲတဂါမဲသံကွံင်ပုတဂါအံန့လဲ.ဘဂ်ဆဂ်လဲတဂါစါဖိမိကိာ်ဖဲ န့ရံဂ်ကဘဂ်ဝဲအခါအဝဲဟဲကွဲပဂါထီဂ်ပစုပတုပုဒီးတဂါသးဖုံ,တဂါသုဂ်သးခုဒီးတဲန့အသကိးဒဲအံ, တံသကိးခါ တဂါဘျးဒိဂ်မးလဲန့တူဂ်အုဂ်ကီန့တဂါလဲယဂီဒဲအံအယီ မဲတဂါဘျးတဂါဖိဂ်တဂါအါက လီဘဂ်လဲန့လီထီတဂါတဂါယုဂ်န့တကွဲ.ယဲစ့ကိးဒဲယအါလီတုဒီးန့အသိးယမဲလဲပုကွဲယဲ “တီတီလီလီ” အယီယန့လဲယမုဂ်သံဘဂ်ဆဂ်တဂါဆိဂ်ဂါဆိဂ်ဝါကဘဂ်လဲဒဲးယဲလီမိဂ်.တဂါဘျးဒိဂ်မး လီ.

ထဲန့တဘျီခိဂ်တဖုဂ်န့ဟူသုဂ်ညါပုတဂါအံအတဂါတဂါတဖုဂ်ခဲလဲဒီးတုအန့ရံဂ် ဘဂ်ဝဲလဲတဂါမဲသံအဆါကတီဂ်တုလဲဝဲဒီးခိဂ်န့အါဂါတဲသကိးလိာအသးဒဲအံ,ပုအာဖိတဂါအံပတစံဂ် ညီဂ်သံအီလဲဘဂ်.ပန့လဲအဝဲအိဂ်ဒီးအတဂါအါလီအတီအလီအယီပကပျဲကွဲအီလဲတဂါသံန့

လီၤထဲန့ၣ်ပုၤဒီးတံၤသကိးခံၣ်ဂၢၢ်အံၤပုၤဒီးတံၤသးဖုံသးခုတ်လၢအဂ့ၢ်တသ့လၢၤဘၣ်.ဒီးခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်ထံၣ်ဝဲဒီးဆိ  
မိၣ်ဝဲလၢပုၤဒ်သိးအံၤပမ့ၢ်သူက့ၤအီၤလၢပတံၤမၤအပူၤကမ့ၢ်ပုၤဟ့ၣ်လီၤသးအိၣ်ဒီးအကလုာ်တီတီလီၤလီၤဒီး  
တံၤဖံးတံၤမၤကလဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်ဝဲဒီးကကဲထီၣ်တံၤဘျူးတံၤဖိၣ်ဖဲပုၤတဆိကမိၣ်လၢအဂ့ၢ်ဘၣ်အခါဒ်လဲၣ်န့ၣ်  
တမ့ၢ်ဘၣ်ခါ.

\*\*\*\*\*

**“တံၤဆိၣ်လီၤပသးဒီးအဘူးအလဲ”**

တံၤစံးဝဲဒၣ်တဘျီ,လၢဝုၢ်ဖးဒိၣ်တဖျါၣ်အပူၤန့ၣ်မ့ၢ်အူအိၣ်ကွံာ်ဟံၣ်ပတီၤတဖၣ်ဒီးတံၤသူၣ်ထီၣ်  
အဒိၣ်အထီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီးပုၤခူဖိၣ်ဖဲသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်နးဘၣ်ဖိၣ်ဝဲလၢတံၤအိၣ်တံၤဆိးတံၤအိၣ်တံၤအိၣ်အယိၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်  
မုၢ်မုၢ်န့ၣ်လီၤ.လၢဝုၢ်အပူၤ,ပုၤအိၣ်ဝဲအါကလုာ်ဒီးတနီၤထူးတီၤဒိၣ်ကျိၣ်ဒိၣ်စ့,မ့ၢ်တနီၤမၤလၢဂီၤအိၣ်လၢ  
ဂီၤလၢတနံၤဒီးတနံၤအဂီၢ်ခါန့ၣ်လီၤ.တုၤလၢမ့ၢ်အူအိၣ်တံၤဝံၤဝဲတဘျီပဒိၣ်ပပုၤတဖၣ်ကွၢ်ကျဲၤက့ၤတံၤလီၢ်တံၤ  
ကျဲထီၣ်တံၤဟံၣ်ပနီၣ်လီၤက့ၤဟံၣ်တဖျါၣ်ဒီးတဖျါၣ်အလီၢ်လၢပုၤတဖၣ်န့ၣ် ကသူၣ်ထီၣ်ကဒါက့ၤအဟံၣ်အဂီၢ်  
န့ၣ်လီၤ.

ဒီးတံၤစံးဝဲဝဲသထုပုၤဒိၣ်ကျိၣ်ဒိၣ်စ့တဖၣ်ဘျီထီၣ်က့ၤအဟံၣ်ပပံၤပံၤလၢလၢအကျါ,လၢသထု  
တဂၤအဟံၣ်ကပၤန့ၣ်အိၣ်စ့ၢ်ကိးဒီးပုၤဒိၣ်မၤဝါဖိၣ်သံၤယၢဂီၤတဟံၣ်ဒီးဘျီထီၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲအဟံၣ်ဖိၣ်ပုၤမ့ၢ်ဆုၣ်မုၢ်ဂီၤ  
ယိၤယိၤဖိတဖျါၣ်လီၤ.မ့ၢ်လၢအဝဲဒိၣ်မၤဝါခံၣ်ဂၢၢ်အံၤဖိၣ်သံၤယၢဂီၤအယိၣ်ဘၣ်ဖံးဘၣ်မၤတံၤကိးဆၢကတီၢ်ဒီးလၢတံၤ  
လုၢ်အိၣ်သးသမူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.တနံၤန့ၣ်ဖဲသထုတဂၤဟးထီၣ်ကွၢ်တရံးတံၤလၢအဟံၣ်မဲၣ်ညါဒီးထံၣ်ဝဲလၢပုၤ  
ဖိၣ်ဖဲတဟံၣ်အံၤအိၣ်သူၣ်လီၤအဟံၣ်လၢအဟံၣ်ကပၤထံးအံၤဒီးဆိကမိၣ်ထီၣ်ဝဲ,ယတံၤသကိးဒိၣ်ကျိၣ်ဒိၣ်စ့  
ဒ်သိးယၢတဖၣ်မ့ၢ်ဟဲဟးဆူယဟံၣ်ဒီးမ့ၢ်ထံၣ်ယဟံၣ်အကပၤအိၣ်ဒီးပုၤဖိၣ်ဖဲယၢဖိၣ်အံၤဒုကကဲထီၣ်တံၤမဲၣ်  
ဆုးလၢယဂီၢ်ဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ.

လၢတံၤန့ၣ်အယိၣ်ကူၣ်ထီၣ်ဝဲဒၣ်ဒ်အံၤ, ကိးဖိၣ်အခုအပုၤ, ပုၤမၤတံၤဖိလၢအကရၢၢ်ပူၤတဖၣ်ဒီး  
စံးဘၣ်ဝဲ,သုခဲသိၣ်ခဲဖျါတယီၢ်တယၢ,တံၤဘၣ်အါဘၣ်သီတဖၣ်ခဲလၢန့ၣ်လဲၤကွံာ်လီၤဖဲပုၤဖိၣ်ဖဲတဂၤ အဟံၣ်  
ကရၢၢ် ပူၤန့ၣ်တက့ၢ်. အဝဲတူၢ်တန့ၢ်ခိၣ်တကဲအယိၣ်ကဟးကွံာ်ဆူအဂၤသ့ၣ်သ့ၣ်လီၤ.ပုၤဖိၣ်ဖဲအိၣ်လၢ ပဟံၣ်  
ကပၤဒ်အံၤမ့ၢ်တံၤမဲၣ်ဆုးဖးဒိၣ်လၢယဂီၢ်လီၤ.တဲဝဲဒ်န့ၣ်သတးဒီးအခုအပုၤတဖၣ်မၤဝဲဒ်အသထုမၤအီၤအသိး  
န့ၣ်လီၤ.တုၤမၤဝဲဒ်န့ၣ်ဒီးပုၤဖိၣ်ဖဲမၤဝါခံၣ်ဂၢၢ်အံၤဆိမိၣ်တံၤတဘၣ်လၢၢ်ဘၣ်.ဘၣ်မနုၤတံၤကဲထီၣ်အသးဒ်အံၤ  
လဲၣ်.

တတီၤဒိၣ်ဒိၣ်ပုၤဖိၣ်ဖဲမၤဝါခံၣ်ဂၢၢ်အံၤစံးလိာ်အသး,အၢ..အတွးတအိၣ်ဘၣ်ပက  
ဘၣ်ဟံၣ်ပသးဂၢၢ်ဂၢၢ်အိၣ်ဒီးတံၤဆိၣ်လီၤပသးလၢပမ့ၢ်ပုၤဖိၣ်ဖဲအယိၣ်လီၤတမ့ၢ်ခါ.အဝဲသ့ၣ်ခံၣ်ပုၤဒီးတံၤအဲၣ်  
တံၤကွံာ်လိာ်သးဒိၣ်ကန့ၣ်လိာ်အသးဒီးဘၣ်လီၢ်ဘၣ်စးဝဲဒၣ်တကူၢ်သ့ၣ်လီၤ.ဒီးမၤဝါခံၣ်ဂၢၢ်အံၤစံးလိာ်အသးဂ့ၤလံပ  
ဝဲဒၣ်အံၤပဖိၣ်ပယၢပကျိၣ်ပစ့တအိၣ်အယိၣ်ပကမၤအီၤဒ်အံၤမိၣ်.တံၤအုၣ်တံၤကျိၣ်တယီၢ်တယၢလၢသထု  
အခုအပုၤတဖၣ်ဟဲဂံၢ်ဖိၣ်လီၤန့ၣ် ပုၤအံၤပကဘၣ်ကွၢ်ကျဲၤအီၤဒ်သိးကကဲထီၣ်တံၤမၤစၢၤလၢပဂီၢ် တမံၤန့ၣ်

လီၤ. အန့ၣ်တဘျီအဝဲသ့ၣ်ဒီမါဝါခံၣ်အံၤကွၢ်ကျဲၤဟံၣ်လီၤဝဲလၢအလီၢ်ဒ်အကြၢးဝဲအသိးဒီးအဆၢကတီၢ် ဘၣ်  
ဒွဲၣ်အူဝဲလၢမ့ၣ်အူဒီးထံၣ်န့ၣ်ဝဲလၢအဘျူးအဖျိၣ်အိၣ်လၢကဲထီၣ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ညၣ်ထ့ၣ်(မြေဩဇာ)  
လၢတၢ်သ့ၣ်အိၣ်တၢ်မ့ၣ်တၢ်ဘိတဖၣ်အဂီၢ်အယိသးခုဝဲဒီးသးမ့ၣ်ဝဲဒၣ်လၢတနံၤဒီးတနံၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

တုၤအဆၢကတီၢ်ဘၣ်တၢ်စူၤလီၤအခါအဝဲသ့ၣ်သ့ၣ်လီၤတၢ်ချံၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဝးတရံးအဟံၣ်ဖိ  
တဖျၢၣ်န့ၣ်အကပိၣ်ကပၤဖဲအကရၢၢ်ပူၤန့ၣ်ဒီးတၢ်တံၢ်တၢ်ဘိတဖၣ်ဒီးတၢ်လၣ်တဖၣ်မဲထီၣ်ဂ့ၤဝဲဒိၣ်မးလၢအန့ၣ်  
ဘၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အသိအချါဂ့ၤအယိလီၤ. ဒီးလၢအကျါသ့ၣ်လီၤဝဲလူၢ်ခုတမ့ၢ်ဒီးလူၢ်ခုတမ့ၢ်အံၤဂ့ၤဝဲတုၤအဆၢက  
တီၢ်ဘၣ်ဒီးသ့ၣ်န့ၣ်အီၤဂ့ၤမးဝဲအလီၢ်တအိၣ်ဘၣ်. မၤကဒီးတုၤတၢ်စူၤလၢတၢ်ယိထီၣ်အကတီၢ်ကွၢ်ကဒါက့ၤ  
ဝဲအဟံၣ်ကရၢၢ်ဖိအံၤဖျါယံၤလၢဘၣ်အီၤဒိၣ်မးဒီးဒီမါဝါခံၣ်ပုၤဒီးတၢ်သ့ၣ်ဖုံသးညီၤလၢတနံၤဒီးတနံၤန့ၣ်လီၤ.

ပူၤကွံၣ်ဝံၤအလီၢ်ခဲလူၢ်ခုတမ့ၢ်အံၤသ့ၣ်ဝဲဂ့ၤဒီးလၢအကျါအမ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်အဆိကတၢ်တဖျၢၣ်န့ၣ်  
စံးလိာ်အသးမ့ၢ်လၢသထုတဂၤအံၤမၤဘျူးဘၣ်ပုၤ,ဖဲပုၤဟီၣ်ခိၣ်ညၣ်ထ့ၣ်တန့ၢ်ဘၣ်အလီၢ်ကတဲာ်ကတီၢ်မၤ  
စၢၤပုၤဒ်အံၤအယိလူၢ်ခုသ့ၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ဆိတဖျၢၣ်အံၤယကလဲၤဟ့ၣ်ဆူအအိၣ်လီၤ. စံးလိာ်အသးဂ့ၤ  
လီၤလဲၤဟ့ၣ်တက့ၢ်. ဝါတဂၤအံၤဟံးထီၣ်လူၢ်ခုသ့ၣ်တဖျၢၣ်အံၤဒီးလဲၤဝဲဆူသထုအဟံၣ်ကရၢၢ်ပူၤဒီးသထုအခု  
အပုၤတဂၤစံးဘၣ်အီၤန့ၣ်သံယာ်ဂီၤဒ်အံၤန့ၣ်ဆူကရၢၢ်ပူၤသထုတအဲၣ်ဒီးဘၣ်က့ၤချုချုတက့ၢ်. သထုမ့ၢ်ထံၣ်  
န့ၣ်သၢပျၢၤကမၤကီၤမၤခဲန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်ပုၤဖျိၣ်ဖိတဂၤန့ၣ်စံးဝဲသါအဲၣ်ဒီးထံၣ်လိာ်သးဒီးသထုတစိာ်ဖိ,ဝံသးစူၤဘၣ်ယၢတ  
က့ၢ်. တုၤန့ၣ်တဘျီသထုအခုအပုၤတဂၤမၤဝဲတသ့လၢဘၣ်ဒီးက့ၤထီၣ်ဆူဟံၣ်ပူၤဒီးတဲန့ၣ်သထုလၢပုၤဖျိၣ်ဖိတ  
ဂၤန့ၣ်အဲၣ်ဒီးထံၣ်န့ၣ်,ယမၤက့ၤချုချုဒ်လဲာ်တက့ၤဝဲအယိယဟဲက့ၤစံးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. သထုတဂၤဆိကမိၣ်ထီၣ်  
တၢ်ဒီး,အသးဟဲဒိၣ်ထီၣ်နးနးကလဲာ်လၢပုၤဖျိၣ်ဖိတဂၤ  
အံၤအယိန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တတီၢ်ဒိၣ်ဒိၣ်အဝဲလဲၤလီၤဝဲဆူဟံၣ်ဖိလိာ်ကရၢၢ်ပူၤဒီးထံၣ်ဝဲဒၣ်လၢပုၤဖျိၣ်ဖိတဂၤ  
အံၤစိာ်ယာ်ဒီးအလူၢ်ခုသ့ၣ်ဖးဒိၣ်တဖျၢၣ်လၢအစုလီၤဒီးသံကွၢ်ဝဲန့ၣ်အဲၣ်ဒီးထံၣ်ယၢလၢမနုၤအဂ့ၢ်လဲၣ်. စံးဘၣ်  
ယၢချုချုဒီးက့ၤက့ၤဆူဟံၣ်တက့ၢ်.

ဒီးပုၤဖျိၣ်ဖိတဂၤလၢတၢ်ယူးယိၣ်ပာ်ကဲတၢ်နံၤကမ့ၢ်အပူၤစံးဝဲဒၣ်တၢ်ဒိၣ်သထုစၢ,ယစံးဘျူး  
ဘၣ်န့ၣ်ဒိၣ်မးလၢနမၤစၢၤမၤဘျူးဘၣ်ယၢဒိၣ်မးအယိလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤယမ့ၢ်ပုၤဖျိၣ်ဖိတဂၤဒီးကပုၤယဲဟီၣ်ခိၣ်  
အသိအချါလၢယကသ့ၣ်အိၣ်ဖျးအိၣ်တၢ်အဂီၢ်တန့ၢ်ဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်န့ၣ်န့ၣ်ပုၤတဖၣ်လဲၤကွံၣ်လီၤန့ၣ်ယၢတယိာ်တ  
ယာ်,တၢ်ဘၣ်အဘၣ်သီတဖၣ်န့ၣ်ယသူက့ၤအီၤဒွဲၣ်အူလၢမ့ၣ်အူဒီးကဲထီၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ညၣ်ထ့ၣ်လၢယသူၣ်တၢ်ဖျး  
တၢ်အဂီၢ်တကးဘၣ်,တၢ်ဒီးတၢ်လၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်ဘိတဖၣ်ဂ့ၤဒိၣ်မး,ဒီးလၢအကျါအံၤယလူၢ်ခုတမ့ၢ်သ့ၣ်န့ၣ်ယၢဂ့ၤ  
ဂ့ၤကလဲာ်ဒီးလၢအကျါလူၢ်ခုသ့ၣ်တဖျၢၣ်အံၤမ့ၢ်အဆိကတၢ်အယိ,ယသးအိၣ်ဟဲဟ့ၣ်က့ၤလၢန့ၣ်လၢတၢ်ဘျူး  
တၢ်ဖျိၣ်ဘၣ်ယၢခီဖျိန့ၣ်အဲၣ်သးကညီၤယၢအယိ,မိန့ၣ်ကတူၢ်လိာ်ဘၣ်အီၤတက့ၢ်.

ဒီးတုၤမ့ၢ်သထုတဂၤန့ၣ်ဟူတၢ်ကတီၢ်အံၤဒီးအသးဘၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်မးလၢပုၤဖျိၣ်ဖိတဂၤအံၤယမၤဘၣ်  
အီၤလၢတၢ်အတၢ်သီအကျဲအတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တဟံၣ်သးလၢအမ့ၢ်တၢ်

အာတၢ်သီဘၣ်အခိၣ်တလိၣ်ကဲထီၣ်တၢ်ဘျးလၢအဂီၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်သးအိၣ်ဘၣ်ယၤလၢအတၢ်ဆိၣ်လီၤသးအပူၤ  
လီၤအယီၤ,ခဲအံၤဒ်ယအိၣ်ဘၣ်အိၣ်ဘၣ်ဂ့ၤဂ့ၤယမ့ၢ်ပှၤထူးတၢ်တဂၤအသိးအဝဲစ့ၢ်ကိးယကမၤစၢၤက့ၤအီၤဒ်  
သိးကမ့ၢ်ယတံၤသကိးလၢအဂ့ၤကတၢ်တဂၤလီၤ.ထဲန့ၣ်တဘျီအဝဲဒၣ်ပံးန့ၢ်တၢ်သၣ်ဆိတဖျၢၣ်န့ၣ်ဒီးစံးဘၣ်  
ပှၤဖျိၣ်ဖိတဂၤန့ၣ်,တၢ်ဘျးလၢနမ့ၢ်ပှၤဆိၣ်လီၤအသးတဂၤလီၤ.က့ၤက့ၤမ့ၢ်မ့ၢ်တက့ၢ်.

ထဲန့ၣ်တဘျီသထွဲကိးထီၣ်အခုအပှၤမၤလဲၤပှၤတၢ်ပိးတၢ်လိတဖၣ်ဒီးသ့ၣ်ထီၣ်န့ၢ်ပှၤဖျိၣ်ဖိဒီးမၤ  
ဝၤခံၣ်အံၤအဟံၣ်ပံၤလၢတဖျၢၣ်ဒီးအံးထွဲကွၢ်ထွဲဝဲဟ့ၣ်နီၤလီၤဝဲတၢ်ထူးတၢ်တီၤဒ်အဝဲအိၣ်ဘၣ်အိၣ်ဘၣ်အ  
သိးန့ၣ်လီၤ.ပှၤဖျိၣ်ဖိဒီးမၤဝၤခံၣ်ပှၤဒီးတၢ်သးခုဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲၣ်ဖဲအဒီးန့ၢ်ဘၣ်က့ၤတၢ်ဒ်အံၤအခါခိဖျိသ့ၣ်ညါဝဲ  
လၢအမ့ၢ်တၢ်ဆိၣ်လီၤသးအယီၤန့ၣ်ဒီးအိၣ်မ့ၢ်အိၣ်ခုၣ်ဘၣ်က့ၤဝဲဒ်သထွဲတဂၤန့ၣ်အသိးလီၤ.

\*\*\*\*\*

“ယွၤအတၢ်မၤစၢၤလီၤဆိဆူပှၤလၢအကွၢ်ထီၣ်အီၤ”

စံး ၄၆:၁

မ့ၢ်တၢ်အနီၢ်ကီၢ်လၢတၢ်မၤအသးတဘျီအံၤဖဲအဲကလံးဒီးက့ၤမနံၣ်ဒုးလိၣ်သး ၁၉၁၈န့ၣ်အဆၢ  
ကတီၢ်, က့ၤမနံၣ်အသးကဝီၤယၢ်အဲကလံးအသးဒီးသးတဖုန့ၣ်ယုတၢ်ပှၤဖျးတဘၣ်လၢဘၣ်.တၢ်အိၣ် တၢ်အီ  
လၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်စ့ၢ်ကိးလၢန့ၢ်ကွၢ်အဝဲသ့ၣ်လံန့ၣ်လီၤ.အခိၣ်ဖးဒိၣ်တဂၤဆိကမိၣ်ထီၣ်ဝဲ, ဖဲကျဲလၢကပူၤ  
ဖျးအဂီၢ်တအိၣ်လၢဘၣ်အခါပကဘၣ်ဘါထုကဖၣ်လၢသ့ၣ်လၢသးကိးဂၤဒဲးဒီး ယုတၢ်လၢယွၤအအိၣ်ဒီးယွၤ  
ကမၤစၢၤပှၤလၢကျဲလီၤလိၣ်လီၤလးသ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.ဒီးသးတဖၣ်ဒ်အခိၣ်တဂၤတဲဘၣ်အဝဲသ့ၣ်အသိးလၢတၢ်  
သးအိၣ်သးတဖျၢၣ်ယီၤယုလၢယွၤကမၤစၢၤအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.ဒီးဖဲတယံၣ်ဘၣ်အအတီၢ်ပူၤမဲၣ်တဲးလဲးဖါတံ  
ၣ်တဖုဟဲယုၢ်ဝဲဖဲလဲၣ်တသ့ၣ်ညါဘၣ်.လၢအဟဲပၢၢ်ထီၣ်တယံၣ်တဘျးဒီးသးအိၣ်တၢ်အလီၢ်န့ၣ်ဒီးဘျၢၣ်ခွဲးခွဲး,တံ  
ဝဲဟီၣ်ခိၣ်တကဝီၤန့ၣ်ဒီးသးဖိတဖၣ်လဲၤကွၢ်ဝဲဒီးထံၣ်န့ၢ်ဝဲလၢအလူတၢ်ဂီၢ်မုၢ်ဂီၢ် ပၤဖဲဟီၣ်ခိၣ်အကဝီၤဝဲန့ၣ်ဒီး  
သ့ၣ်ခုသးခုသကိးဝဲလၢအဒီးန့ၢ်ဘၣ်က့ၤတၢ်အိၣ်အယီၤလီၤ.ဒီးမဲၣ်တဲးလဲးတဖု န့ၣ်ဖိၣ်န့ၢ်ဝဲဒီးဟံဝဲဒၣ်လၢ အသ  
ကိးန့ၣ်လီၤ.မိပကဘၣ်သ့ၣ်ညါသကိးလၢယွၤမ့ၢ်တၢ်ပှၤဖျးအလီၢ်ဖဲပဘၣ်ကီဘၣ်ခဲအဆၢကတီၢ်ဒီးယွၤအတၢ်မ  
ၤစၢၤလီၤဆိဆူပှၤလၢအကွၢ်ထီၣ်အီၤတဖၣ်အဂီၢ်လီၤ.

\*\*\*\*\*